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GLASILO SOCIALISTIČNE ZVEZE DELOVNEGA LJUDSTVA DOMŽALE 

Občinski poročevalec, glasilo Socialistične zveze delovnega ljudstva občine Domžale, izhaja dvakrat mesečno, vsa gospodinjstva v občini 
ga dobivajo brezplačno. Glasilo ureja uredniški odbor v sestavi: Marjan Bolhar, Matjaž Brojan, Anton Orel, Marjan Gorza, Pavel Pevec, Franc 
Tekavec, Vera Vojska, Cveta Zalokar-Oražem. 
Glavna urednica: Vera Vojska, tel.: 721 -359, odgovorni urednik: Matjaž Brojan, tel.: 721 -686, tehnični urednik: Franc Mazovec, tel.: 323-841. 
Fotografije: Vido Repanšek. 
Glasilo izhaja v nakladi 14.000 izvodov in ga tiska Tiskarna Ljudske pravice, Ljubljana. Rokopise sprejema odgovorni urednik, Ljubljanska 34, 
Domžale, p. p. 20, naročene oglase posredujte v uredništvo, Ljubljanska 34. Uradne ure uredništva: ponedeljek in petek od 10. do 13. ure in 
sreda od 10. do 13. ure in od 14. do 17. ure. Glasilo je na podlagi sklepa št. 421-1/72 z dne 26.11.1974 Sekretariata za informacije izvršnega 
sveta SR Slovenije oproščeno plačila temeljnega davka od prometa proizvodov. 

Glasilo je bilo dne 25. 7.1970 odlikovano s Priznanjem Skupščine občine Domžale za uspešno informiranje, dne 24. 4.1974 pa s srebrnim 
Priznanjem Osvobodilne fronte slovenskega naroda za uspešno informiranje delovnih ljudi in občanov občine Domžale. 
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četo K o m o n K t i č n e pa r t i j e Jug« 

vabijo vse delovne ljudi In občane na kulturno 
prireditev v počastitev DNEVA OF IN PRAZNI
KA DELA 

IVALA JE DEKLICA ZVEZDO... 
v petek, 24. aprila 1987 ob 19. uri v novi kino-
dvoranl Domžale. 

Na prireditvi bodo podeljena letošnja srebr
na priznanja OF in srebrni znaki ZSS. 

Kulturni program bodo izvajali: 
recitatorji, Mešani pevski zbor DKD Svobo

da Mengeš, solista: Nuša Pirnat, Rok Lap, go
dalni kvartet, kitaristka Katarina Maiinger ter 
solistka ha harmoniki Iris Zaje, učenki Glasbe
ne žc Ir Domžale. J ^ P ^ P p p f K 

Scenarij, glasbena oprema, realizacija in 
dirigent: Toma 

VABLJENI! 
i 

Na meni, na mojih plečih, na plečih delavca 
proletarca 
leži bodočnost slovenskega naroda, naroda 
proletarca... 

so besede, ki jih je našemu narodu kot oporoko za
pustil naš veliki pisatelj Ivan Cankar, in ki so bile še 
zlasti aktualne tako pred 50 leti, ko je bil na Čebinah 
ustanovni kongres Komunistične partije Slovenije, 
kot pred 46 leti, ko je bila ustanovljena Osvobodilna 
fronta slovenskega naroda: aktualne so tudi danes, 
saj odgovornosti delavskega razreda, kakor tudi 
odgovornosti komunistov pred svojim narodom in 
delavskim razredom niso spremenjene. 

»Tedanji program Komunistične partije Slovenije 
nam je lahko za vzgled, na kakšen način je potrebno 
in mogoče analizirati družbeno stvarnost, razmerje 
družbenih sil, v njem zaznati klice napredka, usmeri
ti pozornost ljudi na prave, ključne probleme in pro
tislovja ter jih spodbuditi, da zmorejo napore, ki vo
dijo v njihovo razrešitev in preseganje,« je poudaril 
predsednik slovenskih komunistov Milan Kučan v 
predgovoru k publikaciji 50 LET ČEBIN. 

In ko se v teh dneh vsak dan srečujemo z razli
čnimi, tako družbenoekonomskimi kot ostalimi pro
blemi, nam morajo biti ti svetli, prelomni, zgodovin

s k i dnevi še kako pred očmi, saj moramo iz njih 
črpati moč za boljše delo jutri, za večjo produktiv
nost, za večji izvoz, za več znanja in inovativnosti, 

Beseda 
ob 

prazniku 

ker je le to tisto, na čemer lahko gradimo in pričaku
jemo boljši jutri. 

Boljši jutri pa je tudi sad 27. aprila 1941, dneva, 
ki simbolično izpričuje moč gibanja slovenskih 
množic, ki je bilo enkratno in neponovljivo. Iz njega 
je zrasla naša Socialistična rr i.bPta Slovenija, 
obenem pa je OSVOBODILNA r-BONTA SLOVEN
SKEGA NARODA tudi simbol zdruiive vseh sloven
skih ljudi; je tudi simbol gibanja, iz katerega sta zra
sli naša prva resnično suverena slovenska držav
nost in zveza enakopravnih narodov in narodnosti 
Socialistična federativna republika Jugoslavija. 

Pa še enega jubileja se bomo spominjali v teh 
dneh. Zgodovina 1. maja, ki ga že vrsto desetletij 
praznujemo kot delavski praznik, se je začela 3. in 
4. maja 1886 s krvavimi dogodki v Chichagu, in je 
posledica množičnega revolucionarnega delavske
ga gibanja v ZDA, ki se je kasneje razširilo tudi v 
druge dele sveta. Delavci so PRVI MAJ vzeli za svoj 
praznik in tako je 1. MAJ bil in ostal mednarodni 
praznik dela in borbe, delavcev vsega sveta za soli
darnost in enotnost. 

Vsi trije prazniki pa so tudi za nas, občane in de
lovne ljudi občine Domžale priložnost ne le za spo
min na slavne dni zgodovine, ne le za oddih pred 
delovnim dnem, temveč tudi priložnost za oceno, 
kako delamo in živimo, kajti tudi to je merilo naših 
naporov, uspehov in iskanje tistih razvojnih in druž
benih poti, ki nam narekujejo naše nadaljnje aktiv
nosti. 

Marsikaj smo dosegli, tako v občini kot v širši 
družbenopolitični skupnosti, je pa tudi še vrsta 
stvari, ki nas mora vzpodbuditi še k boljšemu delu v 
prihodnje. 

Čas, v katerem živimo in delamo, je enako prelo
men, kot tisti pred 50 in manj leti. Enako zahteva od 
vseh nas, da je »delo, dviganje njegove produktiv
nosti, osnovna dolžnost in pravica, osnovni moralni 
zakon, čast in ponos slehernega državljana« (iz te
meljnih točk OF) ter da je samo od našega dela od
visen naš jutrišnji dan. 

Naj bodo te besede vodilo naših prazničnih dni! 
Občins!'* konferenca SZDL 
Domžale 

Vsem delovnim ljudem in o b č a n o m iskrene čestitke ob Dnevu O F 
in Prazniku dela. Sob Domžale, družbenopolitične organizacije 

in uredništvo Občinskega poročevalca 



Junija pripelje znova vlak — 

Vlak brez 
voznega reda — 
vlak »bratstva in 
enotnost i« 

Bilo je tam daleč v vaseh in zaselkih ob Zahodni 
Moravi, ob njenih čistih in bistrih potokih, ki še da
nes napajajo žive in objokujejo mrtve. Tam, kjer je 
klila svoboda, kjer je prisegel zvestobo tovarištu Ti
tu prvi partizan. Tam, kjer se je rodilo bratstvo in 
enotnost, socialistično samoupravljanje, neuvršče
nost. Tam pod Ovčarom in Kablarom. 

Zdi se mi, kakor da bi bilo danes . . . 
»Samo na jug, na jug«! smo si srčno želeli in se 

o tem na tihem razgovarjali. Takrat, ko smo bili v za
porih na gradu Borlu, v Mariboru v Meljski kasarni. 
Bilo je okrog 10. maja 1941. Oropane in ponižane so 
nas prve dni julija istega leta v vojaških kamionih 
peljali na železniško postajo v Mariboru. Gledali 
smo, kam je obrnjena lokomotiva z živinskimi vago
ni. Srečni smo bili, ker je bila lokomotiva obrnjena 
proti jugu. Prevzela sta nas neka nepojmljiva slut
nja, neko upanje, da nam bo na jugu med brati bolje 
in lepše. Po dolgi, dolgi vožnji, polni negotovosti in 
strahu, smo končno prišli v Srbijo. Živinski vlak, z 
zaklenjenimi vagoni, je obstal v Čačku. Tam so nas 
Nemci pustili in odšli ponosni, po druge. V čačanski 
gimnaziji so nas pričakali domačini in nas prisrčno, 
toplo sprejeli, kot znajo le oni. Po nekaj dneh so nas 
odpeljali kmetje v sosednje vasi. Povsod smo bili 
prisrčno sprejeti. Delili so z nami vse, kar so imeli, 
tudi zadnjo skorjico koruznega kruha. Ščitili so nas 
in varovali. 

Tako je bilo v Jezdini, Mršincih, Slatini. 
Prišli smo v kotel, kjer je vse vrelo in se pripra

vljalo za vseljudski upor za svobodo in socialistično 
revolucijo, proti krutim okupatorjem in domačim iz
dajalcem vseh barv in vrst. Po 4. juliju, ko je tovariš 
Tito s sodelavci izdal o tem razglas. 

Tako se je začelo kruto, a najslavnejše obdobje 
naše novejše zgodovine, ki ji ni mogoče oporekati, 
kajti tukaj so žive priče. 

Spominjam se skojevca Dragoljuba Vukovića, 
sosedovega sina, ki mi je prve dni ob prihodu v Sr
bijo razložil nastali položaj. Prinašal mi je-partizan-
ski tisk, ki sem ga dajala naprej. Iz roke v roko so 
potovali drobni listki, iz katerih so domačini in pre
gnanci zvedeli resnico. Spominjam se tudi mnogih 
naših rojakov, ki so se vključili v partizanske čete in 
padli. Tako Egona Pertota, 14-letnega učenca iz Ma
ribora, ki je stražil z domačinom v Preljini pri Čačku 
železniško postajo, takrat, ko je bila na pohodu že 
prva sovražna ofenziva. Oba so na licu mesta odpe
ljali Nedićevi četniki in ju po hitrem postopku ustre
lili. V Preljini na spomeniku ob cesti je vklesano tudi 
njegovo ime. Poleg plošče ustreljenih in padlih je 
tudi spomenik z napisom: »Tukaj, na tem mestu 
smo sprejeli prisrčno pregnance iz Slovenije. Spre
jeli smo jih s kruhom in soljo ter začeli skupno bor
bo za svobodo in lepše življenje.« To je stara slo
vanska navada, kar pomeni, da so gostu vedno na 
stežaj odprta vrata v tisto hišo. 

Spominjam se tudi Ivana Voha, prvoborca, ki je 
živel s starši v Gornji Gorevnici. Padel je pri umiku 
čez planino Zlatibor z mnogimi drugimi. Domačega 
sina pa so četniki ujeli, ga predali Nemcem, ki so ga 
odpeljali v zloglasno koncentracijsko taborišče Kor-
gen na Norveško, kjer je v hudih bolečinah končal 
svoje mlado življenje. Takih imen bi naštela nešteto. 

Na vseh spomenikih so vklesana njihova imena. 
Spominjam se tudi otrok, ki so bili nemi, hromi in 

brezimni. Prinesli so jih aktivisti iz Bosne v Srbijo v 
nahrbtnikih in vrečah. Za nje smo skrbeli z domači
ni. Starše so jim ubili ustaši in jih zmetali v reko 
Uno, hiše pa zažgali. Še veliko bi lahko pisala o 
tem. Ko so Nemci streljali v Kraljevu, so poleg do
mačinov ustrelili okrog 100 Slovencev-pregnancev. 
Prav tako v Kragujevcu in Čačku. Vsepovsod so 
vklesana imena tudi naših pregnancev. 

Tega ne smemo nikoli pozabiti. 
Letos junija bo pripeljal v Slovenijo vlak »Brat

stva in enotnosti« naše drage goste iz Srbije. Spre
jeli jih bomo tudi v Domžalah. Bratstvo in enotnost 
— nihče nam ga ne more razbiti. Tudi v teh zaplete
nih časih ga moramo negovati in gojiti naprej! V lju
deh bi bilo potrebno dramiti vero, upanje v revoluci
jo, v bodočnost. Potrebujemo veliko vlakov »Brat
stva in enotnosti«, veliko ljubezni in zaupanja, ki nas 
bodo povezovali in nas povezujejo geografsko in 
časovno, veliko takih vlakov srca in razuma, kajti 
prihodnost nam je skupna, kakor nam je bila skupna 
doslej. S srcem bomo obujali spomine na srbske 
prijatelje in soborce. Vedno smo in vedno bomo de
lili skupno usodo. Saj naša usoda je v skupnih ro
kah. Naša Jugoslavija je usoda vseh nas, danes, ju
tri in v bodoče. 

Dragi srbski prijatelji! 
Dobrodošli v naši in vaši Sloveniji! 

Gradnja 
prizidka PTT 
v Domžalah 

i j l po načrtu 

Prizidek k PTT stavbi, v ka
teri je doslej potekala 
poštna dejavnost.dobiva z 
vsakim dnem vse bolj jasno 
podobo. 

Kot je v centru mesta lepo videti, gradnja 
prizidka k PTT stavbi napreduje. Gradbišče 
smo obiskali v petek, 10. aprila 1987 in ugotovi
li, da tačas že obilo potekajo razna instalacij
ska dela, saj so ponekod grobe zunanje insta
lacije že položene. Žal nismo uspeli dobiti ni
kogar, ki bi nam hotel posredovati karkoli v 
zvezi z gradnjo, ki je bila pozimi že pod streho. 

Zato smo se poslužili glasila »PTT novice«, 
ki je v zadnji številki objavilo krajši članek. 

Prizidek k PTT stavbi v Domžalah je že pod 
streho. Delavci kamniškega gradbenega podje
tja Graditelj so dobro izkoristili lepo jesen, ta
ko, da jim tudi ostra zima ni prekrižala načrtov. 
Gradnja poteka po načrtih, osnovni skelet pri
zidka je končan, hkrati pa potekajo dela v kle
tnih prostorih in prva faza preureditve stare 
zgradbe. Prizidek bo tako končan v roku, to je 
konec junija ali v začetku julija letos, medtem 
ko bo prenova stare stavbe zaključena do kon
ca leta. Hkrati pa se seveda zaključujejo po
godbeni dokumenti o dobavi telefonske centra
le. Tudi zbiranje denarja krajanov in delovnih 
organizacij poteka po načrtih. 

Graditelj iz Kamnika, ki je izvajalec del, seje očitno zelo potrudil, saj so 
dela kljub hudi zimi napredovala tako, kot so načrtovali. 

Narodnemu heroju 
Mirku Jermanu 
v slovo 

Dne 29. marca 1987 je pre
nehalo biti srce Mirka Jerma
na, partizanskega komandan
ta, polkovnika j\LA in vsestran
skega družbenopolitičnega 
delavca. Poslovitev v Ljubljani 
in zadnje slovo v Kamniku sta 
pokazala, kolikšno priljublje
nost in kako veliko spoštova
nje si je s svojimi izjemnimi 
človeškimi lastnostmi pridobil 
v vseh okoljih, kjer je živel in 
deloval. 

Rodil se je leta 1912 v Šmar-
ci pri Kamniku, kjer je po kon
čani poklicni šoli postal obr
tnik. Aktivno je deloval v špor

tnih in kulturnih društvih ter v 
akcijah, ki jih je organizirala 

- KPS. Po nemški okupaciji je 
prevzel pomembne naloge pri 
pripravah Dupliške bojne sku
pine na vstajo 27. julija 1941. 
Po njej je bil nekaj časa ko
mandir Kamniško-dupliške če
te. Tedaj je tudi postal član 
KPS. Po razbitju Kamniške če
te je odšel na Dolenjsko, kjer 
je nadaljeval z delom v OF. V 
začetku 1942. leta je odšel na 
Kočevski Rog, kjer je postal 
Intendant v Dolenjskem bata
ljonu. V Gubčevi brigadi je na
to opravljal tudi naloge obve
ščevalca. Njegova želja, da bi 

spet prispeval k uspešnemu 
razmahu narodnoosvobodilne
ga gibanja v domačih krajih, 
se mu je izpolnila aprila 1943, 
ko je postal komandir čete 
Kamniškega bataljona. Najpo
membnejša Jermanova aktiv
nost v NOB pa je vezana na 
Šlandrovo brigado, v kateri se 
je najprej proslavil kot koman
dant 2. bataljona. To enoto je v 
kratkem času ne le vojaško 
dobro usposobil, temveč 
ustvaril v njej tudi takšno tova-
riško vzdušje in odnose, ki so 
bili moralno-politični temelj za 
opravljanje tudi najtežjih na
log. Borci so visoko ocenili vo
jaške in človeške vrednote 
svojega poveljnika, tako da so 
bataljon začeli imenovati kar 
Mirkov bataljon. S svojo udar
nostjo se je izkazal v številnih 
akcijah na vsem operativnem 
območju Šlandrove brigade. 
Zlasti velik je bil njegov delež 
pri osvoboditvi Moravč in na
padu na Radomlje, eden nje
govih največjih uspehov pa je 
bilo uničenje nemške motorizi
rane kolone pri Trnjavi — 27. 
aprila 1944, ki ga je v svojem 
dnevnem povelju pohvalil tudi 
glavni štab NOV in PO Sloveni
je. V Plandrovi brigadi je bil 

Mirko Jerman z Mitjo Ribičičem — Cirilom med mladino. 

Mirko Jerman tudi načelnik 
štaba in namestnik komandan
ta, od 27. avgusta do 27. okto
bra 1944 pa njen komandant. V 
bojih za osvoboditev Gornje 
Savinjske doline se je izkazal 
tudi pri vodenju velikih akcij. V 
zadnjih obdobjih NOB je opra
vljal še tri pomembne dolžno
sti: kot načelnik oficirske šole, 
kot načelnik baze glavnega 
štaba NOV in POS v Dalmaciji 
ter kot načelnik operativnega 
odseka komande mesta Trst. 

Po osvoboditvi je poglabljal 
svoje znanje na višji vojaški 
akademiji v Leningradu in Beo
gradu ter bil komandant tan-
kovskih enot JLA. Aktivno 
službo v JLA je končal leta 
1965 kot polkovnik. Že med 
opravljanjem vojaških dolžno
sti je bil tudi aktivni družbeno
politični delavec, še bolj pa se 
je temu delu posvetil po upo
kojitvi. Več let je bil poslanec 
Skupščine SR Slovenije, izvo
ljen v kamniški in domžalski 
občini, pred smrtjo tudi član 
sveta republike, še posebno 
aktiven pa je bil v organizaci
jah ZZB NOV. Mirko Jerman je 
bil prvi in dolgoletni predsed
nik odbora Skupnosti borcev 
VI. SNOUB Slavka Šlandra, ki 
ima sedež v Domžalah. S svojo 
izredno požrtvovalnostjo in 
delovnostjo je dal nepozaben 
prispevek k utrjevanju vezi 
med šlandrovci, ki pisanju 
zgodovine Šlandrove brigade, 
k postavitvi spominskih obele
žij in k negovanju revolucio
narnih izročil med mladino. 

Mirko Jerman je bil nosilec 
spomenice 1941, leta 1953 je 
bil razglašen za narodnega he
roja, za svojo vojaško in druž
benopolitično aktivnost pa je 
dobil še številna druga visoka 
odlikovanja in priznanja, leta 
1972 tudi zlato odličje občine 
Domžale. 

Bogato in plodno Mirkovo 
delo je sklenjeno. Ustvarjeno 
je bilo z občudovanja vrednimi 
človeškimi lastnostmi, s hra
brim osebnim zgledom v bojih, 
s pristnim odnosom do sobor-
cev in sodelavcev, s prizadev
nostjo in s poštenostjo. Tak
šen, dragi naš Mirko, boš vse
lej ostal zgled in takšnega te 
bodo prijatelji, sodelavci in so-
borci ohranili v trajnem spo
minu. 

Miroslav Stiplovšek 



Skupna letna skupščina borcev vseh treh KS mesta Domžale: 

NOB ne dovoljujemo poniževati... 

Pred dnevi so se na skupni 
letni skupščini sestali člani 
krajevnih odborov Zveze 
združenj borcev NOV s pod
ročja mesta Domžale. V treh 
krajevnih organizacijah (Slav
ka Šlandra, Simona Jenka in 
Venclja Perka) je združeno 
410 članov. 

Kot je razbrati iz letnega 
poročila predsednika koordi
nacijskega odbora vseh treh 
krajevnih organizacij ZB NOV 
Domžale MILANA LIKARJA 
gre za vsestransko razvejano 
in angažirano delo borcev na 
mnogih področjih. Borci člani krajevnih organizacij ZZB NOV Domžale,—zbrani iz vseh treh krajevnih skupnostih. 

Ob tem z zadovoljstvom poudarjajo — to pa iz
haja tudi iz specificiranih poročil o delu v posamez
nih krajevnih odborih posebej — so borci uredili 
skoraj vsa najpomembnejša vprašanja svojega de
lovanja. Tako je urejena socialno-zdravstvena kom
ponenta, urejene so priznavalnine in pomoči, pose
bej pa so zadovoljni z delom dispanzerja za borce v 
Zdravstvenem domu Domžale in tudi z oblikami 
možnosti za rekreacijo, izlete in odmor. 

Z zanimanjem so poslušali oris našega gospo
darskega položaja v občini. Z mnogimi podatki je 
gospodarska gibanja ilustriral predsednik SO Dom
žale Peter Primožič. Iz njegovih besed izhaja, da je 
položaj domžalskega združenega dela dober, da 
smo v občini dosegli take rezultate, da so borci na
nje lahko upravičeno ponosni. Ob tem pregledu so 
ta ponos tudi izrazili. 

V nadaljevanju letne skupščine so borci s po
dročja mesta Domžale tudi zavzeli ostro stališče do 
razvrednotenja NOB, kakršno prinaša Nova revija, 
plakat in podobno. Borci z vso ostrino postavljajo 
vprašanje odgovornosti za te stvari, hkrati pa ob 
protestih ostajajo še naprej borci, ki bodo ohranjali 
vrednote revolucije in NOB. 

Povedali so: 

SLAVKO BAJEC, 
PREDSEDNIK 
KRAJEVNEGA 
ODBORA ZZB 
NOV KS VENCLJA 
PERKA: 

Borci smo z obvešče
nostjo kar zadovoljni, saj 
dobivamo, tudi po zaslugi 
Občinskega poročevalca, 
vse potrebne informacije. 
Pogrešam le člankov, ki bi v 
poljubni obliki prinašali ti
sto, kar je bilo sklenjeno na 
delegatskih skupščinah. To 
pogrešam! 

SLAVKO PETEK, 
PREDSEDNIK 
KRAJEVNEGA 
ODBORA ZZB 
NOV KS SLAVKA 
ŠLANDRA 

Naša borčevska srečanja 
v KS ob dnevu borca in ob 
krajevnem prazniku ob ot
voritvi spominske tiskarne v 
gradu Krumperk v Jamar
skem domu Gorjuša so lepo 
uspela. V okviru proslavlja
nja krajevnega praznika 
smo organizirali proslavo ob 
45-letnici ustreljenih talcev 
pri mostu pod Šumberkom. 

Čas, v katerem živimo, včasih bolje rečeno, hiti
mo, topel človeški stisk roke, prijazna beseda, obisk 
na domu in pomoč pomeni zelo veliko ne le invalidom, 
temveč vsem nam. Čeprav za vse to ni potrebno nič 
denarja, vendarle ugotavljamo, da je take družbene 
skrbi v naši družbi premalo, še zlasti pa to občutijo in
validi, o katerih problematiki je bil prav v obeležitev 
mednarodnega tedna invalidov pripravljen tudi posvet 
v okviru Občinske konference SZDL Domžale. Ugoto
vljeno je bilo, da smo na posameznih področjih v naši 
občini dosegli zelo lepe uspehe, da posamezne orga
nizacije dosegajo pri svojem delu zavidljive uspehe, 
da v občini skušamo spremljati invalidne osebe že od 
njihove rane mladosti, da pa smo premalo naredili na 
področju zaposlovanja .in zagotavljanja ustreznega 
socialnega položaja zlasti delovnih invalidov. 

Poudarjeno je bilo, da se druž
bena skrb za invalide mora začeti v 
Oelovni organizaciji, v temeljnem 
okolju, kjer ta invalid živi in dela, 
* ! e r je pustil del življenjskih moči in 
irvC ' e d o n a s t a n ' < a invalidnosti tudi 
' 0 0 % prispeval k uspešnejšemu 
Gospodarjenju lastne delovne orga-
n i 2acije. Zato bi morali doseči, da 
j * * delovne organizacije že v sa
mem delovnem procesu več skrbi 
"avenijo odpravljanju vzrokov za 
"Ostanek invalidnosti. Če pa do in
validnosti že pride, potem nihče v 
oelovni organizaciji ne sme pozabi
li • d a je to še vedno njihov delavec 
2 vsemi pravicami in dolžnostmi, ki 
m u je zaradi invalidnosti treba na
meniti več skrbi, ne pa manj. 

' ° je bil tudi moto letošnjega 
ječanja članov Društva invalidov 
uomžale in vseh ostalih, ki jim ni 
vseeno, kako tudi ta pomemben 
, e l naše družbe preživlja svoje ži

vljenje. 
Y obeležitev mednarodnega ted-

" a invalidov je Društvo invalidov na-
r* občine že nekaj dni pred osred
njo slovesnostjo pripravilo tudi raz-
I'aVo ročnih del svojih članov, ki pa 
1 Pokazala le delček aktivnosti čla-
°v tega društva, ki že več kot de-

I 6!'etje z različnimi prireditvami, iz-
tekmovanji, srečanji in drugimi 

v

nanifestacijami bogati vsakodne-
v

n ° življenje ne le invalidov, temveč 
S f i h delovnih ljudi in občanov. 

Po uvodnem nagovoru predsed
nika društva Janka Veita je zbranim 
invalidom zapel oktet TOSAMA, na
to pa sta ju pozdravili predsednica 
OK SZDL Vera Vojska in sekretarka 

OK SZDL Izola Tatjana Mahle, ki je 
spregovorila a sodelovanju ne le 
obeh pobratenih društev, temveč 
tudi o možnostih sodelovanja med 
obema družbenopolitičnima skup
nostma. Prireditev, ki jo je povezo
vala Blaženka Mali, je popestril na
stop učeficev Osnovne šole Olge 
Avbelj, ki so z nekaj prisrčnimi reci
tacijami in pevskimi točkami pope
strili prijetno vzdušje. Sledilo je to-
variško srečanje invalidov, ki jih je 
zabaval Tine Stare. Srečanje je le
po uspelo in je za vse prisotne po
menilo priložnost za razmišljanje o 
tem, kako bi tudi na področju druž
bene skrbi za invalide vseh starosti 
in kategorij naredili več, kako bi tu
di njim v okviru možnosti polepšali 
njihov vsakdan, kajti le tako bomo 
polepšali vsakdan tudi vsem zdra
vim. 

Prepričana sem, da je srečanje 
za marsikoga zlasti med invalidi po
menilo vir moči za njegov jutri, or
ganizatorjem pa je lep obisk pome
nil priznanje za njihovo dosedanje 
uspešno delo. 

MILAN LIKAR, 
P R E D S E D N I K 
K O O R D I N A C I J S K E G A 
O D B O R A Z Z B N O V 
V S E H T R E H 
K R A J E V N I H 
S K U P N O S T I : 

Koordinacijski odbor ZB 
mesta Domžale usklajuje 
delo in rešuje vsa tista vpra
šanja, katera so enotna in 
pomembna za vse tri orga
nizacije. V tej mandatni dobi 
smo reševali in organizirali 
izlete, vprašanja priznaval
nin, rekreacijo, oddih v leto
viščih, obisk bolnih in starej
ših občanov. V okviru razšir
jene koordinacije se je reše
valo tudi vprašanje ureditve 
grobišča borcev na pokopa
lišču v Domžalah, kar se vle
če že več let. 

Samo enako mesto v družbi... (ob mednarodnem 
tednu invalidov) 

v okviru vsakoletnih srečanj so nas tudi letos obiskali predstavniki društva invalidov 
fotografiji predsednik domžalskega društva invalidov Janko Veit in predstavnik Izole 
jot. 

iz Izole. Na 
Zorko Dež-

Z izbranimi mislimi je na prireditvi v hali Komunalnega centra spregovorila tudi 
predsednica OK SZDL Vera Vojska. 

Običaj je že, da invalidi in tudi drugi občani vsakič pripravijo razstavo 
Tako je bilo tudi letos. 

ročnih del. 
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Uspešen zaključek 

V eni izmed prihodnjih številk našega glasila bomo objavili sklepe in stali
šča, ki smo jih sprejeli v okviru dveh posvetov in problemske konference na te
mo EKOLOGIJA, ENERGIJA, VARČEVANJE in jih je na svoji seji verificiralo tudi 
Predsedstvo OK SZDL Domžale. Cela vrsta ukrepov bo morala slediti sklepom 
in stališčem, če bomo hoteli, da bomo zapisali, da je bila konferenca uspešna, 
kajti samo sklepi in stališča so pač premalo, da bi tudi na področju varstva 
okolja, racionalnejše rabe energije in tudi siceršnjega varčevanja kaj premakni
li. Sicer pa je bilo ugotovljeno, da smo v občini Domžale v zadnjih 10 letih na 
področju varstva marsikaj storili, da po dosedanjih aktivnostih spadamo med 
bolj uspešne občine, da pa vendarle obstaja vrsta problemov, pred katerimi ne 
moremo zatiskati oči. O tej problematiki bomo v mesecu maju spregovorili tudi 
na Skupščini občine in prepričani smo, da bomo s skupnimi aktivnostmi, pa tu
di z boljšim odnosom slehernega izmed nas do varstva okolja, lahko veliko sto
rili. 

DROBNO gospodarstvo je 
v naši občini VELIKO 

Svet za malo gospodarstvo 
je v pripravah na zasedanje SO 
Domžale obravnaval poročilo 
o stanju in usmeritvah drobne
ga gospodarstva v naši obči
ni. 

Soglašal je sporočilo in 
predlagal nekatere dopolni
tve, s katerimi so se strinjali 
tudi člani Predsedstva. Tako 
naj se: 

— prouči možnost večje 
skrbi za družbeno obrt 

— večja naj bodo prizade
vanja za ustanavljanje malih 
produkcijskih enot, obenem 
pa naj se poenostavijo admi-
nistrativno-tehnična opravila, 
kakor tudi racionalizira po
dročje organiziranosti tako 
samoupravnih organov kot sa
me organiziranosti manjše 
DO, 

— prouči naj se možnost 
vključevanja večjega števila ur 
praktičnega pouka v usmerje
no izobraževanje, 

— večja pozornost naj se 
nameni štipendiranju učencev 

za potrebe drobnega gospo
darstva kakor tudi izobraževa
nju in usposabljanju zaposle
nih na tem področju iz dela, 

— prouči naj se možnost 
ustanavljanja pogodbenih or
ganizacij združenega dela, saj 
ugotavljamo, da v občini so 
samostojni nosilci obrti, ki 
imajo take pogoje, 

— še nadalje je potrebno 
nizko akumulativnim in defici
tarnim dejavnostim obrti za
gotavljati ugodnejše kreditve-
ne pogoje in izvajati selekti
vno davčno politiko. y 

Gospodarjenje v občini Domžale 

Brez izgub, vendar... 
_ , _ 1 ..i,.,,,, ...i i, , i. i !-j - — — - — — : — - — 

•annvsisb Giiiuitok ahlSdo ondoiO .uhoblaa rnentevho v toA m e n e d š u i b .v orfst in 
Zbori občinske skupščine bodo v začetku meseca maja obravnavali do

končne rezultate poslovanja domžalskega gospodarstva za leto 1986 in tudi 
oceno poslovanja v prvem četrtletju letošnjega leta. Za leto 1986 ugotavljamo, 
da je podobno, kot že nekaj let prej, poslovanje potekalo v zapletenih gospo
darskih razmerah. Pogoji gospodarjenja so se stalno spreminjali, nove sistem
ske rešitve na področju ekonomskih odnosov s tujino so bistveno poslabšale 
položaj izvoznikov zlasti na dolarska tržišča. V organizacijah združenega dela 
so taki pogoji povzročili velike težave in zahtevali dodatne napore za njihovo 
premagovanje. Gospodarsko poslovanje je bilo soočeno z visoko stopnjo infla
cije, nerealno rastjo cen, nerealnim tečajem dinarja v primerjavi z zahodnimi va
lutami (predvsem ameriškim dolarjem). Negotov uvoz surovin in repromateria-
lov, izvoz po nerealnem tečaju in prodaja na domačem trgu brez izgub so še 
dodatno zavirali proizvodnjo. V drugi polovici leta so se z uvedbo izvoznih sti
mulacij razmere nekoliko izboljšale, vendar premalo, da bi nadoknadile izpade 
zaradi uveljavitve novih sistemskih predpisov. 

Predvidenih gospodarskih rezul
tatov tako v.letu 1986 nismo v celo
ti izpolnili. Največja odstopanja so 
na področju ekonomskih odnosov 
s tujino, manjša pa pri rasti indu
strijske in kmetijske proizvodnje. 
Kljub temu ocenjujemo, da so re
zultati v primerjavi z doseženim na 
nivoju SR Slovenije in glede na po
goje poslovanja, — ugodni. 

Ocenjujemo, da smo poleg po
dročja gospodarstva uspešno re
ševali tudi področje t. i. skupne po
rabe, saj smo v okviru samouprav
nih interesnih skupnosti uresničili 
sprejete programe za leto 1986 in v 
mesecu decembru izpeljali uskladi
tev osebnih dohodkov zaposlenih v 
negospodarstvu z doseženimi v 
gospodarstvu občine. 

Večjih prekoračiteljev ni bilo 
Izgub v poslovanju v letu 1986 v 

domžalskem gospodarstvu ni bilo. 
Delitvena razmerja dohodka na 
osebne dohodke in akumulacijo so 
bila ob koncu leta manj ugodna kot 
po devetih mesecih. Vzrok je bil v 
izplačevanju osebnih .dohodkov v 
mesecu decembru, ko so se napo
vedovali administrativni posegi za 
omejevanje izplačil osebnih dohod
kov. Ob upoštevanju kvalitetnih ka
zalcev gospodarjenja (delež aku
mulacije v dohodku, izvoz) za obči
no Domžale ugotavljamo, da večjih 
prekoračiteljev pri razporejanju 
sredstev za osebne dohodke v letu 
1986 ni bilo. 

Težave v poslovanju, s katerimi 
so se v organizacijah združenega 
dela srečevali v preteklem letu, so 
prisotne in se nadaljujejo tudi v letu 
1987. Zaradi novih interventnih 
Ukrepov ocenjujemo, da se pogoji 

—v primerjavi s preteklim letom še 
slabšajo. 

Težave z repromateriali... 
V organizacijah združenega dela 

povzroča največ težav oskrba s su
rovinami in repromateriali ter re
zervnimi deli iz uvoza. Kreditne ob
veznosti države so prioritetne pri 
realizaciji plačil, zato je oskrba iz 
uvoza močno motena. Zatika se 
oskrba iz domačih virov, ker je pre
cejšen del tudi te proizvodnje ve
zan na uvožene komponente. Po
leg slabe oskrbe proizvodnje je pe
reča slaba kvaliteta vhodnih suro
vin, ki ne omogoča izdelave kvali
tetnih končnih proizvodov. Dodat
ne težave, pri ustvarjanju Večjega 
dohodka povzročajo še nekontroli
rana povečevanja cen vhodnih su
rovin in repromaterialov, ki jih zara
di omejene rasti cen v naših orga
nizacijah združenega dela ne more
jo vključiti v cene svojih proizvo
dov. 

Razmere na področju prilagaja
nja tečaja dinarja prispevajo k iz
boljševanju razmer, vendar bo po
trebno vztrajati na začeti politiki in 
istočasno zagotoviti tudi redno iz
plačevanje izvoznih stimulacij. Na 
rast dohodka bo v letošnjem letu 
močno vplivala politika visokih 
obrestnih mer, ki bo zlasti prizade
la OZD z daljšim ciklusom proiz
vodnje (kmetijstvo) in organizacije 
združenega dela s sezonskim zna
čajem proizvodnje. 

Omejitve največje za delo 
programov SIS 

Zaradi ugotovljenih odstopanj od 
resolucijskih določil na področju 
delitve dohodka v SFRJ je bilo na 
zvezni ravni konec februarja spre
jetih nekaj interventnih predpisov, 
ki že in bodo še močno posegali v 
delitveno politiko dohodka tudi v 
naši občini. Ukrepi se nanašajo na-
možno povečevanje sredstev za 
osebne dohodke, ki bo odvisno od 
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Cvetenju cest takole poma
gajo vrtnarji posebne vrste. 

Pomladni utrinki 

V teh dneh mnogo govorimo 
o čistoči, odpadkih, varstvu 
okolja... 

povečevanja produktivnosti in od 
dosežene kvalitete gospodarjenja v 
primerjavi s sorodnimi organizacija
mi združenega dela. Osebni do
hodki zaposlenih v organizacijah 
združenega dela s področja nego
spodarstva se bodo gibali v odvis
nosti od rasti OD v gospodarstvu. 
Več težav pričakujemo pri obliko
vanju sredstev za pokrivanje pro
gramov samoupravnih interesnih 
skupnosti, ker so zakonske omeji
tve za porabo združenih sredstev 
najostrejše. V skladu z dogovori 
bomo v interesnih skupnostih pr
venstveno zagotavljali sredstva za 
osebne dohodke in pokrivanje ma
terialnih stroškov, ostale aktivnosti 
pa realizirali le v okviru še preosta
lih materialnih možnosti. Zaradi 
omejitev bo potrebno preveriti ob
stoječe programe SIS. 

Iz pregleda posledic intervent
nih ukrepov In novega obračun
skega sistema izhaja, da bodo 
aktivnosti vplivale tudi na možno
sti vseh oblik porabe na nivoju ob
čine. Da bi življenje in delo na 
vseh področjih potekalo s čim 
manjšimi pretresi, je potrebno v 
organizacijah združenega dela s 
področja gospodarstva storiti vse 
za doseganje kvalitetnih kazalcev 
gospodarjenja, na nivoju občine 
pa v okviru možnosti spodbujati 
kvalitetnejše delo. Ker pa so re
zultati poslovanja gospodarstva, 
od katerih bodo odvisne vse obli
ke porabe v letošnjem letu, odvi
sni od pogojev poslovanja, ki se 
kreirajo predvsem na zvezni ravni, 
bomo preko vseh možnih poti 
zahtevali oblikovanje politike, ki 
bo kvalitetno gospodarjenje omo
gočala. Ocenjujemo, da bi bilo že 
v tem trenutku potrebno več aktiv
nosti kot na področju delitve 
usmeriti na zagotavljanje normal
nih pogojev gospodarjenja, mo 

• U i i i U O f l O v i 
. . . otroke pa naženemo, da 
pobirajo smeti odraslih celo 
ob njivah, kot je lepo vidno 
na sliki. 

Tale domžalski trg iz stro
gega centra vse prej kot 
navdušuje s svojo čistočo in 
urejenostjo. Za spremembo 
ne moremo za stanje, ka
kršno je, obtoževati Komu
nalnega podjetja, pač pa kar 
stanovalce, ki so sramotno 
brezbrižni do okolja, v kate
rem živijo. 

i t t 

Tudi v Jaršah je pomlad ta
kole zganila dve metli, eno 
samokolnico ter enega eko
loško osveščenega gasilca v 
ozadju. 

Popolna prometna zmeda v 
centru. Gordijskega (pro
metnega) vozla ne znamo 
presekati. 



Letna konferenca OK ZRVS 

ZRVS — pomemoen 
družbeni dejavnik 

»Odgovorno in ustvarjalno delo ter odločno 
zavzemanje za razvijanje načel in vrednot naše 
osvobodilne borbe in revolucije uvrščamo med 
temeljne obveznosti in odlike rezervnih voja-' 
ških starešin,« je v uvodnem govoru na letni 
programski seji Občinske konference ZRVS na
še občine poudaril njen predsednik Vinko Pe-
celj. 

Ta organizacija v naši občini 
šteje 1425 članov, od tega je veči
na aktivnih članov krajevnih orga
nizacij ZRVS, ki jih je v naši občini 
10 in se vključujejo tako v delo 
družbneopolitičnih organizacij, 
kot samoupravnih organov krajev
nih skupnosti. Zveza rezervnih vo
jaških starešin je tudi v letu 1986 
opravljala pomembne dolžnosti 
na področju S L O in DS, združeval 
in zagotavljala je/ kontinuirano 
vzdrževanje in dopolnjevanje 
strokovnih teoretičnih in prakti
čnih znanj vse svojih članov, skr
bela za njihovo idejno in moralno 
Politično naravnanost in trdnost 
ter jih pripravljala za opravljanje 
tako starešinskih dolžnosti kot za 
vodenje različnih obrambnozašči-

tnih aktivnosti. Uspehi posamez
nih organizacij, kakor tudi njihove 
aktivnosti na posameznih področ
jih so različni, odvisno predvsem 
od odgovornosti in zavzetosti po
sameznih krajevnih organizacij, 
njihovih vodstev, kakor tudi od 
pripravljenosti slehernega rezerv
nega oficirja, da sodeluje ne le v 
svoji organizaciji, temveč tudi na 
drugih področjih življenja in dela 
tako v KS kot v DO. 

Podatki za našo občino tako 
kažejo, da več kot 300 članov 
ZRVS deluje v delegatskih skup
ščinah in samokupravnih organih, 
približno toliko tudi v družbenih 
organizacijah in društvih, enako 
pa jih blizu 300 aktivno sodeluje v 
družbenopolitičnih organizacijah, 

večina RVS pa se aktivno vključu
je v akcije s področja S L O in DS. 

V okviru dela svoje organizacije 
poleg že naštetih aktivnosti naj
več skrbi namenjajo usposablja
nju mladih za področje S L O in DS 
(Obrambni krožki, organizacija 
obrambnih dni, tekmovanja Mladi
na za S L O in DS, tehnični zbori 
ipd.), pomagajo pri usmerjanju 
mladih v vojaške poklice in v šole 
rezervnih vojaških starešin. 

ZRVS je v občini znana tudi kot 
organizator različnih strelskih tek
movanj, v njenem okviru pa so bi
le izpeljane tudi aktivnosti, katerih 
namen je preveriti praktično in 
teoretično usposobljenost Z R V S , 
v lanskem letu pa so bili tudi 
uspešni gostitelji udeležencev 
16. srečanja dela rezervnih voja
ških starešin iz vse Jugoslavije. 

V razpravi je bilo izrečenih veli
ko pohvalnih besed tako o opra
vljenem delu kot o predlaganih 
usmeritvah, ki bodo osnova za 
delo OK ZRVS v letošnjem letu. 
Razprava, ki je bila zelo pestra, pa 
je prinesla tudi vrsto pobud, pred
logov in priporočil, ki bodo našli 
mesto tako v programu dela ob-

Uvodne besede predsednika OK ZRVS Domžale Vinka Peclja. 

činske kot krajevnih organizacij 
ZRVS. 

V razpravi sta sodelovala tudi 
sekretar Republiške konference 
ZRVS Jakob Černe ter Silvester 
Turk, predsednik Medobčinskega 
sveta ZRVS ljubljanske regije, ki 
sta spregovorila o najaktualnejših 
nalogah ZRVS v letu 1987, kakor 
tudi o nekaterih odmevih na 
57. številko Nove revije in zaplete 
okoli Štafete mladosti. 

Dokumenti kongresov družbe
nopolitičnih organizacij, kakor tu
di dokumenti, ki jih je sprejela 
5. volilna konferenca ZRVS Slove
nije, obvezujejo vse rezervne vo
jaške starešine, da se tudi v letu 
1987 še bolj organizirano, odgo
vorno in zavzeto vključujejo v 
uresničevanje programa dela in z 
ustvarjalnim delom prispevajo k 
odpravljanju težav in reševanju 

vprašanj družbenopolitičnega in 
družbenoekonomskega razvoja 
na osnovi socialističnih samou
pravnih odnosov. 

V načrtu dela, ki so ga sprejeli, 
so največ pozornosti namenili: 

— idejnopolitičnemu izobraže
vanju ter splošno vojaškemu 
usposabljanju, 

— aktivnostim na področju 
S L O in DS (udeležba na tekmova
njih, formiranje aktiva učiteljev in 
mentorjev, ki delajo na področju 
S L O in DS po šolah in OZD, sode
lovanje na različnih tekmovanjih, 
preverjanje usposabljanja svojih 
članov ipd.), 

— organiziranosti in kadrov
skim zadevam 
kakor tudi na področju informati
vno propagandne dejavnosti. 

V 

Kako zelena je bila 
moja dolina ali 
kako iz Domžal narediti 
Vojvodino 

Nismo še dobro proslavili velike delovne zmage 
ob zaključku del na melioraciji Rače, že nam je od ve
selja zaigralo srce, ko smo uzrli novo, veliko javno de
lo — melioracijo na Radomlji. 

Dela so v polnem teku, stroji ropotajo, drevesa 
padajo, značilna poDOBa se spreminja. Kaj nam mar 
naravni tok reke, ki — kakšna zmota — vijuga po za 
močvirjenih in zaraščenih travnikih, ko bi ji bilo vendar 
treba pot ubrati naravnost, v ravni liniji naprej, svetli 
prihodnosti naproti. Vijugasti tok reke, meandri in tol
muni — to so le stranpoti, ko naša pot vendar pelje 
naprej. 

Kaj nam mar ribe, ki v vodi iščejo skrivališča, mir
ne kotičke, drstišča in senco — naredimo jim raje 
bob stezo s tlakovanim dnom in obloženimi bregovi, 
pa naj tekmujejo v spustu. 

Potem pa je tu še drevje, ta nesmiselna navlaka, ki 
se je bohotila ob potokih, poteh in mejah, ki je dajala 
senco, namesto da bi nas grela v hladnih zimskih ve
čerih. Ptiči, zajci in srnjad pa naj se skrivajo v koruzi, 
ki bo zaplapolala "od Doba pa tja do Krtine, pozneje 

- .celo do Lukovice in Radomelj. Res škoda, da so vmes 
še hriboviti predeli, drugače bi bila iluzija Vojvodine 
skoraj popolna. 

Vendar pa vse le ni tako lepo, kot se zdi na prvi 
pogled. Stvari so začele ubirati nazadnjaško pot celo 
pri našem velikem vzoru — melioraciji v Vipavski doli
ni. Po prvotnem velikem navdušenju, ko so posekali 
vse, kar jim je prišlo pod sekiro in žago, jih je zdaj za 
jelo neke vrste malodušje. Namesto, da bi s ponosom 
v srcu in pesmijo na ustih obdelovali več sto hektarov 
velike parcele, si v sončnih poletnih dneh iščejo sen
co manjših bilk, ki so preživele veliki posek. In kar je 
še huje, namesto da bi bili veseli, ker jim burja odnaša 
zemljo, so začeli zasajati novo vegetacijo. 

Prav bati se je — kajti slabi vzgledi vlečejo * - da 
bo kaj podobnega kmalu popadlo tudi nas, pa bomo 
čez leto ali dve začeli saditi na novo tisto, kar smo 
mukoma posekali, požagali in pokurili. To pa bi bil se
veda velik korak nazaj, spogledovanje s preživelim 
modelom gospodarjenja s prostorom, ko je bil človek 
del, ne pa gospodar vsega živega in neživega na zem
lji. 

Na žalost pa so v naši družbi tudi nekateri posa
mezniki, ki mislijo, da bi morale imeti svoj prostor pod 
soncem tudi rastline, živali in v teku tisočletij izobliko
vana narava; a tem posameznikom (lovcem, ribičem, 
naravovarstvenikom in ostalim oporečnikom) bomo 
že pravočasno pokazali kaj je to napredek in kaj je nji
hovo reakcionarno razmišljanje — v primeru potrebe 
zato ne bomo izbirali načina in sredstev za njihov 
umik s scene. J e | k a 

Iz delegatskih klopi na kratko... 

Kakšno je stanje v drobnem 
gospodarstvu in kako naprej 

Delegati so se seznanili s poročilom o stanju in usmeritvah razvoja drob
nega gospodarstva v občini tako v družbenem kot v privatnem sektorju. Drobno 
gospodarstvo v privatnem sektorju, kamor spada Avtoservis Domžale, Mizar
stvo Moravče, Obrtna zadruga Zora, oba POZD-a v občini ter Papirnica TOZD 
Vzdrževanje stagnira, vzroke pa je potrebno iskati v prevelikem obsegu potreb
nih režijskih in administrativnih del, ki jih ustvarjeni dohodek težko pokriva. 

Drugače je v zasebnem sektorju, kjer že vrsto let beležimo povečevanje 
števila obratovalnic, tako da imajo v Sloveniji 136 obratovalnic na 10.000 prebi
valcev, v osrednji gorenjski regiji 170, v gorenjski regiji 145, v Domžalah pa kar 
276. Sloves, ki ga ima domžalska občina glede razvitosti obrtništva je torej še 
naprej upravičen. 

O čem je tekla 
začetku aprila? 

razprava na zasedanju zborov občinske skupščine na 

Ker pa se v občini zavedajo, 
da ne smejo spati na lavorikah, 
je izvršni svet pripravil tudi 
predloge aktivnosti, da bi se 
razvoj tega področja gospodar
stva še pospešil. Zaradi števil
nih pripomb, ki so bile dane 
predvsem na zboru združene
ga dela s strani delegatov obr
tništva je bila imenovana med-
zborovska skupina, ki bo vse 
pripombe proučila ter pripravila 
prečiščeno besedilo stališč in 
predlogov. Te bodo delegati 
ponovno obravnavali na eni od 
prihodnjih sej. Iz razprav se je 
dalo razbrati, da se v Domžalah 
zavzemajo za poenostavitev 
administrativnih del v družbe
nem sektorju drobnega gospo
darstva, učinkovitejše izobra
ževanje učencev v usmerjenem 
izobraževanju s poudarkom na 
praktičnem delu, možnost 
opravljanja privatne prakse v 
zobozdravstvu, odpravo neživ-
Ijenjske določbe o razpolagalni 
pravici s poslovnimi prostori le 
do površine 70 m2 in fleksibil
nejšo kreditno-monetarno poli
tiko; Podpirrajo tudi stimulira
nje obrtnikov za usmeritev v iz
voz, znižanje davčne osnove za 
dejavnosti, ki so v planskih do
kumentih opredeljene kot 
prednostne oziroma deficitar
ne, realnejšo stopnjo amortiza
cije in revalorizacije osnovnih 
sredstev obrtnikov in nenazad
nje ustanovitev razvojnega 
sklada za pospeševanje razvo
ja zasebnega sektorja drobne
ga gospodarstva. Ta naj bi se 
financiral iz sredstev v obliki 
prispevkov obrtnikov iz ostan

ka čistega dohodka z ustrez
nim znižanjem davčne stopnje. 
Podrobneje bomo o usmerit
vah poročali ob sprejemu do
končnih sklepov na skupščini. 

Z denarjem od 
samoprispevka 
ravnamo 
gospodarno... 

O realizaciji programa občin
skega samoprispevka smo v 
Občinskem poročevalcu že pi
sali, na zadnjem zasedanju 
zborov pa so o tem poročilu 
spregovorili tudi delegati. Oce
nili so, da se z denarjem go
spodarno in racionalno ravna, 
ter podprli tudi program dela za 
letošnje leto. Za porabo viškov 
sredstev, ki se delijo po krajev
nih skupnostih, so delegati 
zbora krajevnih skupnosti dolo
čili tudi aneks k samoupravne
mu sporazumu o delitvi sred
stev, ki določa višino sredstev 
za vsako krajevno skupnost. Iz 
tega vira bo krajevnim skupno
stim v letošnjem letu rrazdelje-
no 379,500.000 dinarjev. 

Razširjene oprostitve 
prometnega davka . . . 

Delegati so sprejeli tudi 
spremembe odloka o poseb
nem občinskem davku od pro
meta proizvodov in od plačil za 
storitve. Po novem tega davka 
ne bo potrebno plačevati od 
vstopnic za prireditve, katerih 

dohodek je namenjen za razvoj 
kulturne, tehnične in telesno-
kulturne dejavnosti. Podobna 
oprostitev je že v veljavi za ob
činski prometni davek od alko
holnih pijač, če društva prireja
jo prireditve. 

Združitev dejavnosti 
pospeševanja 
kmetijstva, preskrbe 
ter blagovnih 
rezerv... 

Že v sprejetem srednjeroč
nem planu je bila sprejeta ob
veznost, da naj se na območju 
občine združijo dejavnos.ti sa
moupravnega sklada za pospe
ševanje kmetijstva, samouprav
ne interesne skupnosti za pre
skrbo in področje blagovnih re
zerv. Združitev je že v teku in 
delegati so bili seznanjeni z 
aktivnostmi, ki potekajo za 
ustanovitev nove samoupravne 
interesne skupnosti. Predlaga
na združitev treh že obstoječih 
dejavnosti v eno pomeni racio
nalizacijo tako na področju pri
prave programov, porabe zdru
ženih sredstev in tudi pri oprav
ljanju strokovnih in administra
tivnih tehničnih del. Nova orga
niziranost ne bo zahtevala do
datnega zaposlovanja, stroko
vno in administrativno-tehnična 
dela pa bo opravljal Komite za 
družbeno planiranje in družbe
noekonomski razvoj občine. 

Iz dela naših čebelarskih družin in društev: 

Bojazen čebelarjev pred zastrupitvami 
čebel je velika... 

Nekatere domžalske kmetijske 
organizacije so proti škodljivcem 
škropile oljno repico v času cve
tenja in v lepem sončnem vreme
nu. To je povzročilo zastrupitve 
predvsem pašnih čebel na po
dročju Trzina, Domžal, Mengša In 
Črnelega. Kmetijske organizacije 
so sicer ugotovljeno škodo čebe
larjem povrnile, vendar to nI reši
tev. Navedene rastline nujno po
trebujejo čebele za oprašitev. 
Vendar, če v prvem navalu čebele 
na cvetovih pomorimo, naslednje 
dneve čebel ni več, ki bi v nadalje
vanju cvetenja opraševale dotično 
kulturno rastlino in pridelek bo za
gotovo znatno manjši. Strokovnja
ki so ugotovili, da bi bilo treba če
bele gojiti, četudi ne bi dajale ka
pljice medu. Posredna korist pri 
opraševanju rastlin je desetkat 
večja (torej v korist sadjarjem in 
lestnfkom poljščin) od neposred
nega pridelka (medu In voska). 

Zato mora biti varovanje čebel 
pred zastrupitvami obojestranski 
interes. Na komisiji za kmetijstvo 
pri IS Občine Domžale so nam 
predstavniki kmetijskih organiza
cij obljubili, da bo v bodoče čim 
manj tega, vendar se bomo v na-
daljnih razgovorih z n|iml le po

skušali dogovoriti, da zastrupitev 
sploh ne bi bilo več In da spoštu
jejo »Odredbo o zaščiti čebel pri 
škropljenju rastlin In sadnega 
drevja«. V zadnjih letih je uporaba 
kemičnih sredstev proti škodljiv
cem vse večja, uporabljajo jih tudi 
nevešči lastniki sadnih dreves, ki 
ne poznajo dovolj škodljivega 
učinka ob uporabi teh sredstev, 
še manj poznajo predpise, čebele 
pa tako nekako »tiho« zastruplja
jo. Zato posebno opozorilo: 
SADJARJEM, KMETOVALCEM, 
VRTIČKARJEM: 

— Ne škropite sadnega drevja 
v času cvetenja, ker je to v škodo 
vam sadjarjem in nam čebelarjem! 

— Ne uničujte čebel, ki vam 
vprašujejo jablane, hruške, češnje 
In druge kmetijske rastline! 

— Zavedajte se, da brez čebel 
nI plodov In ne semen 

— Pred uporabo kemičnih sred
stev se mora v sadovnjakih od
straniti cvetočo podrast. Če to ni 
mogoče, so sadjarji dolžni obve
stiti lastnike čebel, ki imajo svoje 
čebele oddaljene do 3 km od me
sta škropljenja, vsaj 48 ur pred 
nameravanim škropljenjem. 

Čebelarsko društvo Domžale 
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Ob 35-letnici prve modne revije pri nas: 

Delovni jubilej 
mojstra Debevca 

V začetku aprila je bila v Mengšu ponovno modna 
revija mojstra šivanke in lepih modelov — Ivana De
bevca. Potekala je v nabito polni dvorani. Na odru je 
osem manekenk in en maneken prikazalo prerez sko
zi 35-letno delo tega modnega oblikovalca, ob tem pa 
sta z glasbenimi vložki popestrila prireditev Marijan 
Smode in Jasna Zlokič, predstavilo pa se je še nekaj 
drugih zasebnih obrtnikov, od predstavitve načina 
hujšanja z vitalnerjem do modne kozmetike, pasov po 
zadnji modi, čevljev in pokrival. Na prvi pogled bi kdo 
pomislil, da gre za preprosto prireditev po zahodnem 
vzoru, v resnici pa lahko zapišem, brez kakršnegakoli 
laskanja Ivanu Debevcu, da nam je ponovno uspel po
dariti tri ure zanimivega sporeda, ki bi ga bila lahko 
vesela vsaka prestolnica, ne samo Mengeš. 

Na vsakoletni tradicionalni modni reviji, ki jo pripravlja mojster 
Ivan Debevc iz Mengša, je bilo tudi letos prijetno vzdušje, ki sta 
ga popestrila znana pevca Jasna Zlokič in Marjan Smode. Moj
ster Ivan Debevc si za svoje 35 let trajajoče ustvarjalno delo za
služi vse naše priznanje. Mengeškega si očitno ne.. . 

Mojster Ivan Debevc 

Mojster Ivan Debevc je začel z 
modnimi revijami že leta 1952., ko 

se marsikomu ni niti sanjalo, kaj je 
to. Sam pravi, da je tedaj naletel na 
hud odpor, saj so bili tedanji 
oblastniki prepričani, da to preveč 
smrdi po zahodni miselnosti. Bil je 
eden izmed prvih v Sloveniji in ver-
jento tudi v Jugoslaviji, prav gotovo 
pa prvi v povojni socialistični Jugo
slaviji, ki je hotel na všečen način 
prikazati, kako se da uskladiti sve
tovno modo z domačim stanjem, 
tako po oblikovni kot tekstilni stra
ni. Tudi mengeški prerez skozi nje
govo 35-letno delo je še enkrat po
kazal, da je Ivan Debevc modni 
kreator brez primere v slovenskem 
in morda tudi širšem prostoru. Ni
kdar se ni slepo držal svetovnih 
pravil oblačenja, ampak se jih je 
dotikal le toliko, da so bila še ved
no sprejemljiva za slovenska tla, 
hkrati pa dovolj modna in tudi ča
sno trajnejša. Zdi se nam, da je 
vedno hotel biti po svoje drzen, to
da še vedno v takšnih okvirjih, ki so 
sprejemljivi za najširši krog. Sam 
pravi tudi, da nikomur noče vsilje

vati svoje volje pri oblačenju. Ko se 
stranka znajde v njegovem butiku, 
se z njo najprej lepo pogovori, kaj 
pričakuje od njega in kaj bi rada 
nosila. Vsaka obleka kot estetska 
funkcija zunanjosti človeka je lepa 
in dobra samo toliko, kolikor se 
človek dobro počuti v njej. Z njo 
izareva v širši prostor tudi določe
no mero samozavesti, kar ni zane
marljivo pri nobenem poklicu, pa 
tudi pri oddihu in sprostitvi ne. Mo
tijo se tudi vsi tisti, ki menijo, da 
mojster Debevc na veliko služi s 
svojimi modeli. Obleka, narejena v 
njegovem butiku, ni prav nič dražja 
kot katerakoli drugje. Ima pa ne-
vadno veselje kombiniranja, tako 
pri vsakdanjih kot pri prazničnih, 
posebno pa pri poročnih oblekah. 
Kdor ga pozna, ve, da je neke vrste 
sanjač s šivanko v roki, umetnik ši
rokega srca, ki živi za to, da se en
krat na leto predstavi tudi širšemu 
občinstvu s svojimi modnimi domi
slicami. 

V luči tega razmišljanja je zadnja 
mengeška predstavitev prereza 
Debevčevega 35-letnega dela bila 
videti na visokem kakovostnem ni
voju, posebno glede na raven pred

stavitve in glede izbire različnih 
modelov. Zdi pa se, da predstava ni 
imela pravega vrha. Na koncu je bi
lo videti, kot da je glavna Jasna Zlo
kič, ki je sicer ta hip resnično ena 
izmed vodilnih jugoslovanskih 
pevk, vendar pa ni našla pravega 
stika z občinstvom, veliko slabšega 
kot Marijan Smode, ki bi ga poslu
šali vsaj dvakrat dlje. Prav tako me
nim, da je bila storjena napaka, da 
se ni nihče spomnil in nagradil vsaj 
s skromnim šopkom Debevčevo 
35-letno delo s strani krajevne 
skupnosti, katerega koli organa. 
Kot pa vem, je bilo ravno nasprot
no: komajda je dobil dvorano za 
prireditev. Skušajmo popraviti ta 
vtis z iskrenimi javnimi čestitkami 
vsaj zdaj, zaželimo mojstru Debev
cu še veliko ustvarjalnih moči, ob 
35-tem delovnem jubileju pa mu iz
rekamo tudi najboljše želje za zdra
vje. Takšnih prireditev si v Mengšu 
vsekakor še želimo, prav pa bi bilo, 
da bi veličastno delo mojstra De
bevca prišlo bolj do izraza, poseb
no pa njegov ustvarjalni lik, ki je da
leč stran od navadnega obrtništva. 

Ivan Sivec 

Pošta 
v Radomljah 

Najprej so poštni urad namestili pri 
Nastranu v Radomljah. Nato so ga pre
mestili k Ivanu Potokarju-Polžu. Prva 
poštarica je bila Marica Sedmak iz Lju
bljane, ki se je pozneje poročila z Iva
nom Potokarjem-Polžem. Ker tedaj še 
ni bilo pismonoše v Radomljah, so lju
dje sami hodili po pošto na pošto. Alojz 
Cerar s Škrjančevega pripoveduje, da 
je kot šolar med leti 1909 in 1911 več
krat raznašal pošto na škrjančevem in 
pri tem še nekaj krajcarjev zaslužil. Naj
raje je pošto nosil k Miklavžu, ker je 
zmeraj dobil velik kos kruha 

Na Rovih je bila pred prvo svetovno 
vojno in še nekaj let po njej pomožna 
pošta v župnišču. Zanjo je skrbela ku
harica. Navadno je koga poslala po po
što v Radomlje in jo nato razdelila šo
larjem, ki so jo radi raznesli. 

Poštno ravnateljstvo v Ljubljani je z 
dopisom št. 11267 dne 19. maja 1920 
sporočilo občinam v radomeljskem 
poštnem okolišu. Volčji potok, Radom
lje, Homec in Rova, da bo s 1. junijem 
nastopil službo poštar. Prvi pismonoša 
v Radomljah je bil Janez Marinšek iz 
Dolenj, ki se je preselil na Hudo, nato 
pa v Radomlje Razen ob nedeljah je 
vsak dan nosil pošto po hišah v Ra
domljah, v bolj oddalje'ne kraje pa sa
mo pomožnim poštarjem. Na Rovih jo 
je oddal v župnišču, nekateri pa so mu 
naročili naj njihovo pošto pušča v Pir-
čevi gostilni. Z železniške postaje v 
Jaršah je pošto dvakrat na dan, zjutraj 
in zvečer nosila Angela Rode-Poletova 
z Rov. 

Za Marinškom je pošto prevzel Ivan 
Mrčun — Burjev iz Radomelj, ki se je 
priženil k Selišniku na Rova. 

Tako kot leta 1898 se je občina Ho
mec tudi v času županovanja Gregorja 
hepanška-Grmeka zavzemala za pre
mestitev poštnega urada bližje železni
ški zvezi, to je v Homec. Vodstvo tovar
ne Induplati pa se je pred drugo sveto
vno vojno zavzemalo za ustanovitev 
pošte v Jaršah. Po upokojitvi Marice 
Potokar se je poštni urad od Polža pre
selil v hišo Miha Šraja-Mesarja. Tu je 
ostal do 4. oktobra 1933, ko so ga pre
nesli v nov gasilski dom. V tem času je 
radomeljsko pošto vodil Amon Ambro-
žič, ki je bil tudi dober športnik in se ga 
nekateri še spominjajo z nogometnega 
igrišča. Ko je Amon menda odšel iz Ra
domelj, je 10 februarja 1938 prišla Pav
la Blaževič (rojena 31 decembra 1913), 
ki je imela tudi izpit za vodenje pogod
bene pošte ter za delo s telegrafom in 
telefonom. Leta 1940 se je poročila z 
mizarjem Lovrom Jermanom. 

Jermanova je pošto v Radomljah vo

dila do aprila 1944. Potem ko so parti
zani vdrli v poštni urad, vse razbili in 
uničili, denar pa odnesli, ga je okupator 
opustil in ni obnovil, ampak je območje 
pridružil poštnemu uradu v Domžalah. 
Odtlej so bili Radomljani navezani na 
domžalsko pošto Jermanova pa je ho
dila v službo na pošto v Domžale. Dne 
2. septembra 1944 zjutraj na poti v 
službo so jo blizu bistriškega mostu 
med Radomljami in Preserjami v precej 
čudnih okoliščinah, nekateri celo meni
jo, da zaradi izdaje, iz zasede ustrelili 
raztrganci. 

Po končani vojni je že sredi maja 
1945 iz pošte v Mengšu prišla poštarica 
Vojka Naglic, doma v Žireh, pozneje se 
je poročila z domžalskim poštarjem Ve-
koslavom Bizjakom. Spominja se, da je 
imela vseh štiriindvajset let, kolikor je 
bila v Radomljah, deljene delovni čas, 
to je dopoldne in popoldne. V službo je 
prihajala ob 7. uri, Čeprav se je pošta 
uradno odpirala šele ob 8. uri. Odprta 
je bila do 13. ure, popoldne pa od 15. 
pozneje pa od 16. do 18. ure. Ob nede
ljah dopoldne je od 8. do 9. ure po eno 
uro izdajala časopise. Med drugim de
lom je posluževala tudi ročno telefon
sko centralo z osmimi telefonskimi na
ročniki. 

Prostori v sedaj že tako imenovanem 
starem gasilskem domu so bili za po
štni urad neprimerni, predvsem mrzli in 
temni. Vojka Bizjak je radomeljsko po-

V Radomljah so poštni urad odprli 21. maja 1897 
za pisemsko in denarno poštno hranilniško poslova
nje. Pošta je imela zvezo z železnico Ljubljana—Kam
nik v Jaršah. Ustanovili so jo za radomeljsko, homško 
in rovsko okolico. 

/ 
Leta 1898 so pošto poskušali prevzeti Homčani, 

češ da je Homec bližje železnice kot Radomlje. 

što vodila do upokojitve v aprilu 1969. 
sedaj živi v novem Homcu. 

Nekako po treh letih pogoste izme
njave poštaric je v septembru 1972 na
stopila službo upraviteljica pošte Mirni 
Grašič iz Nožic, ki jo je vodila do upo
kojitve 11. aprila 1984. Za njo jo je 
prevzela sedanja upraviteljica Tanja 
Vavpetič. 

Poleg denarnega in drugega poslova
nja prevzamejo v Radomljah in izročijo 
krajanom po okrog 1100 pisem in 
okrog 800 časopisov na dan. Po pro
metu se pošta v Radomljah uvršča v 3. 
razred in ima celodnevno službo. Med 
tednom je odprta od 8. do 18. ure, ob 
sobotah pa do 12. ure. Skupaj s pismo-
nošami je (bilo leta 1987) v radomeljski 
pošti zaposlenih 8 delavcev. Pismonoše 
imajo za dostavo pošte službene mo
pede. V Radomljah so po trije pismono
ši, ki se pa pogosto menjajo. Poleg že 
omenjenega Janeza Marinška omenimo 
še dolgoletne pismonoše Alojza Bežaja 
iz Preserij, Pavla Rozmana, Janeza Sve
tica — Brezarjevega iz Radomelj in Mi-, 
mi Uršič z Rov. 

V sedanje Baleževe prostore so po
što premestili 29. novembra 1975. V ra
domeljski poštni okoliš že od ustanovi
tve pošte spadajo Radomlje s Hudim in 
Škrjančevim, Homec s Preserjami in 

Nožicami, Rova z okolico ter Volčji po
tok z Rudnikom. Jarše so bile včasih v 
mengeškem poštnem okolišu. Z julijem 
1906 so Spodnje in Srednje Jarše pri
družili domžalski pošti, Zgornje Jarše 
pa so ostale še pri Mengšu, nato so jih 
pridružili domžalski pošti, ki so jih med 
okupacijo pridružili radomeljski pošti. 

Telefonija. Potem ko so leta 1933 
premestili pošto v gasilski dom. so Ra
domlje dobile tudi telefonsko zvezo. 

Po telefonskem imeniku leta 1931 so 
imeli na našem območju telefone Indu
strija platnenih izdelkov Jarše, Ivan Na
stran, valjčni mlin v Homcu, in Feliks 
Stare, lesna inudstrija v Preserjah. šele 
po drugi svetovni vojni se je telefonsko 
omrežje razširilo na osem telefonov. 
Telefone so imela podjetja Opekarna 
Radomlje, Gozdni obrat na Kolovcu, 
Arboretum Volčji potok, Nastranov mlin 
v Homcu, Invalidske delavnice v Hom
cu, dve trgovini v Radomljah, Kmetijska 
zadruga Radomlje, nekaj časa tudi Vr-
bičev mlin na škrjančevem ter Krajevni 
ljudski odbor Radomlje in pozneje ob
čina Radomlje. Ko so okrog leta 1960 
opustili ročno telefonsko centralo, so 
telefonske naročnike priključili na avto
matsko telefonsko centralo v Domža
lah. Tako je še sedaj, le da se je število 
telefonskih naročnikov zlasti v zadnjem 
desetletju na našem poštnem okolišu 
povečalo že na okrog 260. Na škrjanče
vem je 10 telefonskih naročnikov, v Ra
domljah 72, Homcu 20, Preserjah 73, 
Zgornjih Jaršah 43. Nožicah 11. Volč
jem potoku 12, na Rovih 11 in na Hu
dem 8. Javne telefonske govorilnice 
imajo v Preserjah, Radomljah in Hom
cu, kmalu pa jo bodo dobile tudi Noži
ce. . ^ 

V radomeljskem postnem okoiisu se 
ni telefonskega omrežja in ne telefon
skih naročnikov v Rudniku, Žicah, Dole-
njah, Zagorici in na Kolovcu. 

Pri Vavpotiču-Šimenku v sosednji 
Šmarci so prvi telefon v vasi napeljali že 
leta 1928. 

šmarca je v kamniškem poštnem 
okolišu in so tudi telefonski naročniki 
priključeni na kamniško telefor;-.o 
omrežje in avtomatsko centralo. Na 
Rodici, v Spodnjih in Srednjih Jaršar ,e 
na domžalsko telefonsko centralo pri
ključenih 86 telefonskih naročnikov. 

Stane Stražar: Kulturno življenje Doba: 

Od prve svetovne 
vojne do razpusta 
društva 

Po prvi svetovni vojni je dobsko pro
svetno društvo doživelo nov razmah in 
to posebno po letu 1920, ko je prišel v 
Dob Matija Jager in je kot predsednik 
prevzel vodstvo društva. V tem letu so 
v okviru društva ustanovili Dekliško 
zvezo. Vodstvo zveze je prevzela Ange
la Grčar, učiteljica v Dobu. Naslednje 
leto je Jager ustanovil telovadni odsek 
Orel in oživel tamburaški zbor. 

V društveno življenje so se vključile 
tudi dekleta in žene in s tem se je zače
lo novo obdobje. Čeprav so mnoge de
lovale v društvu že prej, pri tambura-
škem zboru, igrah in organizaciji prire
ditev, so jih v društvo včlanili šele v ja
nuarju 1922. Pristopilo jih je 42, moških 
pa je bilo komaj 22. Od takrat naprej se 
je število članstva hitro večalo. Ženske 
so se spretno vključile v tamburaški 
zbor, mešani pevski zbor in prevzele 
vloge v igrah. Urša Podbevšek se je 
spominjala, da so prve igre po prvi sve
tovni vojni igrale sama dekleta na pri
mer Junaške Blejke, Čašico kave in Ci
ganko. Prva igra z mešanimi vlogami je 
bila menda Turški križ. Za ženske, zla
sti za dekleta, je bil pomemben gospo
dinjski tečaj, ki je bil v zimski sezoni 
1922—1923. V okviru prosvetnega dru
štva ga je obiskovalo petindvajset slu-
šateljic po dvakrat na teden. Tečaj je 
vodila učiteljica Angela Grčar. Poleg 
gospodinjstva so se dekleta učila tudi 
ročnih del, krojenja, računstva, spisja, 
vzgoje ter postrežbe zdravim in zlasti 
bolnikom. Kako uspešen je bil ta tečaj, 
lahko sklepamo po tem, da se je za na
slednji tečaj, ki so ga načrtovali za pri
hodnje leto, prijavilo kar 39 tečajnic. 

Pri tako živahni kulturni in prosvetni 
dejavnosti so bili prostori vedno večja 
ovira. Zato so na Jagrovo pobudo že 
spomladi 1921 začeli graditi društveni 
dom. Prvih pet kron za gradnjo doma 
so v hranilnico dali že leta 1913. Leta 
1920 se je znesek skupaj s prispevki 
povečal na 4241 kron. K temu je precej 
primaknil dobski rojak Janez Flis, 
umetnostni zgodovinar in prelat v Lju
bljani. Ves potrebni gradbeni material 
so člani in domačini navozili brezplač
no, darovali so tudi les in opravili veliko 
prostovoljnega dela Dekleta so se naj
bolj izkazala pri nabiranju prispevkov. 
Da je bilo navdušenje res veliko, je pri
čala dvorana, ki je bila skupaj z odrom 
narejena prej kot v šestih mesecih. 
Dom so slovesno odprli 18. septembra 
1921. 

Naslednje leto so prizidali še stran
ske prostore, sanitarije, garderobo in 
verando. 

Celotno vrednost društvenega doma 
(brez fasade, ki je še ni bilo) je znašala 
370.000 kron. Brez lesa, darovali so ga 
kmetje, brez prevozov in prostovoljne
ga dela je gradnja veljala 240.000 kron. 
Iz zapuščine dr. Janeza Flisa so dobili 
70.000 kron (hranilna vloga ter izkupi
ček za hišo): Tu so bili še prostovoljni 
prispevki domačinov, ter dohodek od 
društvenih prireditev. Pri dobski hranil
nici in posojilnici so si izposodili 85.000 
kron; leta 1926 je dolg znašal še 65.000 
dinarjev. 

Predsednik Matija Jager je že v pr
vem letu svojega delovanja v Dobu 
oskrbel pet garnitur kulis in umetniško 
poslikano ozadje. 

Društveni dom je stal severozahodno 
od dobske cerkve, tam kjer je sedaj 
parkirni prostor. 

Poleg iger, ki so jih postavili na oder 
domači igralci, so Dobljani radi prihajali 
gledat tudi predstave gostujočih sku
pin. Tako je 2 septembra 1923 na dob-
skem odru gostovala dramska skupina 
Kamniške podružnice Slovenske dija
ške zveze in uprizorila kmečko tragedi
jo Užitkarji. 

Podpredsednica društva Angela Gr
čar, ki je bila obenem tudi tajnica, je na 
občnem zboru 21. septembra 1924 po
ročala, da so v času od prejšnjega 
občnega zbora 25. februarja 1923 upri
zorili osem iger. Pevski zbor se je na
učil štiri nove pesmi. Nastopil je z zdru
ženimi zbori v Ljubljani leta 1923, leta 
1924 pa samostojno v Domžalah in 
Grobljah. Tamburaški zbor je naštudi-
ral sedem skladb. Predsednik Matija 
Jager je ob odhodu društvu poklonil 44 
skladb, društvo pa mu je za uspešno 
delovanje podarilo fotografski aparat. 

Nekdanja Slovenska krščanska so
cialna zveza se je preimenovala v Pro
svetno zvezo, zato se je v skladu s pra
vili zveze na tem občnem zboru dru
štvo preimenovalo v društvo Dob. 

Za predsednika društva so izvolili ka
plana Franca Ambrožiča, za podpred
sednico Angelo Grčar, za tajnika Alojza 
Bernota, za blagajnika župnika Štefana 
Rihtarja, za knjižničarko Marijo štru
kelj, za odbornike Gregorja Žavbija, 
Franca Avmana in Marijo Kržan, za pre
glednike računov Janka Avmana. Milo
ša Stareta in Janeza Kavka,'za razsod
nike pa Jerneja Lekana, Pavla Jeretina 
in Jančeta Merkužiča. 

Ob petdeseti obletnici rojstva pisate
lja Franca Ksaverja Meška je društvo 
9. novembra 1924 priredilo slovesnost 
Nastopili so pevski in tamburaški zbor 
ter recitatorji Meškovo pisateljsko delo^ 
jo orisal predsednik društva Ambrožič.' 
V okviru tega praznovanja so dvakrat 

(30. novembra in 14. decembra) igral 
njegovo dramo Pri Hrastovih 

Igralsko sezono so začeli 26 oktobrt 
1924 z ljudsko dramo v petih dejanjif 
Lovski tat. Na Štefanovo je Zor preda 
val o slikarstvu, predavanje pa je b'm 
združeno z diapozitivi. 11. januarja 192! 
je J. Lindič predaval o alkoholizmu 
naslovom Voznik smrti. 

Križarsk Veseloigro v treh dejanjih 
vojna so igrali 9. in 22. februarja 192! 
Dekleta so 26. aprila igrala Ljubezen S 
sovraštvo. Sezono so zaključili z dram1 

v štirih dejanjih Bele vrtnice, ki so j1 

uprizorili 24. maja in 21. junija. Do kon 
ca leta se je zvrstilo še pet poljudnil 
predavanj. 

Na občnem zboru 19. maja 1925 si 
poročali, da je v društvu 218 članov 
Tamburaški zbor je igral že 19 skladb 
Nastopal je na proslavah, pred drarr 
skimi predstavami in ob drugih priloJ 
nostih. Pevci so nastopili osemkrat. 

Od gradnje doma je imelo društvo &< 
precej dolga pri dobski hranilnici in po 
sojilnici, zato so v septembru 1925 pri 
redili tombolo, ki pa ni prinesla zaželje 
nega uspeha. 

Dobljanom je iz leta 1925 najbol 
ostal v spominu nastop pevskega il 
tamburaškega zbora, ki je bil na Močil 
niku ob kresu, zvečer pred praznikon 
sv. Cirila in Metoda. V knjižnici so pole! 
sposojevalnice knjig na dom uredili tud 
čitalnico, v katero so ljudje pogost 
hodili prebirat časopise. 

Predsednik Ambrožič se je na zbori 
27. septembra 1925 zahvalil pravniki 
Milošu Staretu, ker je vso sezono red 
no prihajal iz Ljubljane učit igralce i' 
tudi sam igral. 

Moški zbor, ki je tudi samostojno na 
stopal, se je na novo učil pesem »Jaz 6 
rad rudečih rož«, mešani pevski zbcU 
pa orlovsko himno. Dne 25. oktobrt 
1925 so uprizorili veseloigro Mlinar if 
njegova hči. Istega dne je član društvi 
Stare predaval o Koroški. 27. decembri 
so uprizorili dramo v petih dejanjih Lo 
garjeva sinova. Dne 24. januarja 1926 ji 
društvo priredilo proslavo v spomin n' 
Prešerna, Slomška in Kreka. Poleg slav 
nostnega govornika Dolenca iz Ljublja 
ne je nastopil moški pevski zbor s pe 
smijo Slovenec, člani društva pa so re 
citirali Prešernovo pesem Slovo od mla 
dosti, Bevkovo Pesem proletarcev I 
Pregljevo Ko bi mi bilo šest let. TambO 
raški zbor je igral Hej Slovenci in še n« 
katere druge. Dramski oddelek je za 
igral Krekovo burko »Pravica se je izka 
zala«. 

Na pustni zabavi 14. februarja 192' 
so poleg petja in domačih viž tambura 
škega zbora uprizorili dvodejanko PrV 
april in burko Zdaj gre sem, zdaj pa tja 

Na občnem zboru 25. aprila 1926 s' 
poročali, da so imeli od prejšnjeg! 
občnega zbora sedem prireditev, dv< 
igri, tri predavanja, eno veselico in ent 
proslavo Izkupiček so namenili za pO' 
ravnavo dolga pri dobski hranilnici if 
posojilnici. 

Pri tamburaškem zboru je igralo 2* 
tamburašic. Urša Podbevšek-Lenartovi 
je igrala od leta 1911, osem jih je bil' 
od leta 1922, druge pa so bile mlajše 
Društvo je za zbor kupilo štiri nove if1 

štrumente in tako je bilo 11 inštrumen 
tov društvenih, drugi pa so bili las 
igralcev Med občnima zboroma s' 
tamburaši štirikrat nastopili doma i[ 

enkrat na koncertu v Kamniku. 

Dobski pevci, ki jih je vodil kaplai 
Franc Ambrožič, so 25 marca 1926 na 
stopili na koncertu kamniškega pevska 
ga okrožja. Moški zbor je zapel Prelov 
čevo Jaz bi rad rudečih rož. mešan 
pevski zbor pa Ipavčevo Pozdrav Go 
renjski. V obeh zborih je bilo 22 pevcev 
V združenem tamburaškem zboru j 
Doba, Homca in Mekinj je nastopilo 1' 
dobskih tamburašic. Na koncertu Pev-
ske zveze v Ljubljani v unionski dvoran 
18. aprila 1926 so dobski pevci peli j 
združenem pevskem zboru kamniške' 
ga okrožja. Za delo dramske skupine j* 
bilo pomembno, da se je Janez Kavka' 
Pikenkov iz Krtine v januarju in februar
ju 1926 udeležil maskerskega tečaja if 
je nato na domačem trgu maskiral vs> 
leta do vojne. Veliko več različnih masi1 

je Janez ustvaril po drugi svetovni vojn 
na predavanjih in odrih v Dobu, Krtini 
na Studencu, pa tudi drugim je rad po
magal Maskerskega tečaja se je udele
žil tudi Alojz Bernot. 

Dvajsetletnico delovanja društva s< 
Dobljani počastili s Finžgarjevo ign 
Naša kri, ki so jo uprizorili 2 maja 1926 
Osrednja jubilejna slovesnost je bila 30 
maja. Domoljub je kar šest tednov ofc 
javljal zgodovino in razvoj društva 

V okviru prireditve Vidovega dne s* 
učenci štirirazredne šole v Dobu v dru 
štveni dvorani 29. junija 1926 uprizori' 
igro v treh dejanjih Povodni mož. N' 
slovesnosti je nastopil tudi šolski pev 
ski zbor 

Novo sezono so začeli z igro v štiri!1 

dejanjih Vaški lopov in jo uprizorili dva
krat (24. oktobra in 7. novembra). Tarrv 
buraškemu zboru je društvo kupilo še 
šest inštrumentov. V zhor je prišlo več 
deklet, nekatere pa so se omožile in 
odšle 



Ob občnem zboru in skupščini Obrtnega združenja Domžale: 

Mnogo nedorečenih vprašanj 
(in njihovih rešitev tudi...) 

Ob občnem zboru in letni skup
ščini gotovo velja podčrtati nekaj 
podatkov, poudariti nekaj ugotovi
tev . . . 

V celotnem obravnavanem ob
dobju od zadnjega sklica do danes 
gre pravzaprav za kontinuirano 
skrb za obrtnika in pri njem zapo
slenega delavca. 

Letovamo se celovite skrbi za 
delavca, tako v socialno-zdravstve-
nem smislu, gmotnem oziru in dru
gih vidikih. Pri tem bi posebej pod
črtal pomembnost urejenosti 
zdravstvene skrbi za obrtnika, ob 
tem pa takoj problem priznanih 
»plač« za obrtnike. Ta problem je 
velik in še vedno neurejen. Predvi
devamo sprejem novega zakona, 
da bo ta problem naposled rešen. 
Poglejte, obrtniki iščejo vzajemno 
Pomoč, saj so pokojnine izredno 
n|2ke, pravzaprav kar ponižujoče 
nizke. Čudno, nesprejemljivo . . . 

Torej skušate na obrtnem zdru
ženju reševati za obrtnika najbolj 
pereče stvari... 

Res je. Vseskozi težimo ne le 
evidentirati, tudi prispevati in reše
vati želimo vse tiste zadeve, ki so 
za obrtnika najbolj pereče. Kar obr
tnika teži, evidentiramo; ker pa so v 
samoupravnih organih obrtniki nav
zoči, seveda te stvari nenehno 
obravnavamo in rešujemo. 

Velikokrat smo že zahtevali, da 
bi prišli do potrebnih podatkov o 
problemih socialnega in zdravstve
nega varstva med obrtniki. Prakti
čno ni seje, da ne bi bilo to na 
dnevnem redu. 

Ali obrtniki, v Domžalah je kar 
1192 nosilcev obrti, ne morejo s 
temi perečimi zadevami prodreti 
da bi jih hitreje reševali? 

Zagotovo to v Domžalah ne mo
remo storiti sami. Vsa obrtna zdru
ženja težijo k urejanju teh zadev, 
res pa je, da smo v Domžalah pri 
teh zahtevah v ospredju. Oblju
bljeno je, da se bo z republiškimi 
zakoni to kmalu uredilo. Nespre
jemljivo je, da obrtnik dela 35, 
40 let pa je nato eksistenčno ogro
žen. Poglejte, med obrtniki višjih 
pokojnin od 100.000—120.000 
sploh ni, največ pokojnin pa znaša 
50.000—60.000 .. . Praktično mora 
obrtnik zato delati do smrti. 

Kaj pa pravica iz zdravstvenega 
varstva? 

Obveznosti so .izredno velike, 
celo povečujejo se. Obrtnik plača 
vse nezgode pri delu, bodisi zase 
ali za svojega delavca. Kaže, da bo
mo obrtniki plačevali še več, torej 
se obveznosti povečujejo... 

Kakšna je perspektiva razvoja 
obrti v domžalski občini, zlasti 
glede na novo obrtno cono v Trzi
nu? 

Z novo trzinsko cono se problem 
za večino domžalskih obrtnikov ne 
rešuje. Res pa je, da se z novo 
obrtno cono v TRZINU ustvarjajo 
Pogoji za visokoakumulativno obrt. 
Naše dejavnosti, ki smo jih imeli 
doslej, so zvečine tako neakumula-
tivne, da se njihovi nosilci ne more
jo vključiti med interesente za pri
dobitev prostora v Trzinu. Tisti, ki si 
zaradi nepridobitne narave svoje 
obrtne storitve doslej ni mogel ure
diti obratovalnice, si jo bo sedaj še 
toliko težje, saj je iluzorno misliti, 
da bi lahko do nje prišel ob teh ce
nah v TRZINU. Bodo pač ti obrtniki 
se naprej delovali tam, kjer so do-
s | ej : v gospodarskih poslopjih, lo-
Pah, pomožnih objektih .. . 

Ali to pomeni, da z obrtno cono 
v Trzinu torej le povečujemo ob
seg visokoakumulativnega drob-
n e 9a gospodarstva oz. obrti, ne 
rešujemo pa obstoječih proble
mov obrtnikov? 

V občinskih dokumentih smo za
črtali za Trzin razvoj visokoakumu-
lativnih obrtnih dejavnosti. Načelo
ma bi si manjši obrtnik lahko uredil 
svoj problem obratovalnice v Trzi-
n u , v praksi pa je to praktično ne
mogoče. Kot vidimo marsikje, pro-
silec-obrtnik ne ustvarja dohodka, 
da bi sploh lahko zaprosil za kredit, 
Posojilo. 

Obrtniki čutijo, da je obrtno 
Združenje njihovo . . . 

Težava je v tem, da načeloma 
lahko mnogo pomagamo, pred
vsem s pojasnili, pomočjo, nimamo 
Pa finančne moči, da bi tudi z de
narjem lahko sodelovali pri razreše
vanju vprašanj. 

Ob tem smo vendarle v občini 
Primer za druge, kako naj bo obrt 
urejena... 

Slišali smo zahvalo podpredsed
nika Zveze obrtnih združenj tov. ši-
frerja za naše opravljeno delo pri 
Prikazu naše organiziranosti dru
gim, za katere smo še vedno vzor-

V četrtek 9. aprila 1987 je bilo v Delavskem do
mu na Viru zelo živahno, saj so obrtniki na občnem 
združenja in letni skupščini spregovorili o mnogih 
vprašanjih, ki zadevajo njihovo delo, njihvo gmotni, 
socialno-varstveni, zdravstveni status, obravnavali 
pa so tudi novitete, ki jih v njihovo delo prinaša vsak 
dan spreminjajoči se dinamični družbeni utrip. Ni 
čudno zato, da se je obravnava teh vprašanj samo 
na občnem zboru potegnila v več kot štiri ure traja
jočo tribuno o problemih obrtništva v domžalski ob
čini. Ker nismo želeli, da bi s tega delovnega sreča
nja domžalskih obrtnikov poročali tako kot vedno, 
smo zaprosili dosedanjega predsednika obrtnega 
združenja Domžale MARJANA SMOLNIKARJA, ki so 
mu delegati na skupščini izrekli vse priznanje in ga 
izvolili še za eno 4-letno mandatno obdobje. Takole 
je s starim in novim predsednikom Marjanom Smol
nikarjem tekel razgovor: 

Letni zbor obrtne zadruge ZORA je vodil Marjan Smolnikar, naš 
današnji sogovornik, sicer vnovič izvoljen za predsednika obrt
nega, združenja Domžale. 

Domžalski obrtniki na letni skupščini v Delavskem domu na Viru! 

obravnavala na izvršnem svetu, 
obravnavali pa so jo tudi že zbori 
občinske delegatske skupščine. 

Kakšne so številčne dimenzije 
obrti v domžalski občini? 

Povedati moram, da je nosilcev 
obrti 1192, obratovalnic pa je okrog 
1000. Vsakdo izmed nosilcev je 
vključen v naše obrtno združenje, 
čna občina. Teh obiskov je mnogo, 
včasih toliko, da je to že skoraj bre
me . . . 

Kakšna je vloga obrti pri zago
tavljanju sredstev za občinski pro
račun? 

Ta vloga je sorazmerno velika. V 
naši občini se več kot 85 odstotkov 
sredstev nateče v občinski prora
čun iz naslova obrti oz. malega go
spodarstva (POZDI). To narekuje 
tudi veliko odgovornosti družbenih 
dejavnikov do tega področja. Mo
ram pa povedati, da je udeležba na 
občnem zboru in letni skupščini 
dala priznanje temu našemu mestu 

v družbi, saj so se udeležili vsi naj
vidnejši občinski možje , . . 

Domžalsko obrtno združenje je 
med vsemi slovenskimi združenji 
najmlajše. Pa smo vendarle med 
najaktivnejšimi... 

Res je. Preko delegatskega dela 
se vključujemo v občinsko življe
nje, saj je delegacija obrtnikov za 
zbor združenja dela zelo dejavna, 
skušamo delovati tudi preko dele
gatskih mehanizmov v republiški 
skupščini. To ni malo, vedar bi mo
rali storiti še več. 

Moram pa ob tej priložnosti pou
dariti veliko pridobitev za obrtnike. 
Odkar imamo področja obrti pokri
to v izvršnem svetu občine s svo
jim človekom v domžalskem pro
storu bolj odmeva, splošna informi
ranost o njej je večja, naš član v 
izvršnem svetu pa je poskrbel tudi 
za kontinuirano povratno informaci
jo. 

Problematika obrti se je tako ze 

Marjan Smolnikar, predsednik 
Obrtnega združenja Domžale 

tako, da pri takem številu ne gre 
več niti za majhno niti za nepo
membno delo. 

Pri obrti ne gre prezreti tudi vlo
ge, ki jo ima na zaposlovanje... 

Res je. Vedeti moramo, da je pri 
nosilcih obrtnih dejavnosti zaposle
no še cca 2000 delavcev — pone
kod po novem tudi do 10. Možnosti 
za nova zaposlitvena mesta je še 
veliko, samo pri reševanju teh vpra
šanj bi morali biti prožnejši. 

Družbo kot tako novo delovno 
mesto pri obrtniku nič ne stane, žal 
pa je res, da se kljub temu za to 
premalo briga. Toliko in toliko novih 
delovnih mest je družbeno še kako 
pomembna zadeva, da bi to stvar 
smeli jemati z levo roko . . . 

Delegati so vam izrekli še dru
gič zaupanje — Izvolili so vas za 
predsednika že v drugem manda
tu . . . 

Funkcija predsednika obrtnega 
združenja je zahtevna, četudi je vo
lonterska. Vzame dosti časa. Pred
nost je samo v tem, da živim blizu 
obrtnega združenja, sicer pa je za 
človeka — ki je sam zasebnik — to 
gotovo zelo obremenjujoče. Sicer 
pa je ob tem treba povedati, da je 
enako obremenjujoče tudi delegat
sko delo naših delegatov v različnih 
samoupravnih organih, ki se sesta
jajo kar pogosto. Tudi popolnoma 
volontersko . .. 

Ob letni skupščini ocenite tudi 
sodelovanje z davčnimi organi... 

Domžalska uprava za družbene 
prihodke je v okviru zakonov dokaj 
fleksibilna. V primeru problemov pri 
posameznem obrtniku je moč najti 
razumevanje in pomoč v obliki 
odloga plačila, reševanje proble
mov glede olajšav ipd; seveda vse 
v okviru zakonodaje in zakonov. 

Že nekaj časa v Domžalah nI bi
lo razstave obrti. Kaj se obeta na 
tem področju . . . 

Na obrtnem združenju se zave
damo potrebe, da tako razstavo 
vnovič pripravimo. Kot stvari tre
nutno kažejo, jo bomo pripravili pri
hodnje leto, torej 1988 . . . 

Pred vrati je tudi srečanje obrt
niških pevskih zborov v maju . . . 

Obrtno združenje Domžale je 
pokrovitelj moškega radomeljske
ga pevskega zbora, v katerem po
jejo pretežno obrtniki. Zato smo 
prevzeli 5. revijo obrtniških pevskih 
zborov iz vse Slovenije. To bo veli
ka pevska manifestacija, ki jo bomo 
povezali z našim občinskim prazni
kom. Skušali se bomo povezati s 
turističnimi društvi iz Domžal, da 
bomo napravili tudi lepo, slovesno 
vzdušje, narodne noše in podob
no .. . Revija bo v soboto, 16. maja 
1987 . . . 

Pesem nas druži 
Za otroškimi in mladinski

mi zbori so v organizaciji 
Zveze kulturnih organizacij 
naše občine zapeli še odra
sli pevski zbori in sicer so 
bili tokrat njihovi gostitelji 
pevci iz Doba (Prosvetno 
društvo Jožef Virk) in pevci 
iz Domžal (Moški pevski 
zbor DU Janez Cerar Dom
žale). 

Za obe srečanji je znači
len dober obisk poslušal
cev, ki so s ploskanjem po
zdravili sleherni nastop in 
uživali ob petju narodnih, 
umetnih pesmi, tudi kakšna 
partizanska je bila vmes, pa 
tudi pesmi nekaterih tujih 
avtorjev smo lahko slišali. In 
kaj bi sicer lahko zapisali! 
Za večino zborov velja, da iz 
leta v leto napredujejo, ne
kateri pa so prav presenetili 
tako s številčnejšo zastopa
nostjo, kakor tudi s kvaliteto 
zapetih pesmi. Vsak pose
bej zasluži pohvalo, saj z 
rednim prihajanjem na vaje, 
z veliko volje in ljubezni do 
petja iz dneva v dan dvigajo 
kvaliteto zborovskega petja 
v naši občini. 

Pa še naštejmo, kateri 
pevski zbori so sodelovali: 
v Dobu: 

Mešani pevski zbor PD 
Jožef Virk Dob (zborovodja 
Karel Leskovec), Moški pev
ski zbor KUD Janko Kersnik 
Lukovica (zborovodja Pere-

grin Capuder), Moški pevski 
zbor Radomlje (zborovodja 
Katarina Arčon-Žavbi), De
kliški pevski zbor KUD Tine 
Kos Moravče (zborovodja 
Milan Kokalj), Moški pevski 
zbor KUD Tine Kos Moravče 
(zborovodja Miro Capuder), 
Komorni moški zbor Lek 
Mengeš (zborovodja Janez 
Močnik), Mešani pevski 
zbor DKD Svoboda Mengeš 
(zborovodja Tomaž Habe). 
v Domžalah: 

Moški pevski zbor DU J a 
nez Cerar, Domžale (zboro
vodja Tomaž Habe), Ženski 
pevski zbor TOKO Domžale 
(zborovodja Mara Vilarjeva), 
Mešani pevski zbor dr. Tine-
ta Zajca, ZD Domžale (zbo
rovodja Katarina Arčon-Žav
bi),.Ženski pevski zbor Dru
štva upokojencev Domžale 
(zborovodja Tomaž Habe), 
Moški pevski zbor Lipa Tro
jane (zborovodja Rado Ka-
pus), Dekliški pevski zbor 
SKD OŠ Josip Broz Tito 
Domžale (zborovodja Metka 
Pichlerjeva), Mešani pevski 
zbor Domžale (zborovodja 
Roman Ravnic). 

Zveza kulturnih organiza
cij občine Domžale se je ta
ko pevskim zborom kot 
zborovodjem za njihovo pri
zadevnost zahvalila s prilož
nostnim darilom. 

V. 

Utrinek: 

Kje ste, kažipoti? 
Ondan srečam znanca iz Kranja. Pravzaprav je F. P. 

naš rojak iz Jarš, ki pa že dalj časa živi v gorenjski prestol
nici. 

»Veš,« pripoveduje, »z vašimi Domžalami je vse lepo in 
prav, mnogo novega gradite. Vedno, kadar pridem v Dom
žale, vedno najdem kaj n o v e g a . . Znate, pridni ste, nikoli 
ne mirujete . . . Ampak kritiko pa ob vseh novitetah v Dom
žalah tudi slišim. Marsikdo, ki se iz Tržiča ali Kranja prvič 
pelje v Domžale v vaše novo križišče ali pa v ono drugo, 
pred občino — ne ve ne kam, ne kod. Niti enega napisa, ta
ble, kažipota nimate, kjer se gre v Ljubljano, Šentjakob, Ce 
lje, M a r i b o r . . . V navadi je, da se v križišču poskrbi za napi
se, puščice, oznake, napise v kilometrih do posameznih 
krajev . . . Vi pa nič, kot da vam ni za nikogar m a r . . . Zakaj 
ne poskrbite še za to prepotrebno komunalno opremo?« 

Res je. Prav ima, rojak! Kdo bo odgovoril, zakaj tega 
še nimamo in kdaj dobimo te prepotrebne kažipote, usmer
jevalne table, napise. Navsezadnje: turistična sezona je bli
zu . . . 

M. B. 

Teh 90 let 
Olavfove mame 

V prijaznem Škocjanu je v petek, 3. 
aprila letos praznovala svoj devetde-
setletni jubilej Frančiška Štefe — 
Olavfova mama. Tiho in skromno, 
prav tako, kakršna je sama vse življe
nje, je šel mimo nje ta visok življenjski 
jubilej. 

Videti je kar zdrava in krepka in tudi 
njen spomin je dokaj svež. Rada pri
poveduje o ruskih ujetnikih in primor
skih beguncih. Njen brat Janez je pa
del na soški fronti in je zaradi tega 
prav ona — bila je najmlajša — name
sto njega prevzela Olavfovo kmetijo. 

Leta 1926 se je poročila z Andre
jem Štefetom iz Trstenika na Gorenj
skem. Imela sta osem otrok. Rada se 
spominja veselja, ki se ga je naužila 
ob njih. O trpljenju in trdem delu, ki je 
bilo včasih samo ročno pravi, da je že 
vse mimo. 

Ko sem jo nekaj dni pred njenim 
častitljivim jubilejem obiskal na nje
nem domu. sedela je ob prijetno za
kurjeni peči, sem jo povprašal, kaj ji 
je posebej ostalo v spominu druge 
svetovne vojne. Pravi, da je bilo zelo 
hudo na Škocjansko žegnansko so
boto 22. julija 1944, ko so partizani 
podili Nemce od Trojice skozi Škoc-
jan proti nemškim postojankam v 
Šentvidu. Ker so Nemci pretili, da bo
do vso okolico požgali, se je skupaj z 
družino za nekaj dni umaknile, v Kr
tino, 

Ko ji je leta 1952 mož Andrej nena
doma umrl, je ostala z otroki sama. 
Pa še marsikatero bogato življenjsko 

izkušnjo zaupa ženica pri devetdese
tih. Res pa je, da jih še zdaleč ne ka
že teh svojih devetdeset let, ampak bi 
ji človek prisodil precej manj. Kar pre
cej let skrije s prijaznim nasmehom, 
po katerem jo domačini poznamo. 
Dobra in tiha je Olavfova mama odkar 
jo poznamo in se zato pridružujemo 
čestitkam ob njenem devetdesetlet-
nem jubileju in ji želimo še veliko pri
jetnih jesenskih let v krogu njene dru
žine. 

S. S. 



Konjeniki Krumperka 
že drugič državni 
in petič 
republiški prvaki 

Konjeniški klub Biotehniške fakultete Krumperk 
je pred svojo redno letno skupščino, ki bo 
24. 4.1987 ob 18. uri v prostorih fakultete na Rodici. 
Skupščina je obenem vsakoletni pregled dela kluba 
v preteklem letu in sprejemanje programa dela in 
prireditev za tekoče leto. 

Pregled rezultatov za leto 1986 kažejo na nada
ljevanje uspešno zastavljene poti med vodilne klube 
za turninski šport v SFRJ. Vztrajno strokovno delo 
trenerja Čika, pa tudi velika prizadevnost članov 
ekipe in predsedništva so ponovno dali odlične re
zultate. Tako je KK Krumperk postal JUNIORSKI IN 
SENIORSKI EKIPNI DRŽAVNI PRVAK V PRESKAKO
VANJU ZAPREK ZA 1986. leto. 

Tina SlOvnik, članica Konjeniškega kluba Krumperk, doma iz 
Ihana,je mladinska državna prvakinja v preskakovanju. 

Spodnji Tustanj 
pri Moravčah: 

Tako je 
hitreje 
minil čas 
vojaku 

Ta laskavi naslov je bil povezan s 
trdim treningom, ki je redno pote
kal celo v najhujšem zimskem ob
dobju in kratkimi a uspešnimi pri-
pravafhi ekipe v Lipici tik' pred na
stopom tekmovalne sezone. Kljub 
treningom in dobri pripravljenosti 
ekipe, pa bi le-ta ostala doma, v ko
likor ne bi bilo razumevanja in po
moči nekaterih delovnih organizacij 
kot so Papirnica Količevo, SOZD 
Emona in nekaterih drugih, saj je 
bila udeležba na državnem prven
stvu v Skopju in Zobatnici vezana s 
precejšnjimi materialnimi stroški, ki 
jih klub sam ne bi zmogel. 

Vsekakor se vsem, ki so nam 
udeležbo omogočili, toplo zahvalju
jemo. Kljub dolgi poti so si naši ko
nji in jahači tako v Skopju kot Zo
batnici zelo dobro odrezali. Med 
seniorji je bil v skupnem plasmaju 
Matjaž Čik s kobilo Santa Mario če
trti, Aco Slavič z Donom peti in 
Marko Brojan s kobilo Anito šesti. 
Prvak je postal Jože Štiftar z Ato
mom iz KK Maribor. Torej kar vsi 
trije naši člani seniorske ekipe so 
plasirani med prvo deseterico. 
Ekipno je bila med seniorji prva eki
pa KK Krumperk v zgoraj omenjeni 
postavi z 52 točkami, druga je bila 
ekipa Graničarja iz Novega Sada s 
102 točke in tretji ekipa Milicionar-
ja z Beograda s 117 točk. 

Odličen uspeh SLOVNIKOVE 
Odličen uspeh je dosegla naša 

mlada Tina Slovnik iz Ihana na ko
nju Aronu, ki je z le 20,25 točkami 
osvojila naslov MLADINSKEGA 
DRŽAVNEGA PRVAKA MED PO
SAMEZNIKI ZA LETO 1986 V PRE
SKAKOVANJU. Poleg Tine je barve 
kluba zelo uspešno zastopal Robi 
Bombek na žrebcu VVellerju, ki je 
zasedel zelo dobro 6. mesto v sku
pen plasmanu. Poleg njiju je sode
loval v ekipi še Sandi Smolnikar na 
kobili Sari. Skupno je ekipa osvojila 
v obeh kolih državnega prvenstva 
odlično prvo mesto s 97 točkami in 
s tem naslov EKIPNEGA MLADIN
SKEGA DRŽAVNEGA PRVAKA ZA 
LETO 1986 in s tem ohranila lan
skoletni naslov. Na drugem mestu 
je bila ekipa KK Graničar s 120 to
čkami, na tretjem pa ekipa KK Mili
cionar z 202 točkami. 

Tina S^bvnik je bila določena tudi 
za člana reprezentance SFRJ ter 
naj bi nastopala na Balkaniadi, ki je 
bila v Turčiji v Ankari, vendar se za
radi dolge poti in odsotnosti ter 
materialnih stroškov tekmovanja ni 
mogla udeležiti. 

OBRANILI LANSKI NASLOV 
Z nastopom naših jahačev, ki so 

obranili lanski naziv državnega se-
niorskega in juniorskega ekipnega 
prvaka, smo lahko več kot zado
voljni, najbolj pa je seveda Tina 
Slovnik za zares uspelo sezono in 
naslov mlade državne prvakinje. 

Del ekipe Konjeniškega kluba Krumperk po treningu. 
Stojijo: Čik Matjaž—trener, Slavič Aci, Berdajs Sašo, Omahna Mateja, Habe Irena, Čik Matjaž (ml.) 
Čepijo: Kušar Gorazd in Monika ter Seško Robi 

Uspehi jahačev Krumperka pa ni
so bili nič manjši na republiški ra
vni, saj so v skupnem plasmaju os
vojili že PETIČ ZAPORED NASLOV 
EKIPNEGA REPUBLIŠKEGA. PR
VAKA. Republiško prvenstvo je bi
lo I. del v Mariboru 25. 5. in II. del v 
Ljubljani 7. 6. 1986. V skupnem pla
smanu se je najbolje odrezal naš 
prekaljeni tekmovalec in trener klu
ba Matjaž Čik s konjem Aronom, ki 
je z le 4 točkami v velikem naskoku 
pred ostalimi, postal REPUBLIŠKI 
SENIORSKI PRVAK, drugi je bil Jo
že Štiftar na Atomu iz KK Maribor s 
23 točkami in tretji Franc Mesaric 
na Dragonarju iz KK Gotovlje z 
28 točkami. 

JUNIORSKA EKIPA — PETIČ 
PRVA 

Naš Marko Brojan s kobilo Anito 
je bil zelo dober četrti, Aco Slavič s 
konjem Donom pa peti. V skupnem 
plasmanu smo torej zopet imeli 
najboljšo ekipo. Med juniorji je bila 
Tina Slovnik s kobilo S. Maria odli
čna druga z 11 točkami, Robi Bom
bek z VVellerjem z 19 točkami prav 
dober četrti, Sandi Smolnikar s Sa
ro pa s 100 točkami še vedno do
ber osmi. Skupno je bila juniorska 
ekipa prva in s tem že petič obrani
la naslov ekipnega juniorskega pr
vaka, ki ga drži že od 1981. leta. 

Mladi tekmovalci ki so rasli s 
centrom od 1978. leta in -se navzeli 
tekmovalnega duha, ljubezni do 
konj in konjeniškega športa od tre
nerja Čika, so očitno dozoreli v 
uspešne seniorje, ki bi ob boljši 
kvaliteti konj lahko uspešno nasto
pali tudi v mednarodni areni. O tem 
pričajo tudi uspešni nastopi ob go
stovanju v avstrijski Koroški. Za nji
mi pa še raste uspešni mladi rod, ki 
bo prav letos s ponovno uvedbo 
tečajev za najmlajše od 10. leta sta
rosti naprej, dobil novo obogatitev. 

USPEŠNO ORGANIZIRALI TRI 
PRIREDITVE 

Klub je lani organiziral tri uspe
šne prireditve, od tega eno z med
narodno udeležbo, na kateri so go
stovali jahači s Klopinskega jezera 
iz Avstrije, s katerimi že tradicional

no sodelujemo ter dve uspeli in do
bro obiskani prireditvi za pokal 
TARMAC. 

Na vseh prireditvah so v dobršni 
meri dominirali prav naši jahači in 
jahačice, kar govori o resnem delu 
in treningu in kontinuirani skrbi za 
kvaliteto konj. Konjerejski center je 
v zadnjih dveh letih dal tudi pre
cejšnje število konj in žrebet, ki so 
jih za razliko od prejšnjih let, ko so 
šli konji v južne republike, pokupili 
tokrat predvsem naši klubi in priva
tni rejci ter člani našega kluba. 
Obenem je bila oddano v koopera-
cijsko rejo tudi že nekaj hanove-
ranskih kobil, ki bodo povečale ka
paciteto centra in razširile prvotno 
rejo tega kvalitetnega konja na po
dročju Domžal in sosednjih občin. 

»NOV« OBJEKT OB GRADU 
Ker je hlevska kapaciteta centra 

zasedena predvsem s plemenskimi 
živalmi in klub nima več možnosti 
držanja športnih konj, ki so last klu
ba ali posameznikov na centru, je 
klub iskal možnost za lastni objekt 
za tekmovalne konje. Tako je dobil 
od SO Domžale v adaptacijo in 
uporabo manjši razpadajoči objekt 
ob gradu Krumperk, ki bo predelan 
v hlev za klubske tekmovalne ko
nje. Objekt je bil lani razkrit, popra
vljeno je bilo zidovje in narejena 
ustrezna plošča, letos pa si priza
devamo, da bi objekt pokrili. Žal bo 
od skromnem dotoku sredstev mi
nilo verjetno še leto ali dve, da bo 
hlev z osmimi boksi uporaben in 
ustrezno zaprt in ometan ter bo 
postal ponovno del celote z gra
dom. 

DELOVNA AKCIJA ZSMS NA 
KRUMPERKU 

Klub in center se s svojimi priza
devanji za ureditev okolice in jaha-
lišč vključujeta tudi v program le
tošnje MLADINSKE DELOVNE AK
CIJE »KRUMPERK 1987«, ki ga or
ganizira občinska konferenca 
ZSMS Domžale in katere osnovni 
cilj je ureditev okolice gradu Krum
perk. Dela bodo potekala pod stro
kovnim vodstvom Zavoda za spo
meniško varstvo iz Kranja. 

Klub bo tudi letos organiziral sli 
karsko kolonijo EOUITANO 87. Iz 
delki dosedanjih kolonij so bili pre< 
kratkim razstavljeni v galeriji ARS 
Ljubljani, del te zbirke pa bomo 
skušali predstaviti ob prvi priliki tuj 
di v razstavnih prostorih knjižnice v 
Domžalah. 

Klub bo v letu 1987 skušal orga 
nizlratl tri prireditve, od tega en< 
z udeležbo Jahačev iz Avstrije it 
SFRJ ter dveh prireditev za doma
če klube, od katerih bo eno po
svečena 40-letnici SOZD Emone. 
Seveda se bomo glede na materi
alne možnosti udeležili tudi držav
nega in republiškega prvenstva 
ter prvič tudi velikega mednarod 
nega turnirja, ki bo v Lipici na Ko
roškem. Vse naše dosedanje red
ne člane In simpatizerje vabimo 
na letno skupščino, ki bo 
24.4.1987 ob 18. uri na Rodici, 
kjer bodo izvedeli več o našem 
delu. Naše redne gledalce in ljubi
telje turnlrskega športa pa že 
10. 5.1987 na Krumperk na prvo 
tekmo, kjer bomo pomerili svoje 
moči z odličnimi jahači z avstrij
ske Koroške. 

Dr. Franc Habe 

KOMUNALNO 
PODJETJE 
DOMŽALE 
Enota Javna higiena 

obvešča uporabnike komu
nalnih storitev, da bo tudi to 
pomlad 

organiziran odvoz 
kosovnih odpadkov 
v sklopu spomladanske či
stilne akcije. Odvoz se bo 
vršil istočasno z odvozom 
gospodinjskih odpadkov. 
Občane prosimo, da na dan 
odvoza postavijo kosovne 
odpadke poleg smetnjakov 
do 6. ure zjutraj. 

»Življenje pri vojakih mine hitreje, če si hobi posameznik najde,« je ob nedavnem obi
sku izjavil Silvo Cerar, star 22 let iz Vasi Spodnji Tustanj pri Moravčah, ki je odslužil 13 me
sečni vojaški rok v Puli Zaposlil se je v tovarni »Induplati« Jarše, kjer je delal že pred odho
dom v JLA 

Silvov dom krasijo njegovi miniaturni izdelki, ki so narejeni iz več tisoč kosov vžigalic. 
Človeška domišljija zares ne pozna meja Med take ustvarjalce spada tudi mladi vojak Silvo 
Cerar, ki je v času služenja vojaškega roka napravil več miniaturnih izdelkov, ter si s tem 
krajšal čas služenja roka. Izkoristil je vsak prosti čas ter se poglobil v svoje zahtevno delo. 
Veselje so mu dajali njegovi tovariši, saj so njegov prvi izdelek pohvalili. 

Ta izdelek je bila knjiga, v katero je dajal slike in pisma. Zatem je napravil sidro, v kate
ro je vložil svojo vojaško sliko, ki ga spominja na služenje vojaškega roka, izdelal je Eifflov 
stolp in nazadnje sliko-portret tovariša Tita v velikosti 50 x 60 cm. Za vsak izdelek si je Sil
vo moral narediti načrt, kajti brez tega ni mogel delati. Podlaga za vsak začeti izdelek je bi
la iverna plošča, na katero je po načrtu lepil vžigalico za vžigalico, dokler ni upodobil zaže-
Ijenega izdelka. Za delo je Silvo potreboval 120 dni; povprečno je delal 5 ur dnevno, porabil 
je 220 zavitkov z 11.000 kosi vžigalic. Pri izdelovanju je rabil mirne roke, vžigalice, tekoče 
lepilo, gorilnik in lak za lakiranje. 

Naj omenimo, da je Silvo za izdelavo slike tovariša Tita potreboval 150 zavitkov vžigalic 
ali 5.000 kosov Delal je približno dva meseca, da je nastala slika, kot jo vidite na fotografiji. 

Silvo pravi, da bo tudi doma nadaljeval z izdelovanjem miniaturnih izdelkov. Njegov ho
bi je še vzgajanje papig, tako da časa nima na pretek . . . 

Jože Novak 

Pisma bralcev: 

Alkoholizem je 
družbeno zlo... 

Vsako leto se v mesecu novembru in še kas
neje srečujem preko našega glasila z vedno 
žgočo in nikoli dokončno izrečeno družbeno 
problematiko — alkoholizem. A tudi nikoli to
čno določeno, kdo ima možnosti in sposobno
sti, da postane lokomotiva, ki naj bi lahko od
peljala vlak pepela po pravih tirih. Ni dovolj le 
stališče in volja, potrebno je znanje in vednost 
o človeku, predvsem o njegovem doživljanju. 

Po tem se razlikujemo od drugih živih bitij in 
potrebna je zavest, da gre pri alkoholizmu za 
resnično in težko reševanje problemov, kajti 
tudi človek brez odvisnosti je sam sebi zečetni 
in končni problem ali kot je napisal dr. Anton 
Trstenjak: vsi drugi problemi so zaradi njega. 
Na alkoholika se jezi žena, delovno okolje (če 
se), vihamo nosove ob pogledu otopelega in 
opotekajočega na cesti. Vsak človek je odvisen 
od človeka, narave, kulture in vrednot, ki nam 
jih določi družba v vsakem trenutku življenja. 
Te vrednote so danes zmaličene bolj kot kdaj-
koli prej v korist pitja in zaradi njega. Moramo, 
če to želimo ali ne, iskati vzroke v človeku in 
zunaj njega. Današnji človek doživlja toliko 
stresov, da jih ni več sposoben reševati pamet
no. Najlažja pot reševanja je izklapljanje. S ko
zarcem v roki izklopi žalost, bolečino, strah, 
skrb, vznemirjenost, krivdo, pa lakoto in tudi 

žejo. Izklapljanje alarma vsak človek prinese s 
seboj na svet Vsi si najbolj želimo, da potresov 
ni, ne požarov in povodenj, kajti velike človeške 
katastrofe je težko premagovati. Tudi v posa
mezniku se dogaja veliko katastrof, ki jih bole
če doživlja, mi pa smo le brezbrižni spremlje
valci. Vsi ljudje pa smo si po eni reči enaki, na
mreč vsi bi bili radi srečni. Moje misli gredo k 

. razumevanju alkoholika, katerega obrambni si
stem je porušen, kot se poruši pri vsaki bole
zni. Ampak slišala sem, da alkoholizem ni bole
zen, je le »stil« življenja. Z diagnozo ima alko
holik več možnosti za preživetje ob točilni mizi, 
kot za urejanje. Ni pa odvisen le od alkohola, 
temveč je eno ali še celo več desetletij odvisen 
od ljudi s katerimi živi in dela. Živi z ženo, ki mu 
kuha, pere in z njo spi. Trpljenje žene alkoholi
ka je Slavoj Žižek v Naših razgledih primerjal s 
trpljenjem Cankarjeve matere. Če ji odvzameš 
trpljenje, ji odvzameš vse. Ker trpi, je najboljša, 
čeprav ji tudi trpljenje otrok ne gre več do žive
ga, da bi končno ukrepala po principu, če je 
otrok bolan mati poišče najboljšega zdravnika. 
In v delovni organizaciji, ali ima disciplinska ko
misija meč in kopje v rokah? Ne. Tudi socialni 
delavci, zdravniki, varnostni inženirji, kadroviki 
nimajo orodja, da bi lahko prvi pomagali, lahko 
le sodelujejo. Slednji so le informatorji in 

vzpodbujevalci. Posedovati morajo veliko zna
nja in razumevanja, ki ga lahko črpajo iz najno
vejših knjig in predavanj (dr. J. Ruglja, dr. J . Ja
kopiča, dr. J. Ramovša in drugih). Prvi in naj
močnejši v tej verigi je urejen direktor, ki lahko 
z odločno besedo alkoholika napoti in usmeri 
preko svojih, oziroma zgoraj omenjenih služb 
na zdravljenje. A tu nastopi že nov problem. 
Delavcu je lahko dati pečat alkoholika in kdo je 
to storil pri poslovodnem organu, kar roko na 
srce. 

Problem pa je tudi etiketa zdravljenega alko
holika. Malomeščanska miselnost prenese celo 
to, da je manj grdo v pijanem stanju povoziti 
človeka, kot imeti v svoji bližini nekdanjega, a 
zdaj urejenega in za delo sposobnega človeka, 
katerega alkoholizem je bil še skrit v okviru 
družine. Za tako miselnostjo se skriva marsikaj, 
toda o tem vedo več alkohologi. Ureja se malo 
alkoholikov, ker mora biti za preventivo in zaje
tje večjega števila zasvojenih v družbi neko 
znanje, možnost dobrega zdravljenja in druž
bene norme morajo biti visoke (morala in eti
ka). Človek potrebuje podobo, po kateri lahko 
ustvarja in spreminja z življenjskimi okoliščina
mi vred tudi samega sebe. 

Anica Kvas 
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Republiški prvaki v košarki 1986/87 mladinci KK Domžale 

V zadnji številki smo objavili prispevek o izjemnem uspehu košarkarjev — mladincev KK Domža
le, ki so v popolni slovenski konkurenci osvojili prvo mesto. Danes vam prinašamo še skupinsko sliko, 
ki je bila posneta neposredno po uspehu. 
Od leve proti desni: 
podpredsednik KSZ in predsednik KK Domžale Mitja Šircelj, statistik Sašo Kisela, Tomaž Žemljic, Tomaž Stre-
har, Grega Žirovnik, Matjaž Cimperman, Matjaž Erjavšek, Aleš Klavžar, Janko Narat, Aleš Erjavšek, Aleš Logar, 
Matjaž Uštar, Janez Baliž, trener Lado Gorjan in predsednik KK Domžale Boris Zakrajšek. 

(foto: Majhenič) 

Predstavlja se mengeška sekcija TVD Partizana: 

I Sankukai 
I karateristi uspešni 

V Mengšu že vrsto let deluje v okviru TVD Partizana tudi po
sebna vrsta karateja, SANKUKAI karate. V njej je včlanjenih 132 
Mengšanov oz. okoličanov, aktivno pa jih deluje okoli trideset. 
Mengeški SANKUKAI karateisti so dosegli v slovenskem merilu 
nekaj izredno lepih uspehov, celo prva mesta, prav pred nekaj 
dnevi pa je glavna vodilna moč, trener in najboljši tekmovalec, 
mladi Miha Lavrič, dobil pokal za najbolj uspešnega borca Slove
nije v preteklem letu. Podelitev pa je bila združena tudi s turnir
jem v mengeški telovadnici, tako da je lahko večje število pobliže 
spoznalo ta šport. Sicer pa sva se o SANKUKAI karateju pogo
varjala ob tej priložnosti z Mihom samim, da bi tudi razblinil neka
tere najasnosti v zvezi s to vrsto bojevanja nasploh. 

Kaj je S A N K U K A I kara te? 
Gre seveda za vrsto kareteja, ki jo 

je v Evropo, tako kot vse druge, pri
nesel Japonec. Gre za sorazmerno 
pozno obliko samoobrambe, saj jo je 
avtor Joshino Nanbu predstavil v 
Franciji šele 1971. leta. Te vrste kara
teisti se učijo posebne vrste samo
obrambe, predvsem ročnih in nožnih 
tehnik, ob tem pa so pomembne tudi 
posebne dihalne vaje, posebna telo
vadba, ves čas dobra telesna pri
pravljenost itd. 

»Nekateri zmotno mislijo, da gre za 
pretepaški šport, a gre samo za po
sebno vrsto samoobrambe, ki krepi 
tudi psihofizično sposobnost človeka. 
Preprosto rečeno: Kdor se ukvarja s 
tem športom, lažje rešuje tudi vsa
kdanje težave, lažje se uči, nasploh je 
bolje pripravljen na vse prepreke. O 
pretepanju pa seveda ni govora.« 

R e s lepi uspeh i 
V Mengšu je SANKUKAI karate na

letel na zelo ugoden odmev, saj se je 
mladina zelo množično vključila v nji
hove vrste. Ne da bi se hotel poseb
no izpostavljati, pa je glavni seveda 
Miha Lavrič, predsednik sekcije, tre-

Lepe uspehe dosega tudi trenerjev 
pomočnik in trener pionirjev Gratzer 
Igor, ki ima že tudi zeleni pas, Miha 
pa je že mojstrski kandidat in ima 
osvojen celo »rjavi pas«. 

Tudi podm ladek 
V mengeškem šolskem športnem 

društvu deluje tudi karate sekcija, ki 
šteje dvajset pionirjev. Med njimi po
sebej izstopa Mihova sestrica Mateja 
Lavrič, ki je občinska prvakinja, na 
ribniškem turnirju je bila tretja, na 
hrastniškem pa druga. Torej stopa 
uspešno po bratovih stopinjah. 

Sicer pa se mengeški SANKUKAI 
karateisti tudi drugače ne branijo no
vih članov. V svoje vrste bi radi še ve
liko novih članov, čeprav je treba tudi 
povedati, da se morajo sami finansira-
ti, oz. si pomagajo s sredstvi združe
nega dela. Tudi nedavni turnir so fi
nančno podprle domače delovne or
ganizacije oz. zasebni obrtniki, za kar 

ner, večkratni slovenski prvak in na
sploh odličen tekmovalec. 

Če pogledamo nekaj rezultatov, vi
dimo, da je začel uspehe nizati v 
Domžalah, kjer so leta 1985 dosegli 
ekipno drugo mesto. Nato pa je Miha 
Lavrič dosegel prvo mesto v Ribnici, 
naslednjega leta prav tako 1. mesto v 
Žalcu in Hrastniku, vrsta še drugih 
odličnih rezultatov pa mu je prinesla 
naslov najuspešnejšega borca v 
SANKUKAI karateju v preteklem letu. 
Pokal mu je bil v Mengšu tudi slove
sno izročen, sicer pa je bil Miha tudi 
na mengeškem turnirju spet prvi, 
skupno že šestkrat. 

se jim posebej zahvaljujejo. 
Na zadnjem turnirju v Mengšu je bi

lo tudi čez sto gledalcev, kar je lepo 
število za ta šport, ki šele pridobiva 
na popularnosti. 

Sicer pa naj dodamo še to, da so 
treningi vsak torek od 20.00 do 21.30 
in vsak petek od 18.00 do 20.00 v te
lovadnici TVD Partizana, pionirji pa 
trenirajo v šolski telovadnici enkrat 
tedensko. Širši javnosti so se tako eni 
kot drugi predstavili tudi ob 40-letnici 
mengeškega Partizana. Kot kaže, je 
mengeška sekcija Partizana na dobri 
poti in bomo zagotovo še kaj dobre
ga slišali o njih. | S i v e c 

N a š a občinska 
prvenstva 
ZTKO Domžale v mesecu APRILU in MAJU organizira naslednja 
občinska prvenstva: 

STRELSKO . . . 
KAJ: Občinsko prvenstvo v streljanju z zračno puško (posa

mezno in ekipno) 
KDAJ: 23. 4.1987 od 16. ure dalje 
KJE: strelišče pri OŠ Venclja Perka Domžale, in OŠ Edvard 

Kardelj v Trzinu 
SESTAVA EKIPE: 
— moški 4 članska ekipa 
— ženske 3 članska ekipa 
PRIJAVE: najkasneje do 20. 4.1987 na ZTKO Domžale p. p. 32 
PRIJAVNIMA: 
— moški ekipno 6.800.— din 
— ženske ekipno 5.100.— din 
— posameznik/posameznica 1.700.— din se nakaže na žiro 

račun ZTKO Domžale 50120-678-41539 
PRAVICA NASTOPA: 
— krajani člani TKO, člani OO ZS v DO občine Domžale 
PRIZNANJA: 
— prve tri ekipe — obeh konkurenc — prejmejo pokale 

ZTKO Domžale 
— prvi trije posamezniki/ posameznice prejmejo medalje 

NAMIZNOTENIŠKO . . 
KAJ: Občinsko prvenstvo v namiznem tenisu — posamezno 
KDAJ: 22. in 23. 4.1987 od 16. ure dalje 
KJE: dvorana Induplati Jarše 
STAROSTNE KATEGORIJE: 
— moški do 30 let 

nad 30 let 
— ženske — enotno 
PRIJAVE: najkasneje do 20.4.1987, na ZTKO Domžale 

p. p. 32 
PRIJAVNINA 
— 500 din na posameznlka/co, ki se nakaže na ŽR 

50120-678-41539 
PRAVICA NASTOPA: krajani člani TKO, člani OO ZS DO obči

ne Domžale 
PRIZNANJA: 
— trije najboljši posamezniki/ce prejmejo medalje ZTKO 

Domžale 

NOGOMETNO . . . (mali nogomet) 
KAJ: TRI M LIGA 1987 — MALI NOGOMET 
KDAJ: APRIL in MAJ 87 — prvi del, polfinale in finale v SEP

TEMBRU 
KJE: ploščadi v Športnem parku Domžale in ob osnovnih šo

lah 
PRIJAVE. 
— najkasneje do 20. 4.1987 
ŽREBANJE: 
— ponedeljek, 20.4.1987 ob 18. uri v sejni sobi Športnega 

parka Domžale 
PRIJAVNINA: 
— 10.000.— din, ki se nakaže na žiro račun ZTKO Domžale 

50120-678-41539 
PRAVICA NASTOPA: 
— krajani člani TKO, oziroma člani OOZS v DO razen Igral

cev, ki nastopajo v republiških ligah NZS. Ob prijavi je potrebno 
priložiti seznam igralcev (Ime In priimek, naslov, ter potrdilo o 
vplačilu prljavnine) 

PRIZNANJA: 
— prve tri ekipe prejmejo pokale ZTKO Domžale 

Tenisači pozor!! 
Vsi, ki nameravate v letošnji sezoni igrati tenis v 

okviru teniškega kluba Domžale, boste vse informa
cije o tem prejeli na teniškem igrišču ob Kamniški 
Bistrici, kjer boste tudi dobili številko ŽR za plačilo 
letnih obveznosti. 

Teniški klub Domžale 

SPOŠTOVANI POTROŠNIK 
Obveščamo vas, da vam v svoji delavnici nudimo lastne izdelke 

po proizvodnih cenah, med njimi so: 
Šamponi 960 din samo 800 din 
Kopeli 980 din 800 din 
Kol. vode 1. 08O din 700 din 
Losion po britju 1. 080 din 700 din 
Sredstvo za ročno 
pomivanje posodi 580 din 400 din 
Kreme, prostorski dezodoransi itd 

• *<v-— I 

Vse omenjeno in še kaj, lahko kupite pri NIULLER DOMŽALE 
Ljubljanska 117, VHOD IZ VEGOVE ULICE 

vsak delovnik od 8 do 17 ure 

m 
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Ob jubileju trgovsko gostinske delovne organizacije 

Naprednih 35 let 
Napredka... 

Povejte nekaj besed ob jubileju 
vaše delovne organizacije. Kak
šna je bila pot Napredka od usta
novitve do danes? 

V aprilu 1952. leta je z združitvijo 
nekaterih trgovin nastala trgovska 
organizacija za prodajo živilskega 
in neživilskega blaga, ki se je ime
novala Potrošnik. V letu 1956, ko je 
ta organizacija štela približno 
50 ljudi, se je preimenovala v Na
predek. K tej organizaciji sta se v 
1961. letu priključili še trgovski 
podjetji Rašica iz Mengša z 20 de
lavci in trgovsko podjetje Planina iz 
Domžal s 30 delavci. Svojo trgov
sko dejavnost je delovna organiza
cija opravljala takrat predvsem v 
zastarelih najetih prostorih, ki so 
bili slabo opremljeni. Lahko reče
mo, da je delovna organizacija za
čela svojo razvojno pot brez lastnih 
sredstev, vendar pa z veliko volje 
da razvija trgovino skladno s hitrim 
razvojem Domžal, Mengša in dru
gih krajev občine. Po uspostavitvi 
trdnejše organizacije so se začeli 
kazati tudi poslovni in razvojni 
uspehi. Zgrajeni sta bili poslovni 
enoti v Preserjah in .na Viru, kjer je 
bil med prvimi v Sloveniji uveden 
samopostrežni način prodaje. Večji 
razvojni uspeh je delovna organiza
cija dosegla v letu 1968, ko je odpr
la prvi del Veleblagovnice. Obno
vljene so bile tudi nekatere manjše 
poslovne enote. Nadaljnji pomemb
nejši delovni uspeh je predstavljala 
izgradnja drugega dela Veleblagov
nice, ki je začela obratovati v letu 
1976. S tem so bili postavljeni te
melji za hitrejši razvoj trgovske 
mreže v Domžalah in drugih krajih 
občine. 

V slaščičarni domžalske Vele
blagovnice piipravijo dnevno 
3000 kosov različnih sladkih 
dobrot 

Katere so bile te pridobitve? 
— v letu 1977 je bila zgrajena 

•^nstrežna trgovina Kidričeva 
H**jmzaiah 

— v letu 1978 je bila odprta sa
mopostrežna Rašica v Mengšu 

— v letu 1979 obnovljena samo
postrežna v Krtini 

— v letu 1980 zgrajena nova sa
mopostrežna trgovina v Lukovici, 
kasneje 

— v letu 1981 zgrajena nova sa
mopostrežna trgovina v Dobu ter 
obnovljena samopostrežna trgovi
na v etaži I v veleblagovnici Temelji
to so bile obnovljene trgovine v Čr
nem grabnu ter Moravski dolini, 
poslovalnica Kovinar in vložena 
sredstva v prenovo obrata predela
ve mesa v Domžalah. 

— v letu 1983 je bilo dograjeno 
moderno regalno skladišče s povr
šino 3.500 m 2 v Jaršah, ki predsta
vlja temelj preskrbe z živilskim bla
gom v občini, istočasno pa je na
menjeno blagovnim rezervam. 

— v letu 1985 je bila zgrajena 
samopostrežnica v Moravčah 

— v letu 1987 pa bo dograjena 
moderna samopostrežna trgovina 
na Rodici. 

Vzporedno so bila v opisanem 

času vložena znatna sredstva še v 
vozni park, kjer imamo nad 20 to
vornih vozil in kombijev, viličarjev 
itd. Skupnih prodajnih površin, ki 
jih je delovna organizacija pridobila 
v tem času je nad 21.000 m2, svojo 
trgovsko in gostinsko dejavnost pa 
opravlja v 46 dislociranih enotah na 
področju Domžalske občine. Zapo
slenih pa je 690 delavcev, od tega 
je nad 500 žensk. 

Kakšno pa je stanje na področ
ju družbenega standarda in pri 
kreditiranju stanovanjske gradnje 
vaših delavcev? 

Tudi na to nismo pozabili! Vsa le
ta so samoupravni organi upravlja
nja v skladu z razpoložljivimi sred
stvi skupaj z Domžalsko banko 
odobravali sredstva približno 
50 delavcem na leto. Sredstva v ta 
namen so občutno hižja kot v dru
gih delovnih organizacijah. 

Po izgradnji drugega dela Vele
blagovnice smo zače|yjačrtno vla
gati tudi v počitniške kapacitete. 
Sedaj razpolagamo s petimi stano
vanju v Červarju, imamo počitniški 
dom pri Savudriji, kočo na Veliki 
planini ter devet počitniških priko
lic. Vsaka počitniška enota je 
opremljena tako, da lahko družina 
samostojno pripravlja hrano. Isto
časno lahko letuje v naštetih objek
tih 23 družin. Počitniški dom v Al-
berih smo do polovice zgradili s 
prostovoljnim delom, pa tudi del re
gresa so delavci namenjali za te na
mene. 

Kakšni so problemi v preskrbi? 
Kje imate največje težave? 

Trgovina prodaja tisto, kar ponu
di proizvodnja, le da je trgovina po
navadi v očeh potrošnikov kriva za 
pogosta pomanjkanja posameznih 
vrst blaga. V zadnjem času je zalo-
ženost sorazmerno dobra, obča
sno pa primanjkuje določenih pro
izvodov. Tako kot že vrsto let ob
čutimo največje težave pri ustvarja
nju kvalitetnih sredstev za pokriva
nje zalog, in sredstev za razširjeno 
reprodukcijo. Vlaganja so šla v do
ločeni meri v škodo osebnih do
hodkov zaposlenih, ki so že vrsto 
let več kot 10 % nižji od osebnih 
dohodkov v domžalskem gospo
darstvu. Večina delavcev se je za
vestno odpovedovala višjim pre
jemkom, ker je bilo potrebno zgra
diti oz. modernizirati obstoječo tr
govsko mrežo, če smo hoteli zago
toviti osnovno preskrbo na področ
jih, ki jih pokrivamo in s tem tudi 
zaposlenim omogočiti normalne 
delovne pogoje. Družba kljub več
krat sprejetim stališčem, da je po
trebno trgovino izenačiti z gospo
darstvom, tega dejansko ne zago
tavlja. Tako stanje traja že od leta 
1971. leta dalje. Ce ne bi imeli vrsto 
let občutne denarne pomoči občin
ske politične skupnosti, domžalske 
banke, Sisa za preskrbo in Interne 
banke Sozda ABC Pomurka, bi ne. 
zmog l̂i tolikih vlaganj, ki sem jih 
uvodoma našteval. 

Znano je, da ste imeli težave, 
ko ste hoteli spremeniti organiza
cijo? Referendum o združitvi te
meljnih organizacij ni uspel? Za
kaj je šlo? 

Različni pogoji gospodarjenja, ki 
jih določa družba (nizke marže pri 
prehrambenem blagu) nam povzro
čajo pri delu velike težave. Tako na-
primer naša temeljna organizacija 
Prehrana, ki pretežno prodajo živil
sko blago, že vrsto let ne ustvarja 
sredstev za celotno pokritje sklada 
skupne porabe in nikakih poslovnih 

• sredstev. Vsako leto delamo pro
gram za odpravo motenj pri poslo
vanju te organizacije in nt prave re
šitve, kljub temu da gre za pridne 
delavce, ki opravljajo težko delo. S 
solidarnostjo in združevanjem 
sredstev smo problem sicer leto za 
letom reševali. 

Z združitvijo maloprodajnih orga
nizacij Prehrane in Opremotehna 
smo hoteli ta problem rešiti vendar 
zaenkrat nismo uspeli. Akcije pa 
bomo v skladu s sprejetimi progra
mi nadaljevali. 

Potrošniki nam velikokrat piše
jo, da niso zadovoljni z vašimi sto
ritvami oz. z ravnanjem vaših ljudi 
v posameznih primerih. Kako je s 
tem? 

V letu 1986 je znašal celotni pri
hodek v delovni organizaciji 
1.750 starih milijard. Lahko si pred
stavljate koliko blaga in kolikim po
trošnikom smo ga prodali, zato je 
razumljivo, da včasih pride po naši 
krivdi, včasih pa tudi ne do posa
meznih primerov nezadovoljstva. 
Tisti, ki so s postrežbo zadovoljni, 
navadno ne pisarijo. Vse nespora
zume skušamo rešiti v zadovoljstvo 
kupcev; če je le možno. Toda tudi 
trgovina ali gostinstvo so samo lju
dje tako kot drugod, le da so naše 

Ob pogledu v preteklost so v 
domžalskem Napredku naj
bolj ponosni na Veleblagov
nico Domžale, ki je največja 
pridobitev 35-letne zgodovine 
delovne organizacije. 

napake takoj vidne in kupca nepo
sredno prizadanejo. Trudili se bo
mo, da bo napak čim manj saj se 
dobro zavedamo, da bo le zadovo
ljen kupec še prišel v naše poslo
vne enote. 

Ob koncu ml povejte kakšni so 
načrti Napredka za bodoče delo 
in razvoj? 

Ob zaostrenih pogojih gospo
darjenja, za katere mislimo, da se 
bodo še poslabševali, je naše os
novno vodilo izboljšanje kvalitete 
lastnega dela, boljše povezovanje z 
združenim delom in širitev koope-
racijske dejavnosti s privatnim sek-
toFjem. Glede na ceno kapitala in 
pomanjkanju lastnih kvalitetnih 
sredstev, velikih novogradenj ne 
bo, bomo pa modernfzirali našo ve
leblagovnico ter nekatere poslovne 
enote. Velike načrte imamo tudi 
glede izboljšanja organizacije dela 
ter z uvajanjem avtomatske obde
lave podatkov, ki nam bo omogoči
lo učinkovitejše poslovanje ter hi
tro ukrepanje in prilagajanje nasta
lim razmeram. 

Dobra založenost z mesom je temelj zadovoljstva vsake gospo
dinje. Na sliki mesarja Dare in Miro iz poslovalnice Meso na Ljub
ljanski 85. 

Viki 
Grošelj 
— post 
domžalske 
knjižnice 

Čeprav smo Slovenci majhen narod, se na neka
terih področjih vendarle lahko brez sramu postavi
mo ob bok večjim, številčno in gospodarsko moč
nejšim narodom. Največkrat seveda po zaslugi pe
ščice izjemnih posameznikov, katerih podvigi in 
uspehi nas navdajajo s ponosom in zaradi katerih 
se dostikrat tudi sami počutimo velike in pomemb
ne. Eno teh področij je zagotovo alpinizem. Domžal-
čani se tega prav dobro zavedamo, saj imamo Jane
za in Silva, ki nas razveseljujeta z vedno novimi 
osvajanji patagonskih in himalajskih vrhov, pa smeri 
v naših prelepih gorah. 

Tokrat pa je Mladinska knjiga povabila v goste 
še enega osvajalca osemtisočakov Vikija Grošlja, ki 
je po odpravi »Karakorum« postal tudi pisatelj. Izšla 
je namreč njegova knjiga z naslovom V PROSTRAN
STVIH ČRNEGA GRANITA. Gre za živo pričevanje, 
niz strnjenih dnevniških zapiskov, o osvojitvah vr
hov Broad Peaka in Gasherbruma II v okviru te od
prave. Zanimivo, bogato ilustrirano knjigo je 2. apri
la popoldne predstavil avtor sam. Pogovor o dolgi, 
težki poti so spremljali barvni diapozitivi, tako da je 
bilo podoživljanje še bolj prepričljivo. 

Še v mesecu maju vas vabimo v Knjižnico Dom
žale na ure pravljic. Poslušali boste: 

5. maja: Bitenc: PALČEK PISKALČEK 
12. maja: Yanosch: MOŽ IN JABOLKO 
19. maja: Bitenc: POTOČEK 
26. maja: Jurca: POREDNI ZAJČEK 

Ure pravljic so vsakokrat ob 17. uri 
V mesecu mladosti pa bomo program za vas po

pestrili še z videoprojekcijami: 
18. maja: film ČAS BREZ PRAVLJIC 
20. maja: risanke 
21. maja: ZVEZDICA ZASPANKA 

Posebej za vas bomo povabili tudi Lutkovni kro
žek OŠ Vencelj Perko, ki je pripravil predstavo SNE-
ŽAKI — KORENJAKI, Lutkovni krožek OŠ Edvard 
Kardelj iz Trzina z igrico TO JE NAŠA ŽOGICA in 
Dramski krožek s podružnične šole Krtina, ki bo 
zaigral DEKLICO VEKO. 

S tem programom tudi zaključujemo urice prav
ljic v tem šolskem letu, ponovno se bodo začele v 
septembru. Ogledate pa si lahko še razstavo otro
ških risb, ki so nastale po pravljicah v teh mesecih. 

Naslednje predavanje bo v četrtek, 7. maja ob 
20. uri v večnamenskem prostoru domžalske knjižni
ce. Slovenske gore bo na platno projiciral Peter 
Pavli. Lepo vabljeni! 

7. april — svetovni dan zdravja 
Svetovna zdravstvena organiza

cija je za 7. april — svetovni dan 
zdravja 1987 izbrala temo »Ceplje
nje za vse otroke«, s ciljem, da to 
doseže do leta 1990. V nekaterih 
deželah, predvsem razvitih, je to 
praktično že doseženo. So pa še 
veliki predeli, predvsem v nerazvi
tem svetu Afrike, Azije in Južne 
Amerike, kjer bodo to do tega leta 
težko dosegli. S pomočjo sveto
vne zdravstvene organizacije se 
sicer cepljenje otrok tudi tam vse 
bolj uveljavlja, vendar so problemi 
predvsem v slabo organizirani 
zdravstveni službi, prosvetljenosti 
ljudi in pa seveda v denarju. Po
moč prihaja v obliki materiala (ce
piva, hladilniki) ter tehnični zdrav
stveni pomoči. Kljub temu je pre-
cepljenost otrok še vedno nizka in 
se zato še vedno pojavljajo epide
mije ošpic, davice, oslovskega 
kašlja, otroške paralize in tuber
kuloze. To so tudi tiste bolezni, 
pri katerih je cepljenje že močno 
uveljavljeno in kjer so doseženi 
največji uspehi. Še pred 10. leti je 
zaradi teh bolezni na svetu umrlo 
5 milijonov otrok, nadaljnjih 5 mili
jonov pa je bilo prizadetih. V zad
njih letih se je številka umrlih za
radi akcij cepljenja zmanjšala na 
cca 3 milijone umrlih, še vedno pa 
Je npr. samo zaradi paralize priza
detih okoli 300.000 otrok. Te šte
vilke povedo vse. Rezultati ceplje
nja v razvitih deželah, kamor prav 
gotovo lahko prištevamo Jugosla

vijo In predvsem Slovenijo, pa go
vori o tem, da praktično ne vidimo 
več ošpic, davice, otroške parali
ze, tuberkuloze In le redko oslov
ski kašelj. Doseči pa seveda mo
ramo precepljenost otrok nad 
80 %. K temu veliko pripomore do
bro organizirana zdravstvena slu
žba in pa primerno prosvetljenl 
starši. Pomembna je tudi zakon
ska ureditev, kjer republiški 
zdravstveni komiteji posamezna 
cepljenja predpišejo kot obvezo 
tako staršem kot zdravstvenim 
ustanovam, ki so izvajalci. 

Sodobna cepiva so prav gotovo 
eden od največjih pridobitev so
dobne medicine. S cepljenjem pri 
otroku ustvarimo stanje, ki ga za
varuje pred določeno boleznijo In 
čemur pravimo v medicini imu
nost. Prvo uspešno cepljenje je 
pred skoraj 200 leti opravil angle
ški zdravnik Edvard Jenner s ce
pljenjem proti kozam. Zdaj proti 
kozam ne cepimo več, ker je bilo 
cepljenje tako učinkovito izvede
no v svetu, da je bolezen izginila. 
Zdaj pričnemo cepljenje pri otro
cih že takoj po rojstvu, ko cepimo 
vsakega novorojenčka proti tu
berkulozi. Zaščita je dobra In 
otroci ne umirajo več za TBC ali 
posledičnim vnetjem možgan — 
zaradi slednjega pa je bila tudi 
pogosta trajna prizadetost. V pr
vem letu otrokove starosti cepimo 
s trikratnim cepljenjem v določe

nih časovnih presledkih proti da-
vici, oslovskemu kašlju, tetanusu 
in otroški paralizi, po dopolnje
nem prvem letu pa še proti ošpi
cam in mumpsu. Te nalezljive 
otroške bolezni so se nekoč poja
vljale v obliki epidemij in občasno 
zahtevale precejšnje žrtve bodisi 
v obliki smrti aH trajnih poškodb. 
Davica je bila eha najbolj pozna
nih bolezni. Neposredno po 
2. svetovni vojni se je pojavljala v 
večjem številu. Smrtnost je bila še 
precejšnja, pri nekaterih prežive
lih pa so bile posledice na srcu in 
ledvicah. Davice danes praktično 
ne vidimo več. Podobno velja za 
tetanus, ki je včasih zahteval hude 
žrtve že med novorojenčki, ko je 
prišlo do okužbe popkovnice z 
bacilom tetanusa. Okužba s tem 
bacilom pa je lahko hitra, ker se 
bacil ali njegovi trosi nahajajo po
vsod, predvsem pa v zemlji. Tudi 
oslovski kašelj V tako težki obliki 
kot nekoč, je redek. Treba je ve
deti, da je smrtnost pri tej bolezni 
v prvih mesecih 90 %, v prvem letu 
pa 50 %. To je tudi glavni razlog, 
da pričnemo s cepljenjem že pri 
3-mesečnem otroku. Prav tako 
učinkovita pa so se pokazala tudi 
cepljenja proti ošpicam, mumpsu 
in rdečkam. Neposredno po vojni 
je v Jugoslaviji letno umrlo zaradi 
ošpic ali posledic okrog 
20.000 otrok. Še se spominjamo 
večjih epidemij In hudega trpljenja 
otrok, ki so imeli visoke tempera

ture, hud kašelj in pogoste plju 
čnice. Ošpic zdaj praktično ni. TU 
di ne vidimo več mumpsa i' 
mumpsovega meningitisa. S ce 
pijenjem deklic proti rdečkam p* 
smo uspeli zaščititi predvsem bc 
doče mamice pred vplivom virus' 
rdečk v zgodnji nosečnosti. 

Teh hudih bolezni danes ni ve' 
— prav po zaslugi cepljenja — i' 
zato jih starši ne poznajo. Pogo 
sto celo zapažamo pri njih nejevo' 
Ijo, ko cepimo otroke. Cepljenj« 
seveda ni prijetno, včasih je zve 
zano z določenimi komplikacij«' 
mi, ki pa so vendar le izjemno red' 
ko resnejše. Toda že to je včasi' 
dovolj, da opuste cepljenje ali p' 
da se redno ne odzivajo. Če d 
resnih zadržkov zaradi točno de 
ločenih bolezni ali stanj, je pač ta 
ko zadržanje staršev neresno. Ne 
odgovorno je do lastnega otrok' 
in drugih otrok, saj je potrebni 
kolektivna precepljenost. Nepri 
jetno pa je za zdravstvene delaV' 
ce prijavljanje nedisciplinirani!1 

sodniku za prekrške. Cepljenji! 
morda res manjka blišč pomemb' 
nega dohodka, ki spremlja marši' 
katero sodobno zdravstveno ste 
ritev, kot so vrhunske operacij6 

ali elektronske preiskave, po svo; 
jem pomenu in koristnosti pa jil] 
gotovo prekaša. Tega bi se moral' 
zavedati vsi starši, ki želijo imet' 
zdrave otroke. 

GROŠELJ dr. Janez 



Prvomajska nagradna k r i ž a n k a 

10 10 knjižnih nagrad. Reševalci naj rešitve pošljejo na naslov 
Uredništva OP, Ljubljanska 34, p. p. 20, Domžale do 10. maja. 
Imena nagrajencev bomo objavili v drugi od obeh majskih številk. 
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D n h e r H a n H n m r n l s k i nhr.an-

Slavko Setina 

Slavko Šetina, znani radijski 
delavec, ljubitelj narave, alpi
nist, himalajec. 

Kot radioamater na 
Himalaji 

Slavko Šetina že od malih 
nog rad hodi v hribe. Kot pristni 
Gorenjec jih je vzljubil že v naj
zgodnejših letih. Že kot učenec 
in dijak je prehodil skoraj vse 
slovenske vrhove, pozneje pa 
tudi veliko italijanskih, avstrij
skih in francoskih. Zelo zgodaj 
je postal tudi aktivni radioama
ter Kričača, prav tako pa kot al
pinist tudi član GRS postaje 
Kamnik. To dvoje pa je izredno 
uspešno združil leta 1979., ko 
je jugoslovanska alpinistična 
odprava preko sedla Lhola po 
prvenstveni smeri dosegia 
Mont Everest. Slavko je imel na 
skrbi poročanje preko radioa
materske postaje. Prav njegova 
zasluga je, da smo v domovini 
zvedeli za veliki podvig le nekaj 
ur po zgodovinskem datumu — 
po 13. maju. 

»Seveda sem se tisto leto še 
posebej pripravljal za pot na Hi
malajo, »pripoveduje ves v 
ognju.« Nekateri so me gledali 
postrani, ko sem letal po Krvav
cu z nahrbtnikom*, v katerem 
sem imel za obtežitev tudi ope
ko, načrtno sem si nabiral kon
dicijo tudi na stopniščih, največ 
pa seveda po vseh slovenskih 
vrhovih .. .« 

31-članska odprava je odšla 
na pot 27. februarja 1979. Da 
gre z njimi tudi Slavko, je nje
gova žena Breda zvedela šele 
iz časopisov. Po daljših zaple
tih s carino so le startali nav
zgor. S 1000 metrov do bazne
ga taborišča na 5350-tih me
trih. Vodja odprave je bil seve
da znani alpinist Tone Škarja. 
Slavko Šetina je uradno smel 
samo do baznega taborišča, od 
koder je pozneje poslal tudi 
sporočilo o zavzetju strehe 
sveta. 

»Najhuje je bilo z bencinom 
za agregat. Ničkolikokrat sem 
agregat moral razdreti, ker 
bencin ni in ni hotel normalno 
teči. V šotorih smo bili izposta
vljeni velikim temperaturnim 
spremembam — čez dan se je 

Po rodu je Kranjčan, pravkar je bil štiridesetletnik, po izobrazbi elektrotehnik, kra-
d.rL'2?^? P? z n a n v veliko širšem prostoru kot odličen alpinist, član kamniške 

postaje Gorske reševalne službe, prvovFšini raaioamštčr, -2^ hlrpaljske odprave na 
streho sveta, vodja reportažnega avta Radia Ljubljana, eden izmed glavnih pobudnikov 
za lokalno radijsko postajo Domžale, poznamo pa ga tudi kot vedno nasmejanega in 
dobrovoljnega Slavca, ki v hipu strese iz rokava zadnjo aktualno šalo. Slavko Šetina je 
torej eden izmed vidnejših predstavnikov srednje generacije, ki si je uspel izboriti svoj-
sko in bogato pot tudi v času, ko ta potencial ne prihaja kaj močneje do izraza. 

segrelo tudi do +40 C, ponoči 
pa se je spustilo do - 3 6 C. 
Naši alpinisti so dosegli vrh 
13. maja ob 13.51. Sam pa sem 
to sporočil v domovino le nekaj 
ur zatem, po uradni objavi ne-
palskega oficirja za zvezo. Imel 
sem srečo, da sva se ujela z ra
dioamaterjem na ladji Ljuto
mer . . . Kdo ve, koliko dni ali 
celo tednov bi drugače potova
la novica o velikem uspehu Nej-
ca Zaplotnika in Andreja 
Štrempfija v domovino . ..« 

Ob tem mu zažarijo oči in 
poltiho doda: 

»Še bi šel rad v Himalajo. Ko 
jo doživiš od blizu, je ne moreš 
nikdar več pozabiti. Pa čeprav 
se je ledenik, na katerem je bil 
bazni tabor, vsak dan premak
nil za meter in še kopico drugih 
nevarnosti je prezalo na vse 
nas.« 

Letošnja štafeta z vrha 
Triglava 

Slavko Šetina je po delovni 
obveznosti zraven skoraj pri 
vseh govornih prenosih Radia 
Ljubljane. Seveda pa prav pri 
vseh prenosih s hribov. Z Mar
janom Krišljem sta obrala tako 
rekoč vse slovenske vrhove in 
direktno oddajala v II. radijski 
program. 

»Med večje uspehe štejem 
prenos iz Slovenske smeri v 
Triglavski steni, pa z zahodne
ga grebena Planjave, pa ob 
90-letnici Aljaževega stol
pa ...« 

Slavko Šetina je ob takšnih 
priložnostih tisti, ki kot tonski 
mojster poskrbi za brezhibno 
brezžično zvezo. V nahrbtnik 
da mali sprejemnik in oddajnik, 
slušalke in še nekaj drugih teh
ničnih pripomočkov in poslu
šalcem z novinarjem vred lahko 
pričarata vzdušje prav z vsake
ga vrha. 

Pred tedni je bil Slavko seve
da glavni tudi prenosu odhoda 
štafete iz Slovenije, s Triglava. 

»Triglav smo z ekipo dosegli 
peš, ker se zaradi slabega vre

mena to ni dalo storiti s heli
kopterjem. Po dolini Krme, pre
ko Malega in Velega polja, pod 
Ržjo na Kredarico. Že v dolini 
sem kolegom razlagal, da lahko 
pade v takšnem času tudi me
ter snega. V resnici ga je, pa še 
veter je pihal v sunkih tudi do 
160, 170 km na uro. Na Kredari
co nas je kljub temu prišlo 
48 alpinistov, gorskih reševal
cev, mladinskih vodnikov. Imel 
sem poldrugi dan za pripravo, 
pa tudi oglašali smo se ves 
čas. Ker televizijska ekipa ni 
mogla priti s helikopterjem na 
Kredarico, sem sam poročal tu
di za TV Ljubljano. Ob novem 
snegu je bila velika nevarnost 
plazov. Dan pred odhodom šta
fete bi se kmalu pripetila nesre
ča na plazu." Vse je že kazalo, 
da štafeta ne bo mogla kreniti 
prav z vrha. Nazadnje pa nam 
je le uspelo, vsem: alpinistom 
in tudi nam s prenosom. Poslu
šalci so lahko sproti spremljali 
prav vse ...« 

Hudo bi se motil vsakdo, ki 
bi mislil, da so takšne naloge 
kaj posebno nagrajene. Slavko 
dobi le običajno dnevnico, še 
dan pred odhodom pa mu je 
vodja določil dežurno montira
nje v radijski montirnici od sed : 

mih do dveh. Med prenosi ob 
odhodu štafete pa je porabil 
kar dva velika zavitka baterij-
amerikank, torej 48 baterij, ki 
jih je seveda z vso preostalo 
opremo prinesel na Kredarico. 
Najbolj pa so obiska bili veseli 
meteorologi s Kredarice, saj so 
imeli nekaj dni veliko prijetne 
druščine. 

Govori Radio Slamnik 
Lar^ na jesen je bil v prosto

rih rraše občinske SZDL delo
vni sestanek, na katerem smo 
se na pobudo skupine občanov 
pogovarjali o možnostih za lo
kalno radijsko postajo. Med 
glavnimi pobudniki je bil poleg 
Borisa Kopitarja, Matjaža Bro-
jana in spodaj podpisanega 
predvsem Slavko Šetina. Do 
podobne pobude je nekajkrat 
že prišlo, toda še nikdar tako 
resno kot sedaj. Predsednica 
OKSZDL Vera Vojska ocenila, 

da so tokrat resnično pripra
vljeni vsi potenciali za uresniči
tev lokalne radijske postaje 
Domžale. 

»Menim, da je škoda zamudi
ti takšno enkratno priložnost. 
Sam sem natančno pripravil že 
ves spisek tehničnega materia
la, ki bi bil potreben, od ustrez
nega oddajnika naprej. Toliko 
sem že delal na tem, da si radij
ske postaje ne bojim tehnično 
postaviti na noge, v svoji občini 
pa imamo tudi ustrezne stro
kovnjake, ki bi večino vsega iz
delali sami. Imamo tudi dovolj 
zagnanega novinarskega ka
dra. Sam imam že pripravljen 
papir, ki bi ga poslal na zvezni 
Sekretariat za promet in zveze, 
kjer bi dobili svojo frekvenco. 
Čakam samo na potrditev 
ustreznih organov naše občine. 
Toda bilo je ugotovljeno, da za 
nekaj časa ni računati na to, 
ker ni sredstev za zagonske 
stroške. Pozneje sem prepri
čan, da bi se lokalna radijska 
postaja lako financirala sama, 
saj imamo močno zaledje zdru
ženega dela in zasebnih obrtni
kov. Od reklam do čestitk, od 
poročil z občinske ravni do po
ročanja iz krajevnih skupnosti. 
Ugotavljamo, da smo tako veli
ki, da se sploh ne poznamo. 
Res. ne morem razumeti da je 
nastal problem zaradi dveh sta
rih milijard, kolikor bi stal od
dajnik in nekaj tehničnih apara
tur, s tem da bi takoj potrebo
vali le četrtino tega. Čez nekaj 
let ta ekipa zagotovo ne bo več 
tako segreta ...« 

Kdaj bo spregovoril Radio 
Slamnik, kakor smo ga zača
sno poimenovali na prvem se
stanku, je torej odloženo v pri
hodnost. Verjetno je to resni
čno škoda. Tudi zaradi takšnih 
ljudi, kot je Slavko Šetina, ki 
ima podobne prenose v malem 
prstu in bi mu bilo treba samo 
omogočiti primerne delovne 
pogoje. Tudi zaradi SLO in še 
marsičesa v zvezi s tem .. . 
Morda pa bodo odgovorni ven
darle še enkrat pretehtali pred
log in ga ne bodo samo zato 
odrinili vstran, ker je najlažje 
nič narediti. 

STARE RAZGLEDNICE PRIHAJAJO 

Tov. Skokova iz Mengša nam je posredovala eno najstarejših, če ne že najstarejšo rezglednico Mengša; domnevno je z začetka 
stoletja. 

Bazni tabor pod Mont Everestom, o katerega osvojitvi je Slavko 
Šetina uspešno preko radijske zveze poročal domov. 

Slavko Šetina na Himalaji vzpostavlja radijsko zvezo z domovi' 
no. 

Vraščanje v novi kraj 

Slavko Šetina se je kraju, 
kjer sta si z ženo postavila svoj 
dom, že lepo privadil. Ima dva 
otroka, ki ju počasi, kot pravi 
tudi sam, »zastruplja« s hribi. 
To sta 13-letni Matej in 7-letna 
Tina, rojena že po Slavkovi hi
malajski avanturi. 

»Ljudje me najbolj poznajo 
prav po Himalaji. Zadnjič me je 
nekdo iskal. Vse je povedal, pa 
še niso vedeli točno, za koga 
gre. Ko pa je vprašal, kje je tisti 
Himalajec, je bilo takoj vse ja
sno. Večina pravi kar ,pri Hima-
lajcu'...« 

Stoodstotno kot predstavnik 
srednje generacije vendarle ni 
zadovoljen s svojo krajevno 
skupnostjo in z vsem okoli se
be. Ne more razumeti, da se še 
vedno ni nič premaknilo v zvezi 
z vodovodom na Rovih. Več
krat preprosto vode kar zmanj
ka. 

»Žal mi je tudi, da nekateri 
starejši ne vidijo napredka kra
ja v tem, da bi dobili sem kak
šen manjši industrijski obrat. 
Imeli smo možnost, pa smo jo 
zapravili...« 

Ko pa si ogleduje občino v 
celoti, ugotavlja, da se lepo 
razvija. Od prometnih zvez do 
trgovske mreže, od kulturnih 
ustanov do športnih objektov. 

»Prijetno je živeti v domžal
ski občini, res. Vesel sem, da 
sem tu pognal svoje nove kore
nine .. .« 

To je tisti Slavko Šetina, ki se 
z radijskim reportažnim avto
mobilom kar naprej preganja 
po Sloveniji sem ter tja, največ 
v oddajah II. radijskega progra
ma. Hkrati pa je to tudi tisti 
Slavko, ki ve, kako bi lahko 
spregovoril Radio Slamnik. Ob 
vsem tem pa še vedno misli na 
Himalajo, svojo neizpeto ljube
zen. 

Ivan Sivec 

D E N D O 

S p o š t o v a n i 
s tarš i ! 

Danes, ko je vaš otrok pre
jel ortodontski aparat, ste bili 
seznanjeni z navodili o nje
govi uporabi in shranjevanju 
aparata takrat, ko ga otrok po 
navodilu zdravnika — orto-
donta ne nosi v ustih. 

Prav za ta čas, ko ga otrok 
ne uporablja, pa bi vam radi 
priporočili in predstavili škat
lico z imenom »DENDO«, ki 
omogoča higiensko in pred 
poškodbami varno shranje
vanje aparata. 

Ker je aparat zelo precizna 
naprava, se lahko poškodu
je, če ga otroci nosijo v šol
skih torbicah ali po žepih. 
Tako neprimerno shranjeva
nje pa prinaša tveganje, da 
ga pozabijo ali izgubijo. To 

pa seveda pomeni ponovno 
čakanje na nov aparat več 
mesecev. 

Vse te neprijetnosti pa vam 
bo prihranila škatlica 
»DENDO«, ki jo lahko kupite v 
vseh lekarnah, drogerijah ali 
direktno pri proizvajalcu 
ZIMMER ALENKA, Domžale, 
Stobovska 110. 

Hvala za zaupanje! 
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Pripombe na vsebino prispevka v OBČINSKEM POROČEVALCU št. 2 od 4. 2.1987 

Ustrelitev talcev na Brezjah pri Krtini 
Podpisani sem domačin, rojen 

leta 1919 v vasi Brezje št. 8. Spo
mladi 1942 sem začel sodelovati z 
NOB. Takrat sem bil zaposlen v 

Prejeli 
smo: 

Tako so sklenili že več
krat na zboru krajanov Žej 
in okoliških vasi. In verjeti 
jim je, saj se je njihova volja 
že uresničila pri izgradnji 
ceste ŽEJE-TROJICA. Ne 
samo to: tudi vodovod in 
vse, kar je kraju v prid, so 
načrtovali in izpeljali. 

Tovariš Smolnikar, ki se 
skriva za raznimi naslovi 
DPO, je znano edini naspro
tnik volje teh krajanov in s 
svojimi nenehnimi protiakci-
jami demoralizira zdravo 
sredino ljudi, ki so zagnani 
za napredek pozabljenega 
kraja. Ali lahko spomnimo 
tega in njemu naklonjene, 
da je nova Jugoslavija bila 
zgrajena prav na ta način, z 
zagnanostjo, voljo do obno
ve, željo do napredka, brez 
prebite pare v žepu, ob ko
zarcu domačega vina in pol 
klobase ter mnogo ljubezni 
do domovine in svojega kra
ja. Kaj je nekdanji borec po
polnoma zmoderniziran in 
vse gleda le skozi umazan 
denar in pozablja, da nekje 
v hribih žive še zelo pošteni 
Slovenci, ki še niso vrgli pu
ške v koruzo in vztrajajo pri 
svoji nameri postaviti z last
nimi rokami svoj dom kultu
re, ko se bo že gradil gasil
ski dom. 

V družbenem planu obči
ne stoji, da se adaptira ga
silski dom v Žejah, Kulturni 
dom je v planu kulturne 
skupnosti Domžale. V sred
njeročnem družbenem pla
nu pa je tudi zapisano, da 
se sanira šola -na Trojici, ki 
pa je bila medtem prodana 
za vikend. Namesto šole na 
Trojici pa bo stal nadome
stni del — prizidek dvorane 
h gasilnemu domu in verjeti 
jim je. 

Tendenciozno zlonamerni 
članek A. Smolnikarja v Ob
činskem poročevalcu z dne 
23. marca 1987 jemljejo kra
jani kot žalitev in ga odločno 
obsojajo. V pojasnilo velja 
omeniti, da je bila kvadratu
ra dvorane zmanjšana ter 
opuščena mansardna iz
gradnja in v prid kulturnega 
doma opuščena ena gasil
ska garaža. To je bilo dogo
vorjeno na sestanku IS Ob
čine Domžale 13. februarja 
1987. Sedanja skupna kori
stna površina znaša 345 m2, 
kar je res največ, kar se je 
dalo zmanjšati in že škoduje 
funkcionalnosti celote. Pri
pomniti velja, da krajani ne 
grade tega doma za svoje 
izključne potrebe, temveč je 
dvorana namenjena za ra
zne prireditve, ki so že do 
danes Žeje postavile v niz 
zelo obiskanih krajev, ne sa-
m o za Domžalčane, ampak 
za mnogo širše območje. 
To popularnost kraja bodo 
krajani potem še bolj izkori
stili, za kar si prizadeva še 
prav posebej nedavno usta-
havljena kulturno turistična 
sekcija Žeje-Trojica. 

Ali ste že doživeli v Žejah 
dan žensk, praznik Dela 

' 1 • maj s kresom in rajanjem 
°b njem, gasilsko veselico 
sredi avgusta? Mnogi so to 
doživeli in imajo te domači
ne in njihovo prisrčno ter 
domače vzdušje v prijetnem 
spominu, prihajajo vedno 
znova in niso nikoli razoča
rani. Še več: vedno znova 
ugotavljajo, da jo v Žejah le
po in vedno več jih jih bo od 
povsod: Kamnika, Ljubljane, 
Kranja in drugod. V Žejah je 

res lepo. Še letos bodo v 
Žejah praznovali delovne 
zmage po žejsko; z vsemi, 
ki bodo prišli v Žeje pod 
Trojico pri Dobu. 

Ivo Kranjc 

O škodljivosti 
kajenja 

Cigareta, 
strup 
ti 
moj... 

Letošnji svetovni dan 
zdravja — 7. april je posve
čen tudi borbi proti kajenju. 

Kadilci — vaše zdravje je 
ogroženo! Kako se izogne
mo nekaterim nevarnostim 
kajenja? Tisti ki kadijo, naj si 
izberejo cigarete z manj ka
trana in nikotina. Razlika 
med posameznimi vrstami 
cigaret je zelo velika. Pripo
ročljivo je, da bi kadilec po
kadil samo vsako cigareto 
do polovice, ker tako vdihne 
kadilec le polovico celotne
ga katrana in nikotina. Kadil
cem priporočajo, da pokadi
jo iz dneva v dan čim manj 
cigaret. Povečan krvni pri
tisk, veliko holesterola v krvi 
in kajenje cigaret so trije 
najpomembnejši dejavniki, 
ki povzročajo srčna obole
nja."Smrtnost pri kadilcih je 
za 1 odstotek do 2 odstotka 
večja kot pri nekadilcih. Ka
dilci, ki onesnažujejo zrak, 
škodujejo tudi nekadilcem, 
posebno na delovnem me
stu. Za pljučnim rakom oboli 
približno 90 odstotkov kadil
cev. Tudi umrljivost je 
10-krat večja kot pri nekadil
cih. Kadilci pogosto obole
vajo tudi za rakom v ustih, 
grlu in požiralniku. Zdravje 
kadilcev je v veliki nevarno
sti. To so škodljivi učinki ka
jenja. Vsem bi priporočala, 
da bi vsaj omilili kajenje, če 
že ne prenehali kaditi! Kadil
ci povzročajo nevšečnosti 
tudi nekadilcem, ker ones
nažujejo zrak, posebno v 
zaprtih prostorih. 

Društvo nekadilcev je os
novano tudi v Domžalah pri 
OK SZDL. Priporočljivo bi 
bilo, da se vanj vključi čim 
več nekadilcev. 

Zdravje je naše največje 
bogastvo! 

Danica Zidarič 

Domžalah pri čevljarskem mojstru 
Pavletu Žabkarju. Vsi zaposleni v 
tej delavnici smo sodelovali z OF. 
Za partizane smo izdelovali čevlje 
in opravljali druge naloge. Aprila 
1943 sem odšel v partizane v Kam
niški bataljon, kasneje v Šlandrovo 
brigado. Te enote so se zadrževale 
predvsem na kamniško domžal
skem območju. 

Po zadolžitvah sem pogosto pri
hajal tudi v okolico domačega kraja 
in bil v stalnem kontaktu z bratom 
Julijem, ki se je zaradi bolezni zadr
ževal doma (bolan na pljučih), akti
vno in organizirano pa je delal za 
NOB. Za posledicami bolezni je v 
začetku leta 1945 umrl. Kot doma
čin in aktivni udeleženec NOB na 
tem območju poznam dogodke in 
okoliščine, vezane na partizansko 
akcijo, v kateri je bil 21. 8.1941 go
stilničar Marn, zaradi izdajstva kaz
novan s smrtjo, kot tudi obnašanje 
Marnove družine po njegovi smrti. 
Ta hiša — Marnova družina je tudi 
kasneje, po smrti gostilničarja Mar
na, v letu 1941 in vse do konca voj
ne nudila vse ugodnosti okupatorju 
in domačim izdajalcem. V juniju 
1943 je celo prišlo v poznih večer
nih urah do spopada med partizan
sko patruljo, ki sem jo vodil na do
govorjeno akcijo in nemškimi poli
cisti, ki so se zadrževali pri Marno-
vih. Januarja 1945 pa me je sin pok. 
Mama, kot partizanskega ujetnika, 
peljal s sanmi v Domžale; v sprem
stvu belogardistov. Okoliščine, ka
ko je do tega prišlo, pa so bile na
slednje: 

V začetku leta 1944 (1. februar) 
smo napadli in zavzeli postojanko 
Motnik. V tej akciji sem bil ranjen. 
Zdravil sem se v bolnišnici Triglav 
na Kolovcu. Koncem aprila, ko sem 
se toliko opomogel, da sem bil po-
kreten, sem bil poslan na okreva
nje, v bližino domačega kraja v Mo
ravsko dolino. V sredini leta 1944 
se mi je zdravstveno stanje toliko 
izboljšalo, da sem lahko prevzel 
dolžnost vodje ekonomata sanitet
nega materiala IV. operativne cone. 

Zaradi vse večjega števila bele 
garde v Domžalah in njihove aktiv
nosti tudi v Moravski dolini, je bilo 
jeseni 1944 odločeno, da se celot
no skladišče (sanitetni material) 
premesti v zgornjo Savinjsko doli
no. Tja smo šli tudi vsi tisti, ki smo 
skrbeli za ta material. Kasneje, ko 
so Nemci ponovno zasedli zg. Sa
vinjsko dolino (konec leta 1944), pa 
sem bil prisiljen umakniti se skupaj 
s še tremi partizani (Letnar Anto
nom in njegovo ženo, ter Milanom 
Letnerjem — vsi smo še živi), smo 
se zadrževali v nekdanjih skrivnih 
skladiščih sanitetnega materiala na 
Moravškem — v vasi DOLE pod va
sjo Selo. Bili pa smo izdani. Belo
gardisti iz Domžal (med katerimi so 
bili tudi domačini) so imeli zelo po
polne podatke. Njihov prihod 23. ja
nuarja 1945 je bil tako nenaden, da 
ni bil mogoč nikakršen odpor. Peš 
so nas vodili do moje rojstne vasi 
Brezje. Tu so mobilizirali mojega 
očeta in sina pok. gostilničarja 
Mama, da sta nas v spremstvu be

logardistov s sanmi na konjsko 
vprego, peljala v Domžale. Mene so 
razporedili, da sem se peljal na 
Marnovih saneh. 

Po enotedenskem mučenju v 
Domžalah so me premestili v Kam
nik. Tu sem preživel še hujše neč
loveško mučenje. Veliko tega je 
opisano v knjigi »7 krst za Ronkar-
jevo družino«. Po preteku enega 
meseca so me premestili v zapor 
Begunje na Gorenjskem — aprila 
pa v taborišče v Line. Tu so nas za
jeli zavezniki in nas odpeljali v Itali
jo. Domov sem se vrnil šele sep
tembra 1945. 

Ta moja doživetja pa so močno v 
nasprotju z navedbami v prispevku 
»Ustrelitev talcev na Brezjah pri Kr
tini«, kjer je med drugim navedeno, 
da sta vdova Pavla Marn in sin 
Franc, kmalu začela sodelovati s 
partizani, da je sin Franc leta 1944 
odšel k partizanom v Tomšičevo 
brigado. Nikdar nisem slišal (ali do
živel), da bi vdova Pavla Marn, kdaj 
sodelovala z NOB. Vse, kar je v tej 
zvezi napisano, ni resnično. 

Za sina Franca se v prispevku 
navaja, da je bil v Tomšičevi brigadi 
— ni pa navedeno koliko časa. 
Znano mi je, da je bil leta 1944 ne
kaj časa na Koroškem, v jeseni oz. 
zimi iz leta 1944 na 1945 pa doma. 
To je dokazano tudi z dejstvom — 
da je 23. januarja 1945 opravil pre
voz iz vasi Brezje v Domžale. 

Ni moj namen (po več kot 40 le
tih) raziskovati njegovo preteklost 
in dokazovati oz. zanikati njegovo 
udeležbo v NOB. Ni pa mogoče 
molčati, kadar prebereš tako splo
šen opis dogodkov, s katerim se 
prikriva toliko neresnic oz. resnic in 
obuja spomin na prav nasprotna 
doživetja. Tiste, ki smo to doživeli, 
tako prikazovanje dogodkov pre
močno prizadene. Avtor prispevka 
in Uredniški odbor, bi morala biti 
do vsega tega bolj pozorna, pri opi
sovanju in objavljanju teh dogod
kov pa bi moralo biti več odgovor
nosti. 

Na kraju pa-še tole v premislek. 
Sprašujem se, kako so: 
— na eni strani mogli imeti — 

okupator in domači izdajalci tako 
različen odnos do partizanov. Me
ne so ujeli, aretirali, preganjali, pre
tepali. Mama, ki naj bi bil ravno ta
ko partizan, pa niso preganjali. Mir
no se je lahko zadrževal na svojem 
domu in delal s prevozi usluge be
logardistom. 

— na drugi strani se sprašujem, 
kako je mogoče v povojnem ob
dobju, ne glede na opisano — po
staviti nas v enakopraven položaj. 
Meni je priznana posebna doba v 
dvojnem trajanju od vstopa v parti
zane — aprila 1943 do konca voj
ne. Za obdobje pred vstopom v 
partizane pokojninsko dobo nisem 
uveljavljal. Marnu pa je (po razpolo
žljivih podatkih) pokojninska doba 
v dvojnem trajanju priznana le tri 
mesece kasneje — od avgusta 
1943 neprekinjeno do konca vojne. 

Anton Smolnikar, 
Vegova 4, Kamnik 

Pismo SKIS-u Domžale: 

Plačali enojeke 
— dobili dvojčke 
Priključeni telefoni dvojčki v Zg. Jaršah 

rov žic v položenem kablu, aH pa 
so položili neustrezen kabel? 

Naročniki zahtevamo normalne 
(polnopravne) priključke telefo
nov na omrežju, ki je bilo v celoti 
financirano z našimi denarnimi de
leži, zato se obračamo na vas za 
posredovanje pri Podjetju PTT v 
Domžalah. 

Stanko Černetič 
v Imenu prizadetih 

Je skrb 
za ribarnico slabša? 

Že kar nekaj let imamo v 
Domžalah v okviru domžal
skega Napredka posebno 
prodajalno rib. Ta pomeni 
vsekakor pomembno obo
gatitev preskrbe zlasti z be
ljakovinsko prehrano, kakr
šna ribe vsekakor so. Ob 
tem ne moremo spregledati 
tudi zdravstvenega vidika 
take hrane, saj so ribe po 
vseh zagotovilih ena od naj
bolj zdravih elementov naših 
obrokov. 

Pa se je po začetnih 
uspehih, dobro oskrblje
nostjo z ribami in ob pestri 
ponudbi očitno nekaj pre
maknilo. Kot da Napredku ni 
več toliko do dobre založe-
nosti, saj je ribarnica vse 
bolj prazna, rib čedalje manj 
na voljo, police v hladilnikih 
vse botj opustele. Pa me je 

pot zanesla v Ljubljano, kjer 
sem si ogledala ribjo ponud
bo spodaj pod Tromostov-
jem. Imaš kaj videti! Rib na 
desetine vrst, svežih in za
mrznjenih. Samo gledaš! Pa 
si rečem: »Tako, sedaj po
gledam današnjo ribjo po
nudbo v Domžalah!« Pridem 
v Domžale, obiščem ribarni
co, od svežih rib ponuja si
cer prijazna prodajalka sa
mo postrvi. Na vprašanje, 
zakaj je temu tako odvrne, 
da ne ve. 

Morda pa bodo vedeli v 
Napredku. Zato sprašujem s 
tem dopisom odgovorne: 
»Ali ne morete nabavljati, ali 
nočete ali denarno ne zmo
rete ali preprosto s tako po
nudbo ribarnico že ukinja
te?« 

Pričakujem odgovor. 
Občanka Jožica Habjan 

Skrb za ribarnico 
ni nič slabša... 

V zvezi s pismom tov. Habja-
nove o slabi preskrbljenosti s 
svežimi morskimi ribami v naši 
poslovni enoti RIBA Domžale, 
dajemo naslednje pojasnilo: 

Našo poslovalnico oskrbuje s 
svežo morsko ribo izključno le 
delovna organizacija DROGA 
Portorož. Dogovor o tej oskrbi 
je bil sklenjen med DO Napre
dek Domžale, Skupščino obči
ne Domžale in Drogo Portorož 
oz. njihovo Delovno enoto Pro
met z ribo iz Izole. 

V času poslovanja poslovne 
enote Riba Domžale oskrba z 
ribami niha od zelo dobre, ko je 
kvalitetne ribe dovolj in preveč 
za domžalski trg in smo zaradi 
tega imeli že večkrat težave pri 
prodaji. Spet drugič pa je ta 
oskrba slaba, ko praktično ra
zen drugorazredne plave ribe 
(sardina in papalina) ni drugega 
in je opravičena kritika obča
nov. Seveda pa so za ta nihanja 
objektivni in subjektivni razlogi. 
Objektivni razlog je prav gotovo 
ta, da je ulov kvalitetnejše bele 
ribe še kako odvisen od vreme
na in ker vemo, da je letos vre
me na Jadranu izredno nesta
bilno in so prve ladje odplule v 
letošnji sezoni na globinski ulov 
oz. ulov s kočo šele v torek 
7. 4. 1987 je razumljiva tako sla
ba oskrba. Za primerjavo naj 
povem, da so z istimi ladjami ri
biči Droge v lanskem letu lovili 
že v mesecu februarju. Po za
gotovilih tov. Baloha, ki je v de
lovni organizaciji Promet z ribo 
Izola odgovoren za plasma ribe, 
tudi njihove enote v Ljubljani, 
Kranju, Celju, Kopru in Izoli niso 
bile nič bolje založene s svežo 
ribo, kot naša. Zmrznjenih rib 
pa tudi v naši poslovalnici ni ni
koli primanjkovalo. Subjektiven 
razlog za slabšo oskrbljenost 
pa je mogoče ta, da domžalski 
trg konzumira izredno majhne 
količine sveže morske ribe. Za
to po načelu dobrega gospo
darja ne moremo in ne smemo 
vedno naročati vseh vrst mor
skih rib tudi, če so, saj nam jih 

po kilogram ali dva, kolikor bi 
posameznih vrst prodali, doba
vitelj seveda vsakič le ne more 
dostaviti. Da je prodaja res 
majhna navajam naslednje po
datke: Poslovna enota Riba je v 
preteklem letu ust^ri la promet 
v višini 18.200.000 din ali po
vprečno mesečno okrog 150 
starih milijonov, in če še druga
če povemo, ob povprečni cene 
ribe v lanskem letu, ki je znaša
la ca. 1.200 din za kg, je to pri
bližno 1.300 kg rib na mesec. 
Vzrok za tako majhno prodajo 
je iskati predvsem v tem, da ri
bo konzumira le določen krog 
potrošnikov, ki se izredno po
časi širi. Da ta trditev drži, nava
jam dejstvo, da nam kljub več
kratni obdelavi večjih potrošni
kov (tovarniški obrati družbene 
prehrane) ni uspelo prepričati, 
da bi bile na njihovem jedilniku 
enkrat tedensko tudi ribe. Izje
ma pri tem je le zmrznjen pani
ran oslič, ki praktično ne zahte
va nobene priprave. Res je tudi 
to, da je kvalitetna riba cenovno 
enaka oz. presega ceno juneč-
jega mesa, zaradi česar se po
trošnik verjetno raje odloča za 
slednjega. 

Omenim naj še to, da poslo
vna enota Riba Domžale vse od 
svojega pričetka poslovanja do
sega negativnp rezultate in jo 
solidarno pokrivajo druge po
slovne enote. 

Če na koncu rezimiram to 
svoje pojasnilo, lahko zaskrblje
ni občanki zagotovim, da kljub 
vsem naštetim težavam ne na
meravamo poslovne enote Riba 
Domžale ukiniti, da niso pro
blem sredstva za nabavo ribe, 
temveč je problem riba sama, 
ker je pač v določenem razdob
ju ni ter da bomo posvečali še 
naprej večjo skrb za nabavo ri
be. Ne izključujemo tudi mož
nosti uvedbe še enega dobavi
telja. 

NAPREDEK 
Domžale 
TOZD PREHRANA 
Vodja TOZD: 
Janez Klešnik 

V letu 1983 ste razpisali prispe
vek interesentov za graditev 
omrežja In povečavo centrale za 
novih 1000 priključkov telefonov v 
Domžalah in okolici. Po določilih 
tega razpisa In pogodbah, ki ste 
jih nato sklenili z vsemi interesen
ti oz. vplačnlkl ste zagotavljali iz
vedbo telefonskih priključkov v 
prvi polovici leta 1986, kar je bilo 
v Zg. Jaršah tudi Izvedeno. 

Kot sedaj ugotavljamo Imetniki 
teh novih priključkov v Zg. Jaršah 
so telefoni priključeni kot dvojčki, 
kar se je včasih v praksi upora
bljalo le kot izhod v sili, kjer je pri
manjkovalo telefonskih linij In sta 
v to morala privoliti oba prizadeta 
naročnika. Pri tej razpisani in vna
prej plačani gradnji pa gotovo ni 
bil ta slučaj! Izbira kabla je bila (bi 
morala biti) ustrezna številu naro
čnikov. V razpisu nI bila podana 
varianta Izvedbe priključkov kot 
dvojčki In s tem nakazana cenejša 

alternativa za deleže Interesentov. 
Zakaj torej Imamo naročniki po 

pravkar končani Izgradnji omrežja 
s slstemomv dvojčkov okrnjene 
telefonske možnosti? AH zaradi 
prenizkega deleža, ki smo ga v le
tu 1984 drago piačall (60.000 din 
vsak) — o tem v pogodbi med In
vestitorjem in naročniki ni naved
be. V pogodbi pač razumemo pod 
nazivom »telefonski priključek« 
samo polnopravno, neokrnjeno 
možnost udeležbe in koriščenja 
telefonskega prometa v normalnih 
pogojih. Morda je vzrok temu sa-
mopašna pravica PTT podjetja, da 
po svoji volji kroji možnosti naro
čnika, ker mu monopolni položaj 
to omogoča? (Na tak način je 
n. pr., pred dveml leti kar na le
pem, svojevoljno In brez obvestila 
odpravilo dostavo pošte ob sobo
tah). Morda je kriva malomarnost 
monterjev, če Iz nam neznanih ra
zlogov ne koristijo potrebnih pa-
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Pred setvenimi opravili 

Poglavitna vprašanja varstva posevkov koruze II 
V okviru raziskovalne naloge, ki jo je sofinancirala 

ORS Domžale, smo v minulih dveh zaporednih vegetacij
skih obdobjih med drugim spremljali zdravstveni izgled 
koruznih posevkov v nekaterih lokacijah naše občine. Pri 
delu so sodelovali pospeševalci Kmetijske zadruge Emo
na Domžale in nekateri združeni kmetje, ki so se za delo 
zanimali. V tem prispevku poročamo o nekaterih pojavih 
in napakah, ki botrujejo intenzivnemu pridelovanju korize, 
v preučevanem področju. 

Nekdaj, ko so kmetje sejali manj 
rodne, domače sorte koruze, so bili 
posevki gosti, škoda zaradi škod
ljivcev, plevelov in bolezni pa se je 
težje opazila. Visoko rodne hibride 
pa sejmo na točno določene med-
vrstne razdalje, predpisano je šte
vilo rastlin na hektar za posamezne 
hibride in na dolžinski meter v vr
stah. Ko smo pregledovali posevke 
po vzniku, smo ugotovili, da je mar
sikje sklop neenakomeren, včasih 
pa manjkajo celo cele vrste. Eden 
izmed vzrokov za takšen videz po
sevkov je pomanjkanje natančnosti 
pri setvi. Zaradi prehitre setve, ki bi 
morala biti pri pnevmatskih sejalni-
cah 8 km/uro, je lahko izmetavanje 
zrnja neenakomerno. Redko rasto
če rastline postanejo rade jalove ali 
pa zakrnijo in imajo majhne storže. 

Pogosto pa razredčijo posevke 
razni parazitski dejavniki med kate
re uvrščamo tudi škodljivce in ple
vele. Strune smo ugotovili pred

vsem na melioracijskem komplek
su Rača. Marsikje smo jih našli za
vrtane v zrnje, kasneje pa v kore
ninski vrat vzniklih rastlin, ki so za
to propadle. Pred strunami mora
mo koruzo zavarovati pred setvijo 
ali pa istočasno s setvijo z granuli-
ranimi insekticidi. Pred setvijo se 
pripravki trosijo navprek podobno 
kakor gnojila, odmerki pa so tedaj 
večji. Primernejše pa je trošenje v 
vrste s posebnimi trosilci ali depo-
zitorji, ki so priključeni na sejalni-
cah. Ta način ima tudi ekološko 
prednost, ker so odmerki manjši, 
seme in kasneje mlade rastline pa 
so bolj zanesljivo zavarovane. Pri 
nas so v rabi naslednji pripravki: 
counter G-5 (20—25 kg/ha), dotan 
G-5 (12 kg/ha) dursban G 7,5 
(15-20 kg/ha), furadan G-5 (25 
kg/ha), galition G-5 (20—25 kg/ 
ha), kombicid G-5 (20—30 kg/ha), 
volaton G-5 (20—30 kg/ha). Pred 
aplikacijo sredstev je potrebno 

skrbno prebrati navodila za upora
bo. Odmerki, ki so navedeni v okle
pajih so za trošenje z depozitorji v 
vrste. Nižji so za lahka, višji za težja 
tla. Kmetje doslej teh pripravkov ni
so uporabljali, nekateri so tekoči 
volaton z oznako EC, vendar še ti 
nepravilno. Pomešali so ga namreč 
med herbicid in z njim škropili ko
ruzo po vzniku. Tekoča sredstva, ki 
se priporočajo za zavarovanje po

sevkov koruze pred strunami so le 
izhod v sili in so premalo učinkovi
ta. Uporabiti pa jih je treba pred 
setvijo koruze, jih zabranati nekaj 
cm globoko, da ne bi prehitro izhla
pela in da bi zavarovala kasneje po
sejano koruizo. Škodljivce je mo
goče vnaprej prognozirati s poseb
nimi pregledi zemlje že jeseni ali pa 
spomladi pred setvijo. Izpostavlje
ne so zlasti njive zasnovane na de-
teljiščih, travnikih in lucerniščih. 

V obeh preučevanih letih smo 
med škodljivci opazili tudi švedsko 
mušico, ki pa je bolj prizadela tiste 
posevke, ki so bili sejani v hladno 
zemljo. Posameznim rastlinam so 
se zvijali srčni listi, redke so se po
sušile, mnoge pa so zakrnele in so 
se slabše razvijale. Ker je lahko 
škodljivec zelo nevaren, priporoča
mo setev v dovolj toplo zemljo, ki 
mora biti pripravljena optimalno. V 
primerih močnejših napadov je tre
ba koruzo poškropiti z lebavcidom 
EC 50 (1,5—2 l/ha), ko ima dva do 
tri liste. 

Na njivah, ki so bile že pred set
vijo zapleveljene, smo ugotovili 
precejšnjo populacijo sovk, ki so 
gosenice nočnih metuljev. Posa
mezne njive na melioracijskem 
kompleksu Bača so bile zelo priza
dete. Zaradi hidromelioracij, je bila 
setev v prvem letu marsikje nekoli
ko zapoznela tako, da je prišlo do 
koincidence med pojavom škodljiv
ca in najobčutljivejšo razvojno fazo 
koruze, ki je od vznika do pojava 
šestega lista. Z granuliranimi insek
ticidi deloma zavarujemo koruzo 
tudi pred sovkami. Če se škodljivec 
prerazmnoži, je nujno koruzo škro
piti z insekticidi. Priporočata se zla
sti talcord 25 EC (0,3 l/ha) ali cym-
bush (0,5 l/ha) ob uporabi 500 do 
1000 litrov vode na hektar. Če so 
gosenice že večje, je treba odmer
ke insekticidov podvojiti. 

Čeprav pridelovalci koruze uni
čujejo plevele s herbicidi pa so bile 
njive vse preveč zapleveljene. Za
kaj? 

Eden izmed vzrokov je premajh
no poznavanje plevelov. Navadna 
kostreba je zelo razširjena v koruzi. 
Pogosto jo zamenjujejo z muhvi-
čem, ki je sicer tudi precej razšir
jen še zlasti sivo zeleni. Na območ
ju Kamniškega polja in Pšate pre
vladuje na nekaterih njivah krvava 
srakonja, ki pa jo posamezniki sla
bo poznajo. Ko razvije prve liste je 
po videzu podobna koruzi, le da je 
močno dlakava. Med širokolistnimr 

pleveli je razširjen ščir, bela metlika 
in dresen še zlasti na njivah, kjer so 
pogosto v rabi herbicidi na podlagi 
atrazina. Njivni slak dela preglavice 
in duši koruzo na polovici pregle
danih njiv. Za zatiranje plevela v ko
ruzi je v Jugoslaviji preko devetde
set herbicidnih preparatov. Nekatri 
se priporočajo pred setvijo, drugi 
po setvi, vendar pred vznikom ko
ruze, tretji, po vzniku-koruze, ko je 
koruza razvila prve liste in četrta 
skupina, ki ji pravimo tudi korekcij
ska se priporoča, ko ima koruza 
4—5 listov in je približno 15 do 20 
cm visoka. 

Kmetje še vedno najraje segajo 
po atrazinskih pripravkih, ki jih apli
cirajo po vzniku koruze, čeprav te
daj ne delujejo na travnate plevele, 
ki so se prav zaradi tega na posa
meznih njivah zelo razširili. Sumimo 
tudi, da so nekateri pleveli postali 
tolerantni na herbicide, kakor je bi
lo že zgoraj omenjeno. To pa je 
mogoče potrditi le z obsežnimi la
boratorijskimi raziskavami. Na splo
šno priporočamo uporabo kombini
ranih herbicidov, ki delujejo na 
travnate in širokolistne plevele po 
setvi t. j. pred vznikom koruze in po 
potrebi še kasneje, ko se pojavijo 
pleveli in je koruza v optimalni raz
vojni fazi. Dober pripravek je pri-
mextra (4—7 l/ha) ali lasso combi 
(5—7 l/ha). Posamezne plevelne 
vrste, ki so postale odporne pa za

nesljiveje uničijo naslednji herbici; 
di: krvavo srakonjo po setvi, ver 
dar pred vznikom koruze lasso E? 
ali alapin (oba 4—6 l/ha), belo met 
liko in dresen stomp 330 E, če cf 
uporabimo prav tako po setvi kaW 
prejšnja dva. Tudi pri korekcijs* ! 
aplikaciji herbicidov kmetje pogc j 
sto kasnijo. Če uporabimo dehe' . 
ban A oziroma njegove nadomes' 
ke pravočasno uspešno zatrerr1 J 
slak, gabez, osat, za silo pa tud j 
ščavje. Optimalni čas je, ko koruZ1 j 
razvije 4—5 listov, odmerki pa si 
gibljejo od 1,5 do 2,5 l/ha. Mlaj* 
ali starejše rastline herbicid pošk? '• 
duje tako, da se celice v listih me 
čno povečajo, zaradi prehitre ras1 R 
se le-ti zavijejo. Do razvojne fazitegj 
treh listov so v rabi še preparati rt (res 
podlagi atrazina kakor je bilo I resr 
omenjeno. V prodaji je tudi basHah 
gran (3—4 l/ha), ki deluje še zladogk 
na plevele, ki so postali odporni (tfster 
atrazinske pripravke. Optimalni č* serj 
za uporabo je po vzniku koruze, Ki se c 
so pleveli razvili 2—4 liste. sna 
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Morda še ne veste za nevarnost, ki tiči 
v mesu: 

Trihineloza, 
zajedalska 
bolezen... 

Trihineloza je zajedalska bolezen živali in človeka. Ker 
se prenaša z živali na človeka, jo štejemo med zoono-
ze. 
Do sedaj je ugotovljeno, da zboli za trihinelozo 100 ra
zličnih vrst divjih in domačih živali ter človek. Pojavlja 
se na vseh kontinentih sveta. Bolezen povzroča spol
no zrela trihinela ali lasnica po slovensko in njene li
činke. Samec in samica živita v tankem črevesu, ličin
ke pa v mišičnih vlaknih istega gostitelja. 

Človek se okuži ali invadira s tri
hinelozo skoraj izključno z mesom 
domačega ali divjega prašiča ali nji
hovimi izdelki. Premalo kuhana ali 
pečena svinina, sveže in suhe klo
base ter prekajeno meso so najbolj 
pogosti viri okužbe. V svetu in tudi 
pri nas je vedno več okužbe z med
vedjim mesom, jazbečjim mesom, 
lisičjim mesom itd. 

Od živali zbolijo tiste vrste, ki se 
trajno ali občasno hranijo z me
som. Sem spadajo vse vrste zveri, 
mrhovinarji, glodavci in. vsejedi. 
Med našimi divjimi živalmi je vedno 
bolj pogosta trihineloza pri medve
du, volku, lisici, divji mački, risu, 
divjemu prašiču, jazbecu, kuni, her-
melinu in raznimi glodavci. 

Do sedaj pri nas ni bila ugotov
ljena trihineloza pri rastlinojedih: 
(konj, govedo, ovca, koza, srnjad, 
jelenjad). 

Začetek borbe proti bolezni 
Ličinka trihinele spiralis je bila 

prvi ugotovljena leta 1835. Od ta
krat dalje je znanost hitro napredo
vala. Leta 1850 so v Nemčiji že 
ugotovili vzrok nekaj smrti pri lju
deh, ki so zboleli za trihinelozo. 
Smrtnost zaradi trihineloze je bila 
ponekod zelo visoka, celo do 30 
odstotkov. V Nemčiji so istega leta 

že začeli pregledovati meso praši
čev na trihinelozo, zaklanih v klav
nicah. 
Kaj pa v Jugoslaviji? 

V Jugoslaviji so prvič posumili na 
trihinelozo in jo tudi ugotovili leta 
1923, ko je v Zemunu zbolelo 22 
ljudi. Nekaj let kasneje so endemijo 
— to je večje število obolenj ugo
tovili v Peči na Kosovem, vir bole
zni je bilo meso divjega prašiča. 

Po zbranih podatkih je v Jugo
slaviji od leta 1920 do leta 1960 
zbolelo za trihinelozo 260 ljudi. 
Zadnja leta pa ima Zvezni zavod za 
zdravstveno varstvo in socialno po
litiko evidentiranih 1400 primerov 
trihineloze pri ljudeh. Tako je zad
nja leta bilo pri nas ugotovljene več 
trihineloze pri ljudeh, kakor vsa leta 
do sedaj. 

Opis lasnlce aH trihinele 
Lasnica je glistica valjaste oblike, 

ki je s prostim očesom komaj vid
na, njene ličinke pa so mikroskop
sko majhne. Odrasli samec je dolg 
1,6 mm, samica do 4 mm. Samic je 
v tankem črevesu 2 x več kot 
samcev. Samci po oploditvi samice 
poginejo. Samice imajo življenjsko 
dobo do 6 tednov in v tem času iz
ležejo 1500—10.000 živih ličink. Ta

ko vsake pol ure samica izleže po 
eno živo ličinko. Ličinke se zavrtajo 
v črevesno steno in po mozgov-
nem in krvnem obtoku prodirajo do 
vlaken prečno progastih mišic, kjer 
se trajno naselijo. Ugotovljeno je, 
da je največ ličink v krvnem obtoku 
med 8. in 25. dnevom po okužbi. Li
činke v mišičnih vlaknih dozorijo-po 
17 dneh in takrat so že nevarne za 
novega gostitelja. Število ličink vpli
va na možnost okužbe. Za človeka 
je potrebno okrog 50—75 ličink. V 
250 g svinjine je lahko do 30 milijo
nov ličink. Okužba s 50 do 90 mili
joni ličink je za človeka že smrtna. 
Pri tako številni okužbi je prizadeta 
mišica tako spremenjena, da so 
spremembe vidne s prostim oče
som. Ličinke v mišičnih vlaknih živi
jo do konca življenja okužene živali 
ali človeka. V mesninah ostanejo ži
ve ličinke sposobne za nadaljno 
okužbo tudi po 12 let. Pri migraciji 
ličink je znano, da ličinke izbirajo ti
ste prečno progaste mišice, ki so 
bogate s kisikom, mišičnim slad
korjem, fosforjem in imajo debele 
ovojnice. Po 8—10-tih dneh začno 
ličinke v mišičnih vlaknih izločati 
posebno snov, ki sproži reakcijo 
organizma na tujo snov. Tako se 
začne oblikovati vezivno tkivna 
ovojnica, mešiček okrog ličinke. Li
činka je sprva sprožene oblike, 
kasneje se zvije kot vzmet in okrog 
nje se oblikuje mešiček limonaste 
oblike. Največ ličink se vgnezdi v 
mišična vlakna trebušne prepone, 
zato je to mesto najprimernejše za 
vzorčenje na trihinelozo. Poleg tre
bušne prepone se ličinke trihinelo
ze naselijo v mišična vlakna jezika, 
medrebernih mišic, mišic obraza 
itd. Pri močni invšziji ličinke zaidejo 
tudi v masno tkivo ali celo v možga
ne. 

Kdo in kako širi trihinelozo? 
Pri širjenju trihineloze ločimo 

gozdni (silvatični) krog in človeški 
— urbani '(sinatropni) krog. 

Gozdni krog širijo divje živali: 
divji prašič, lisica, jazbec, medved, 
kuna, bober, volk, ris, divja mačka 
itd. 

Urbani krog širijo domače živali 
in človek. Prenos trihineloze iz 
gozdnega v človeški rod v zadnjem 
času prenaša stekla lisica, ki vse 
bolj pogosto zahaja v dvorišča do
mačih živali. Tako so gozdne živali 
lahko trajni vir okužbe domačih ži
vali in tudi človeka. Lisica se najpo
gosteje okuži z lovljenjem drugih 
okuženih divjih živali in pobiranjem 
mrhovine. Znano je, da nekatere 

T E K S T I L 
TOZD 

f i l c m e n g e š o. sol. o. 

Blejčeva 4 
61234 Mengeš 

izdelujemo in 
prodajamo tehnične, 
valjane in 
iglane filce 
ter končne 
izdelke iz filca. 

Delovni kolektiv želi veliko delovnih uspehov vsem občanom 

in čestita za praznik 

URBANI » sinauopni krog 
(ČLOVEŠKI KROG) 

GOZDNI = SILVATIČNI KROG 

SEZONSKA PAŠA 
DOMAČIH PRAŠIČEV 

ptice lahko mehanično prenašajo 
bolezen, čeravno same ne oboleva
jo za trihinelozo. 

Človek posredno ali neposredno 
veliko pripomore k širjenju te bole
zni, če pase domače prašiče v pro
sti naravi, ker se prašiči hranijo tudi 
s trupli poginjenih divjih živali. Pra
šič se lahko okuži tudi z iztrebki 
psa, ki je invadiran s trihinelozo. 
Poznani so primeri trihineloze pri 
prašičih, ki so bili krmljeni s kuhinj
skimi odpadki in pomijami. Slabe 
higienske razmere pri reji prašičev 
dajejo dobre pogoje za širjenje glo
dalcev — miši in podgan, ki prena
šajo trihinelozo in še veliko drugih 
bolezni. 

Kako lovci lahko širijo trihinelozo 
— če puščajo drobovino uple

njene divjadi v lovišču, 
— če zakopavajo ali ne odstrani

jo poginulih živali z lovišča, 
— če delijo uplenjeno divjad 

brez pregleda na trihinelozo (pra
šič, medved, jazbec), 

— prinašanje raznega mesa v lo
višče in odmetavanje ostankov me
sa v lovišče. Isto velja tudi za vikeh-
daše, ki dostikrat neusmiljeno od
metavajo ostanke hrane, v naravno 
okolje. Vzrok odmetavanja ostan
kov hrane je neurejeno zbiranje in 
odvoz odpadkov. 

Bolezenska znamenja pri človeku 
Že po nekaj dneh po okužbi se 

pojavijo prebavne motnje z znaki 
bljuvanja, podobno zastrupitvi z 
mesom ali pokvarjeno hrano. Po 
6-tih dneh bolniki začutijo pekočo 
bolečino v žvekalnih mišicah, v ra
menih, nogah in križu. Zaradi po
škodb v mišičnem delu trebušne 
prepone nastane otežkočeno diha
nje. Zelo hude bolečine nastopijo v 
očesnih zrklih. Telesna temperatu
ra se dvigne tudi do 40 stopinj Cel
zija. Pogosto pride do vnetja mo
žganskih ovojnic in s tem živčnih 
motenj, kot težko govorjenje, pozi
ranje, gibanje in nemoč vstajanja iz 
postelje. Pojavi se hudo znojenje, 
oteklina na vekah, otečen obraz in 
motnje pri gledanju. Po telesu se 
pojavijo koprivke in s tem srbenje. 
Po nekaj dneh bolezenskih znakov 
srčna mišica oslabi zaradi izločenih 
strupov, ki jih izločajo ličinke. V sa
mi srčni mišici ni ličink, ker srčna 
mišica nima ovojnice. 

Zdravljenje 
Zdravljenje trihineloze je v začet

ku uspešno, zdravilo VERMOX, ki 
ga uporabljajo za zdravljenje trihi
neloze pa ni več učinkovito, če so 
ličinke v mešičkih. Pri hudih vnetjih 
mišic se uporabljajo zdravila za bla-
žitev vnetja mišic. 

Dokazano je, da brez zdravljen,' 
lahko ličinke v mišicah pri človek 
živijo do 30 let. 

V borbi proti trihinelozi (za z< 
ščlto pred okužbo ljudi s trihim 
ml) je najvažnejše, da uživamo K 
giensko neoporečno meso. Me? 
prašičev zaklanih v registrira' 
klavnici je pregledano na trihin' 
lozo. Obenem je pregled na trii1* 
nelozo tudi pri prašičih, ki jih k 
Ijejo v gostinskih obratih, kaki 
tudi pri divjadi, ne glede ali je di 
jačina namenjena za javno poku' 
njo aH za domačo oskrbo. 

V nekaterih občinah SR Slovel* 
je morajo biti vsi prašiči, tudi tis1 

ki jih zakoljejo za domačo upor1 

bo, pregledani na trihinelozo. P' 
trebno pa je preiskati prašiče,' 
izvirajo Iz krajev z nejasno ef 
zootlološko situacijo (Srbija, B( 

sna in Hercegovina itd.). 

Trihinoslopske preglede op'f 

vljajo veterinarski zavodi Kamni1 

Domžale, Ljubljana, Kočevje, C<~ 
sup I je itd. Iz vsega navedenega 
vidno, kako zelo je trihineloza p: 

vezana z varstvom okolja. 

Janez Zaje, dipl. vet. 
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»SEMESADIKE« MENGEŠ 
^ i zvozno-uvozno podjetje 

nudi poceni kvalitetno seme, 
sadike za pogozdovanje, 
parke in drevorede. \ 

OBČINSKI POROČEVALK1 -
0 
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aj prihaja na filmska platna 
o m ž a l , Radomelj in M e n g š a ? 
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iS1 Redni in manj redni obiskovalci 
istega čudovitega filmskega salona 
rt (res: filmskega salona, v najbolj 
pesnem zvenu besede!) v Domža-
sslah si bodo po dolgem času lahko 
it ogledali pravi žanrski film — we-
rt stern po imenu SILVERADO reži-
•ai serja Lavvrenca Kasdana (nekateri 
K | se ga bodo spomnili po filmu »Tele

sna strast« — videli smo ga tudi pri 
nas). Ko so mu ponudili zgodbo, je 

3 ' m r i * i-i-i ii i 

Vfr 

Bodimo namesto uvoda malo romantični in se 
spomnimo nesrečne (sic!) Bunuelove izjave: Ko bi 
filmsko platno razsejalo svojo pravo svetlobo, bi Uni-
versum izginil v plamenu! In ker vemo, da je bila ta iz
java povedana pred davnimi leti in ker poznamo ta naš 
svet, ki ga doživljamo danes, smemo reči, da je tudi 
filmsko platno »nedolžno jagnje« glede na stvarnost, ki 
se trudi, da bi »najnaprednejša žival« sama razdejala 
svoj lastni planet. 

boste lahko ogledali tudi v Radom
ljah in — seveda — tudi v Mengšu. 
Pa tudi mladim ga ponujamo na 
domžalski MATINEJI. Ena od ugo
tovitev ameriške kinematografije, 
je, da je med režiserji vse več (pre
težno mladih ali pa tistih, ki so v 
»nevarnih« letih) žensk. Ena med 
njimi, dovolj ambiciozna, Amy He-
ckerling, je zajadrala v nevarne vo
de ameriškega (in sploh) filma s 
posrečeno komedijo NORA ZABA
VA V EVROPI ter za glavno moško 
vlogo povabila komika CHAVYJA 
CHASE-a, ki se ga nekateri spom
nijo iz filma »Detektiv Fletch«. Pre
prosta in seveda »tipično ameriško 
neumna« zgodba: družina Grisvvald 
(saj veste, kaj je tipično za ZDA — 
oče, mati in dva otroka!) je zmaga-

moz dejal: »Dobra zgodba s kom
pliciranim zapletom — natanko to, 
, kar rhe je že od nekdaj mamilo. No-

' v ° mestece, polno življenja, v kate-
rem ljudje eksperimentirajo z mno
gimi načini bivanja — o tem govori 
moj film.« Dogaja se leta 1880, se
veda v Novi Mehiki. Glavni vlogi: 
Kevin Kline in Glenn Scott. Film si 

la na nekem prav bedastem kvizu 
in za nagrado potuje v Evropo. Tu, 
v stari dobri Evropi jih pa po vrsti 
dajejo na čevelj natakarji, šoferji, 
predvsem pa hotelski receptorji. Ni 
dvoma: smejali se boste! 

Seveda pa prav posebej opozar
jamo na fiim ČAST PRIZZIJEVIH 
(Prizzi's Honor) slovitega režiserja 
Johna Hustona, ki so mu na lan
skem filmskem festivalu v Cannesu 
podelili — za življenjsko delo, ob 
tem pa seveda prikazali ta njegov 
zadnji film! — častni »Zlato palmo«. 
No, njegova hčerka Anjelica Hu-
ston je lani dobila (najboljša žen
ska stranska vloga) slovitega 
OSKARJA. Seveda pa je »tombola« 
tega izjemnega filma igralec, ki ve
lja kot eden vrhunskih filmskih in-
terpretov sploh — JACK NICHOL-
SON (le na film »Let nad kukavičjim 
gnezdom« se spomnite) in njegova 
glavna partnerja v tem filmu, 
KATHLEEN TURNER. Kaj film pri
poveduje? Videli boste film »Boter« 
na Hustonov način. Kdor pozna 
njegov jedilnik, filma prav gotovo 
ne bo zamudil. 

Radomeljskim gledalcem (hudo 
sramežljivo hodijo v kino — morda 

j 
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Občinska izobraževalna skupnost Domžale 

Razpis priznanj za šolnike 
Na podlagi Pravilnika o podeljevanju priznanj Občinske izobraževalne 

skupnosti Domžale objavlja Občinska izobraževalna skupnost Domžale razpis: 
1. Za plakete Janeza Trdine za leto 1986 namenjena pedagoškim delavcem, ki 

so dosegli posebne uspehe pri vzgojnoizobraževalnem delu in delajo v 
vzgojnoizobraževalnih organizacijah v občini Domžale ter delavcem, ki so na 
področju raziskovalne dejavnosti na vzgojnoizobraževalnem področju dose
gli pomembne uspehe. 

2. Za priznanje OIS za leto 1986 namenjena krajevnim skupnostim, organizaci
jam združenega dela, delovnim skupnostim, družbenim organizacijam in dru
štvom ter posameznikom za plodno in uspešno sodelovanje pri doseganju 
vzgojnoizobraževalnih in znanstvenih ciljev ožje in širše družbenopolitične 
skupnosti. 

Predloge lahko na podlagi razpisa dajejo posamezniki, organizacije zdru
ženega dela in skupnosti, družbenopolitične organizacije in društva. 

Predlogi za podelitev morajo vsebovati poleg podatkov o kandidatu ter 
ustreznih utemeljitev tudi navedbe kdaj in kje so bili predlagani dosežki ali ino
vacije objavljene, izvedene ali na kak drug način dane v javno presojo. 

Predloge za plakete in priznanja je potrebno poslati na naslov: Občinska 
izobraževalna skupnost Domžale, Ljubljanska cesta 36, 61230 Domžale, vključ
no do 29. aprila 1987. 

Milan Lindič, programski 
vodja Kinematografov Ljub
ljana je obljubil, da bo redno 
napovedoval za naše bralce 
v obliki člankov program naših 
kinematografov. 

pa je kaj narobe?) pripeljemo »na 
dom« film MLADI VOLKODLAK, 
ameriško komedijo z mladim Mi-
chaelom Foxom (iz filma »Vrnitev v 
prihodnost«), Mengšanom pa zani
miv politični triler (kapada ameriški, 
seveda!) OSTERMANOV VIKEND 
lani umrlega mojstra »napetih« fil
mov Sama Peckinpaha. In John 
Hurt igra, pa Bort Lancaster. 

Zabavajte se, dragi moji. Filmski 
jedilni list je dovolj raznolik, pa za 
vse okuse. 

FRIZERSKI SALON 
FRANC PISKAR 

vam sporoča, da ima spremenjen 
DELOVNI ČAS: 
Ponedeljek: zaprto 
Torek: 
Sreda: 
Četrtek: 
Petek: 
Sobota: 

13.—20. ure 
7.—14. ure 
7.—20. ure 

13.—20. ure 
7.—14. ure 

SE PRIPOROČAMO! 

V A B I V A S 
•N S E P R I P O R O Č A 
C V E T L I Č A R N A 
» E R I K A « 
G O R J U P » R A D O M L J E « 
S K R J A N Č E V O 1 

S P R E J E M A M O N A R O Č I L A 
Z A : 
šopke: darilne, poročne, na
mizne 
žalne vence in vse vrste 
a r anžmanov. 
dekoracija: prostorov, avto
mobilov, 
v seh vrst nasadov 
°skrba grobov in dekoracija 
Mrliških vežic 
Stranki dostavimo na želje-
n ° mesto. 

° E L O V N I Č A S : 
orj i 3 h _ l 8 h 
°b sobotah 
od 9 h _ i 4 h 
T E L : (061)722—468 

Starši ne pozabite! Prijava za vpis šolskih novincev: 

Najmlajši občani gredo v šolo... 
Osnovne šole v občini Domžale razpisujejo prijavljanje za vpis šolskih novin

cev ki bodo v šolskem letu 1987/88 obiskovali pripravo na osnovno šolo (malo šo
lo). 

Starši, prijavite vse otroke, ne glede na to, kje bodo obiskovali pripravo na 
šolo — v vrtcih ali osnovnih šolah. Obiskovanje priprave na osnovno šolo je v letu 
pred vstopom v šolo po zakonu obvezno. 

Za vpis v šolo morate v skladu z "Zakonom o osnovni šoli obvezno prijaviti 
otroke, rojene v čašu od 1.3.1981 do 29. 2.1982; pogojno-neobvezrio pa lahko 
prijavite tudi otroke, rojene v času od 1.3. 1982 do 31. 8. 1982. 

Otroke prijavite za vpis v prostorih vseh osrednjih osnovnih šol: 
— v petek, 5. junija 1987 od 8. do 12. ure in 
— v soboto, 6. junija 1987 od 8. do 12. ure. 
S seboj pripeljite otroka in prinesite izpisek iz matične knjige rojstev, 

zdravniško izkaznico s potrdili o cepljenjih in enotno matično številko občana 
(otroka). 

Osnovne šole bodo vpisovale otroke pa odloku o določitvi šolskih okolišev 
osnovnih šol v občini Domžale (Uradni vestnik občine Domžale, št. 4 ,15. 2. 1985). 

O S N O V N E ŠOLE 

• 
Industrija platnenih izdelkov 
INDUPLATI, r. o., Jarše 
p. Domžale 

r a z p i s u j e 

K A D R O V S K E ŠTIPENDIJE 
ZA ŠOLSKO LETO 
1987/88 
TOZD Proizvodnja izdelkov iz sintetičnih vlaken 
»Jarše« n. sub. o., Jarše 

Program oz. poklic Stop. zaht. 
poki. 

Štev. 
štip. 

Let. štip. v 
šol. I. 87/88 

2 
3 
2 

pomoč, tekst. meh. — 
previjalec 
tekst. meh. I — str. pre-
dilec II 
tekst. meh. II — tkalec 
tekst. meh. II — tkalec 
tekst. meh. II — urej. 
tekst. str. 
monter in upr. energ. na
prav — monter vod. na
prav 
TOZD Konfekcija »Jarše«, n. sub. o., Radomlje 
tekst. obrt. konf. — 
krojač 
pomoč, tekst. konf. — 
konf. pomočnik 
tekst. obrt. konf. — 
šivilja 
TOZD Restavracija in počitniški domovi »Jarše« 
Jarše 
strežba — natakar IV 1 

II 

II 
IV 
IV 

IV 

IV 

IV 

IV 

1 

2 

3 

1 

3 

1 

2 
n. sub. o. 

Kandidati za štipendije naj pošljejo prijave oz. vlo
ge do 15. julija na naslov: 
Industrija platnenih izdelkov 
INDUPLATI r. o. Jarše, p. Domžale 
Kadrovska služba 
Zg. Jarše 21 
61230 Domžale 

K prijavi oz. vlogi za štipendijo (obr. DZS SPN-1 
»Vloga za uveljavljanje socialnovarstvenih pravic) je 
treba priložiti: 
— potrdilo o vpisu v šolo, 
— overjen prepis oz. fotokopijo zadnjega šolskega 

spričevala, 
— potrdilo o premoženjskem stanju družine in števi

lu družinskih članov, ki živijo v skupnem gospo
dinjstvu (izdaja oz. potrjuje ga davčna uprava in 
matični urad pri skupščini občine), 

— potrdilo o dohodkih staršev v preteklem koledar
skem letu; navedeni morajo biti vsi dohodki iz de
lovnega razmerja, iz kmetijstva, obrti in dohodki iz 
dela v podaljšanem delovnem času in drugih virov. 
Starši upokojenci, priložijo odrezek od pokojnine 
za december 1986. 
Opozarjamo kandidate, da pomanjkljivo izpolnje

nih vlog in vlog, brez zahtevane dokumentacije, ne 
bomo obravnavali. Za kadrovsko štipendijo lahko za 
prosijo udeleženci v usmerjenem izobraževanju, pri 
katerih dohodek na družinskega člana ne presega 
povprečnega mesečnega osebnega dohodka na za 
poslenega v SR Sloveniji, ugotovljenega za preteklo 
leto (122.460 din). 

Kadrovska štipendija bo izjemoma podeljena tudi 
mimo navedene omejitve, če za vključevanje v posa
mezno vzgojnoizobraževalne programe ne bo dovolj 
ustreznih kandidatov, o čemer se morajo sporazumeti 
udeleženci samoupravnega sporazuma v občini. 

Prednost pri podelitvi štipendij bodo imeli kandi
dati z boljšim učnim uspehom in slabšim socialnim 
stanjem, ob izenačenih ostalih pogojih pa otroci de
lavskih in kmečkih družin. Kandidate, ki se bodo prija
vili v rednem razpisnem roku, bomo z rezultati izbora 
seznanili do 15. avgusta 1987. Če vseh razpisanih šti
pendij v rednem roku ne bomo podelili, bomo do 
30. avgusta 1987 sprejemali naknadne prijave za ne-
podeljene štipendije. Te kandidate bomo o izboru ob
vestili do 15. septembra 1987. 

Vse ostale štipendije za prve letnike usmerjenega 
izolyaževanja so bile objavljene v časopisu Delo dne 
1. aprila 1987. 

4 
i 

zavarovalna skupnost triglav m* 
Poslovna enota 
Mengeš 

Vsem občanom, delavcem in zavarovancem ZS Triglav 

čestitamo ob 27. aprilu — dnevu O F slovenskega naroda 

in 1. maju — mednarodnem prazniku dela. 

Pomislite tudi, ali imate družbeno premoženje, sobe in svoje premo
ženje zavarovano pri ZS T R I G L A V ? 

TOZD INŽENIR ING 
TRGOVINA Z GRADBENIM 
MATERIALOM MENGEŠ, 
Ropretova 16, tel. 737-395 

Poslovnim partnerjem, strankam ter vsem delovnim ljudem in občanom 
čestitamo ob prazniku dela ter priporočamo obisk v naši trgovini 
v Menšu 



TEMELJNO SODIŠČE V LJUBLJANI 
Tavčarjeva ulica 9 

Komisija za delovna razmerja Temeljnega sodišča v Lju
bljani za enoto v Domžalah, objavlja naslednja prosta dela in 
naloge: 

čiščenje poslovnih prostorov, 1 delavec za nedoločen čas 
Pogoji: končana osnovna šola, I. zahtevnostna stopnja 

1-mesečno poskusno delo. 
Stanovanj ni. 
Stroške prevoza povrnemo delno. 
Rok za prijavo je 8 dni, rok za obvestilo pa 30 dni. 
Prošnje sprejema tajništvo enote v Domžalah. 

KAVA BAR LEONARDI 
Sprejme dekle za strežbo v redno delovno raz
merje ali honorarno. Orehek Aleš, Vir, Šarano-
vičeva 18, Domžale 

ŽIVILSKA 
INDUSTRIJA 
KAMNIK 

potrebuje za delo pri predelavi povrtnin večje število delavk. 
Nudi tudi ustrezno delo in zaslužek učencem, ki se namera
vajo po končani osemletki redno zaposliti, kakor tudi učen
cem in študentom med počitnicami, katere vpisujemo že 
sedaj. 
Vse zainteresirane vabimo, da se zglasijo v kadrovski službi 
delovne organizacije. 

»DS SKUPNE STROKOVNE SLUŽBE SIS 
DRUŽBENIH DEJAVNOSTI OBČINE DOMŽALE 

objavlja dela in naloge 

Upravljanje in vzdrževanje športnih površin 
— za nedoločen čas s polnim delovnim časom 

POGOJI: IV. stopnja usmerjenega izobraževanja 
tehnične smeri, 3 leta delovnih izkušenj, 
sestavljen delovni čas, delo tudi ob nede
ljah in praznikih. 
Nastop dela takoj. 

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
pošljite v osmih dneh po objavi na naslov: »Delovna 
skupnost Skupne strokovne službe SIS družbenih 
dejavnosti občine Domžale, Ljubljanska cesta 36, 
61230 Domžale« 

Kandidate bomo o izbiri obvestili v 30 dneh po opra
vljeni izbiri. 

A - S DOMŽALE 
»AVTOSERVIS DOMŽALE«, p. o. 
DOMŽALE, Ljubljanska c. 1 

Komisija za delovna razmerja oglaša naslednja pro
sta dela in naloge: 
1. Čistilka prostorov 

— nedoločen čas 
POGOJI ZA ZASEDBO: 
Končana osnovna šola, poskusno delo 30 dni, delo 
v popoldanskem času. OD stimulativen. 
Pisne ponudbe z dokazili pošljite v 8 dneh po objavi 
na naslov: 
»AVTOSERVIS DOMŽALE«, p. o. 
Ljubljanska c. 1, Domžale. 
O izbiri bomo kandidate obvestili v 15 dneh. 

DO 
papirnica količevo 
n. tol. o 
KOlie»VO, Ptptmitka I 
potni itMU 104 
91230 DomUf 
M M M J M pMfa/a JaM* inđu*ln/i*i tir 
tmfon: (091) 721 011, 731 209. 721 400 
NNNMfll p*pimlc» Domttht 
M i : 3121S yu Karton 

TOZD ENERGETIKA 
preklicuje razpis kadrovske štipendije za šolsko leto 
1987f88, za poklic ing. elektrotehnike-energetik, ki je 
bila objavljena v časopisu DELO 1. 4. 1987 in razpisu
je štipendijo za poklic 

inženir strojništva - energetik — VI. st. 
Pogoji za prijavo so navedeni v zgoraj omenjenem 

razpisu kadrovskih štipendij za šolsko leto 1987/88. 

INA —TRGOVINA, 
n. sol. o. OOUR-a, 
ZAGREB 
OOUR PLIN ZAGREB, 
0. sup. o. ZAGREB 
41000 Z A G R E B , 
Većeslava Holjevca 1 
Na osnovi določil 44. člena 
Statuta OOUR PLIN ZAGREB, 
je Delavski svet OOUR sprejel 
naslednji 

CENIK 

1. Nova cena uparjenega pli
na za potrošnike iz Plinarne 
Trzin znaša 235.184 din/kg 
kar znaša 565,62 din za m 3 

izparjenega plina. 
2. Nova cena velja od zad

njega popisa dalje. 
PREDSEDNIK RS OOUR 

PLIN ZAGREB: 
Mario Jurić I. r. 

REPOVZ ROMAN 
Kidričeva 11 
Domžale 
Tel.: 721-083 

Popravila vseh vrst barvnih in črno-belih TV apara
tov, HI-FI komponent itd. 

ODPRTO: 

ponedeljek, sreda, petek od 8. do 12. ure 
torek, četrtek od 16. do 19. ure 
(Vhod iz ulice Veljka Vlahoviča pri skladišču Marke
tinga) 

TRGOVINA 
MINI MARKET Loka pri Mengšu Mušičeva 26 

Dežuramo vse sobote od 8. do 19. ure 
nedelje od 8. do 12. ure in ob praznikih od 8. do 12. ure 
GOSTILNIČARJI POZOR! 
Pri nakupu nad 50.000 din je dostava na domu. 
Se priporočamo! 

DOMŽAL 

IGOR Z A B R E T 
R O B E R T O R E H E K 
Kolodvorska 5 
61230 Domžale 

N O V O : 
-Po zelo ugodni ceni nudili 
zamenjavo industrijsko d 
novljenih barvnih slikovt 
cevi (ekranov) z enolef 
garancijo. Za večino dofl1 

čih in tujih TV aparatov g 
tako tudi nudimo vsa osti 
popravila TV in radijsl 
aparatov! 
Uradne ure: 
Ponedeljek, sreda, petek' 
13. —19. ure 
Torek, četrtek 
od 9. —19. ure 
Sobota od 9. — 13. ure 

Se priporočamo! 

VZGOJNOVARSTVENA ORGANIZACIJA 
Občine Domžale 
obvešča vse, ki želijo vključiti svoje otroke v šol
skem letu 1987/88 v vrtec, da čimprej ali NAJKAS
NEJE DO 1. MAJA dvignejo prošnjo za sprejem 
otroka v VVO na upravi, Savska 3, Domžale. 

Uprava VVO 

Mitja Borovnik: 
Servis vseh vrst plinskih štedilnikov in peči. Preser-
je, 7. ulica št. 9 (za šolo). Naročila sprejemam tudi 
po telefonu: 50-140 Se priporočam svoje storitve! 

Odvoz odpadkov med prazniki 

komunalno podjetje Domžale — enota Javna higiena obvešča 
občane Domžale in okolice, da bo odvoz gospodinjskih od
padkov med prvomajskimi prazniki organiziran po naslednjem 
razporedu: 
namesto 27. 4. 87 se bo odvoz vršil v torek 28.4.1987, 
namesto 1. 5.87 pa bo odvoz organiziran v ponedeljek 
3.4.1987. 

Občanom se za razumevanje vnaprej zahvaljujemo. 

Mali oglasi 
Zaposlim več slikopleskarjev z odsluženim vojaškim rokom. OD po 
dogovoru. Tel.: 737-355 vsak dan od 14. do 16. ure. 

Montaža in popravila TV anten. Matija Žibelnik, Zavrti 5, Mengeš, 
tel.:737-149. 

Zaposlim delavca iz okolice Domžal ali Kamnika v servisu avtogum, 
Kamniška ulica 66, Mengeš. 

Ugodno prodam dobro ohranjeno kuhinjo Marles Orhi
deja. Tel.: 721-828 

Opravljam vse vrste kiperprevozov. Avtoprevoznik MIR
KO POTOČNIK, Borova 21, Vir (ob avtoodpadu), telefon: 
722-273 

Instruiram matematiko, fiziko in osnove elektrotehnike. 
Tel.: 737-278 

Delavko s prakso izdelovanja in (delno) šivanja torbic 
zaposlim takoj. Tel.: 723-542 (Okršlar Vinko, Radio cesta 
14, Domžale) 

Sprejmem frizerko, lahko začetnico, OD in delovni čas 
po dogovoru. Dva dni v tednu prosto. Frizerski salon, 
Saje Milena, Radomlje, Cesta borcev 7, tel.: 721-594 

i 

PAVLI NATAŠA 
USNJENI IZDELKI 
Ljubljanska 91, Domžale 

Lokal imam odprt vsak 
dan od 14. do 19. ure, ob 
sobotah od 8. do 12. ure. 

Ob večjih naročilih nudim 
posebne popuste. Se pripo
ročam! 

FOTO REPANŠEK 

AVTO>f ELEKTRIK ARSTVO 

Čestitamo D u š A N G R u M 

, . , POOREČJE 604 
ob prazniku 0 o M 2 A L e 

CELJE 

VIR 
trmi 
bar 

avto«lektrikii 

LJUBLJANA 

obratovalni čas 

vsak delovni« 

od 8 h - 12 h in 

od14 n - 18h 



- 3 VZGOJNOVARSTVENA ORGANIZACIJA 
AlJ OBČINE DOMŽALE 

Komisija za delovna razmerja 

OBJAVLJA PROSTA DELA IN NALOGE 

3 VARUHINJE za določen čas 
(nadomeščanje za čas porodniškega dopusta) 
POGOJI: šola za varuhinje ali končana osnovna 

šola 
starost najmanj 18 let 
poskusno delo 1 mesec 

2 DELAVKI za čiščenje enot »Kekec« Radomlje in 
»Dr. Igor« Vir za nedoločen čas 
POGOJI: osnovna šola ali nedokončana osnovna 

šola 
tečaj higienskega minimuma 
delo je v dopoldanskem ali popoldan
skem času 
poskusno delo 1 mesec 

Sprejemamo tudi prošnje za medpočitniško delo. 
POGOJI: višji letniki srednjih pedagoških šol ali 

študentke PA 
Kandidati naj pisne prijave z dokazili prinesejo v 

8 dneh po objavi v tajništvo VVO Domžale, Savska 3. 

Kandidate bomo o izbiri obvestili v 15 dneh po 
opravljeni izbiri. 

DOM UPOKOJENCEV DOMŽALE 
Cesta talcev 7 
»Komisija za delovna razmerja Doma upokojencev Domžale ob
javlja naslednja prosta dela In naloge: 
a) 1 SREDNJO MEDICINSKO SESTRO 

za določen čas — nadomeščanje delavke v času porodniške
ga dopusta 
Pogoji: 
— dokončana srednja šola za medicinske sestre 
— 3-mesečno poskusno delo 

b) 3 BOLNIŠKE STREŽNICE 
za nedoločen čas 
Pogoji: 
— dokončana osnovna šola 
— 2-mesečno poskusno delo. 

Kandidati naj pošljejo ponudbe z opisom dosedanjega dela in 
dokazili o izpolnjevanju pogojev v 15 dneh-na naslov: 
DOM UPOKOJENCEV DOMŽALE 
Komisija za delovna razmerja 
61230 DOMŽALE 
Cesta talcev 7 V \ 
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 10 dneh po odločitvi, najkas
neje pa v 30 dneh po preteku roka objave. 

i ^ U E 
v napredek 

domin ki 

h . 

trgovsko gostinska DO 

NAPREDEK 
n. sol. o. domžale 

Komisija za delovna razmerja DSSS objavlja proste delo
vne naloge: 

Referent za PLAČILNI PROMET 
Pogoji: 
— srednja izobrazba ekonomske 
smeri 
— eno leto delovnih izkušenj 

ali administrativne 

Komisija za delovna razmerja TOZD Opremotehna obja
vlja proste delovne naloge: 
1 • PRODAJALCA v VB elektro oddelek 

Pogoji: 
— KV prodajalec 
— dve leti delovnih izkušenj 
— prednost imajo moški 

2. PRODAJALCA v VB - ETAŽA I. 
Pogoji: 
— KV prodajalec 
— dve leti delovnih izkušenj 

3. ŠIVIUO V VELEBLAGOVNICI 
dve delavki 
Pogoji: 
— KV šivilja 
— eno leto delovnih izkušenj 

4. DELAVCA 
Pogoji: 
— dokončana osnovna šola 
— tri mesece delovnih izkušenj 
— odslužen vojaški rok 

Komisija za delovna razmerja TOZD Gostinstvo objavlja 
proste delovne naloge: 
1. POMIVALKA POSODE 

Pogoji: 
— dokončana osnovna šola 
— tri mesece delovnih izkušenj 

2. SLAŠČIČARSKI DELAVEC 
Pogoji: 
— KV slaščičar ali pek 
— eno leto delovnih izkušenj 

Kandidati naj v roku 8 dni po objavi pošljejo svoje prijave 
z dokazili o izpolnjevanju pogojev na naslov: TGDO NA
PREDEK Domžale, Ljubljanska 64, 61230 Domžale. • 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi dragega 
očeta, starega očeta, brata, 
tasta in strica 

M A K S A L A V R I Č A 
kovaškega mojstra iz Krašnje 

se iskreno zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, prijateljem In 
znancem za izrečeno sožalje 
in darovano cvetje. Iskrena 
hvala dr. Petru Cerarju za dol
goletno zdravljenje ter Petru 
Avblju za tople besede slove
sa. Lepa hvala tudi pevcem 
KUD Janko Kersnik Lukovica 
In gospodu župniku za opra
vljen obred. Hvala vsem, ki ste 
ga tako številno spremljali na 

njegovi zadnji poti. 

Vsi njegovi 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi naše žene, ma
mi, stare mame in sestre 

P E P C E C A P U D E R 
iz Krtine 

se iskreno zahvaljujemo vsem pri
jateljem, znancem in Ibsedom za 
izrečena sožalja, podarjeno cvetje 
ter spremstvo na njeni zadnji poti. 
Hvala tov. Slaparju za poslovilne 
besede. Posebej se zahvaljujemo 
gospodu župniku MIhi Žnidarju. 
g. Šllbarju in g. Urbaniji ter pev
cem iz Moravč za opravljen po
grebni obred. Hvala vsem, ki ste 
bili ob dneh slovesa z nami in ki 
ste nam kakorkoli pomagali. 

Vsi njeni 

Z A H V A L A 

Dolgost življenja našega je 
kratka 
kaj znancev že zasula je 
lopata... 

Prešeren 

Ob smrti dragega moža, 
očeta, starega očeta, brata in 
strica 

D R A G A K R I Ž N A R J A 
Iz Doba 

bi se radi zahvalili vsem, ki ste 
nam v težkih dneh njegovega 
slovesa stali ob strani, nam Iz
rekli sožalja, mu darovali cve
tje In ga skupaj z nami v veli
kem številu pospremili na zad
nji poti. Posebno zahvalo izre
kamo Gasilskemu društvu Dob 
ter DO Papirnica Kollčevo ter 
obema govornikoma za poslo
vilne besede. Hvala gospodu 
župniku za opravljen pogrebni 
obred, pevskemu zboru DU 
Domžale za zapete žalostinke 
ter Marjanu Trobcu za Tišino. 
Hvala tudi Vzgojno varstveni 
organizaciji Domžale za denar
ni prispevek ter vsem sose
dom za nesebično pomoč. 
Hvala vsem in vsakemu pose
bej, ki se boste našega Drago-
ta spominjali in obiskovali nje

gov prerani grob. 

Vsi njegovi 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi najinega 
dragega in skrbnega moža in 
očeta 

F R A N C A P E Č N I K A 
upokojenega gozdarja 

iz Železne Kaplje 

se iskreno zahvaljujeva sorod
nikom, sosedom, prijateljem in 
znancem, ki ste ga v tako veli
kem številu pospremili na nje
govi zadnji poti, nam ustno ali 
pismeno izrazili sožalje in da
rovali cvetje. Hvala sošolcem 
naravoslovno matematične šo
le v Kamniku, ZB NOV, govor
nikoma tov. Ivanu Martinčlču-
Vanji in predsedniku zveze ko
roških partizanov tov. Janezu 
Wutte-Lucu za tople tovariške 
poslovilne besede. Hvala pra
porščakom in pevskemu zboru 
za zapete žalostinke. 

Vsem in vsakomur še enkrat 
prisrčna hvala. 

Žalujoča žena In sin. 

Vigred naša hitro mine, 
kakor sen se izgubi, 
cvet mladosti brž izgine, 
nikdar več nazaj ga ni! 
Komaj dobro se zavemo, 
že večerni pride mraz, 
zima hladna nas ogrne, 
ni pomladi več za nas . . . 

Z A H V A L A 

Ob nenadni izgubi našega 
nepozabnega ata, starega ata, 
brata, strica in tasta 

M E T O D A R O D E T A 
Naratovega ata Iz Krtine 

se iskreno zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, znancem In prija
teljem za Izražena ustna in pi
sna sožalja, podarjeno cvetje 
in spremstvo na njegovi zadnji 
poti. Posebna zahvala dobrim 
sosedom za pomoč in Izkaza
no pozornost, gospodu župni
ku za opravljen pogrebni 
obred, predstavniku čebelar
jev za poslovilne besede ter 
pevcem za zapete žalostinke. 

Vsem iskrena hvala! 

Vsi njegovi 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi moje žene, 
dobre mame, stare mame, se
stre in tete 

A N G E L E 
A N D R E J K A 

iz Preserlj 

se Iskreno zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, prijateljem In so
sedom za podarjeno cvetje, Iz
rečena sožalja In spremstvo 
na njeni zadnji poti. Zahvala 
tudi vsem tistim, kateri ste da
rovali še v druge namene. Po
sebno zahvalo smo dolžni dru
žini Pestotnlk in Marinšek za 
nesebično pomoč v času bole
zni naše mame. Iskrena zahva
la g. župniku za tako ganljiv 
govor in lepo opravljen po
grebni obred. Lepa hvala tudi 
cerkvenemu zboru In pevcem 

Iz Komende. 

Vsem še enkrat iskrena hvala! 

Vsi njeni 

Ob smrti našega ata, stare
ga ata, strica in tasta 

J A N E Z A G A L J O T A 

se iskreno zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, sosedom, prijate
ljem in znancem za izraze so
žalja, darovano cvetje in števil
no spremstvo na njegovi zad
nji zemeljski poti. Iskreno se 
zahvaljujemo dr. Pevcu za nje
govo pomoč in veliko požrtvo
valnost, gospodu župniku za 
lepo opravljen cerkveni po
greb in pevcem za ganljivo pe

tje. 

Vsi njegovi 

Loka, Depala vas, Rodica, Sa
vije, aprila 1987 

Ni več trpljenja, ne bolečine 
življenje je trudno končalo svoj 
boj 

(Gregorčič) 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi naše drage 
mame, hčerke in sestre 

M A R I J E KISILAK 
iz Preserij 

se iskreno zahvaljujemo so
rodnikom, prijateljem, sose
dom za Izrečeno sožalje, de
narno pomoč in darovano cve
tje. Posebno se zahvaljujemo 
delovni organizaciji Induplatl, 
tov. Hafnerju za poslovilni go
vor, oktetu Tosama za zapete 
žalostinke in gospodu župniku 
za lepo opravljen obred. Hvala 
vsem, ki ste jo tako številčno 
pospremili na njeni zadnji poti. 

Žalujoči: hčerka, mama ter se
stri in brat z družinami. 

Kaj tamkaj Iz gozda se v soncu 
blešči? 
Šum bliže bije na ušesa. 
Sem doli se v vrstah temnih 
drvi 
pojejo rogovi, trobenta buči, 
da duša v prsih se stresa. 

Z A H V A L A 

Ob smrti našega dolgoletne
ga člana Lovske družine Dom
žale 

V I K T O R J A 
J E N I Č A s t . 

se Izvršni odbor Lovske druži
ne Domžale in njegovi svojci 
Iskreno zahvaljujemo vsem, ki 
ste ga v času njegove bolezni 
obiskovali, ga bodrili, mu daja
li upanje, ter ga pospremili na 

njegovi zadnji poti. 

Člani LD Domžale In svojci 

Z A H V A L A 

Ob' boleči in prerani izgubi dra
gega moža, očeta, dedka, brata, 
tasta in prijatelja 

J A N K A Z U P A N A 
Udankovega iz Preserij 

se iskreno zahvaljujemo sorodni
kom, sosedom, prijateljem in 
znancem za izrečeno sožalje, po
darjeno cvetje in spremstvo na 
zadnji poti. Zahvaljujemo se 
tov. Hafnerju in tov. Peterlinu za 
poslovilne besede, praporščakom 
ter pevcem iz Mengša za zapete 
žalostinke. Posebna zahvala 
dr. Šiški in sestri Miri za vso skrb 
ob njegovi bolezni ter župnikoma 
g. Golobu in g. Slevcu za lepo 
opravljen pogrebni obred. Vsem 
še enkrat iskrena hvala, ki ste ga 
v tako velikem številu spremljali k 

> zadnjemu počitku. 

Vsi njegovi 

Z A H V A L A 

Ob smrti naše drage sestre, 
mame, babice in prababice 

T E R E Z I J E G O S T I Č 
iz Vira, Valvazorjeva 21 

se Iskreno zahvaljujemo vsem so
rodnikom, znancem, prijateljem in 
sosedom za darovano cvetje, de
narno pomoč, izrečeno sožalje in 
spremstvo na njeni zadnji poti. 
Zahvaljujemo se tudi dr. Cerarju 
za dolgoletno zdravljenje in go
spodu župniku za lepo opravljen 
obred. Hvala tudi osebju DOMA 
POČITKA za nego. 

Še enkrat iskrena hvala vsem. 

Vsi njeni 

Tozd Usnjarna, ki je v se
stavi delovne organizacije 
Tovarne usnja UTOK 
Kamnik 

VABI k sodelovanju 
kandidate za dela: 

šivanje 
krojenje 
ročna dela 
v obratu Tapetništvo 
Mengeš 

Delavcem nudimo stimulativen 
osebni dohodek, urejeno druž
beno prehrano, možnost leto
vanja na morju in planinah, 
pomoč pri reševanju stanova
njskega vprašanja. 

Prijave sprejema splošno kad
rovski sektor Tovarne usnja 
UTOK Kamnik Usnjarska 8; 
tel. (061)831-922. 



lidrpmeta 
KOVINSKO IN STROJNO PODJETJE 

hidrometal Mengeš, Gorenjska cesta 9 

nudi svoje proizvode in kvalitetne usluge: 
— izdelava in montaža opreme za čistilne naprave komunalnih 

in industrijskih odpadnih voda, 
— izdelava in montaža opreme za pripravo pitne in tehnološke 

vode, 
— izdelava in montaža opreme za obdelavo blata 

in čestita ob prazniku dela in dnevu O F 

TOZD PREHRANA 
TOZD OPREMOTEHNA 
TOZD GOSTINSTVO, 
SLAŠČIČARSTVO IN TURIZEM 
TOZD GROSIST 
DELOVNA SKUPNOST 
SKUPNIH SLUŽB 
Delavci Napredka čestitajo za praznik 
vsem svojim strankam in gostom 
ter priporočajo obiske in nakupe 
v svojih poslovnih enotah! 

F A M I Z 

UREDIMO VAM KVALITETNO OPREMO 
ZA TRGOVSKE LOKALE, HOTELE 
IN GOSTINSKE OBRATE 

SE PRIPOROČAMO IN 
ČESTITAMO OB PRAZNIKU DELA 

TOVARNA 
TRAKOV 
IN ELASTIKE po . 

61234 MENGEŠ, Glavni trg 18 

Strankam, poslovnim partnerjem ter delovnim ljudem 
in občanom čestitamo ob prazniku dela 

in jim želimo nadaljnih uspehov v prihodnje. 

Delovnim ljudem in občanom 
čestitamo za praznik dela 

in priporočamo svoje storitve. 

Čestitamo ob praznovanju in želimo 
veliko delovnih uspehov 

vsem delovnim ljudem in občanom! 

čestitamo 
za > 
praznik dela 

Vir, šaranovičeva 21 a 

Čestitamo vsem delovnim ljudem 
in občanom za praznik dela 

— /. maj 

ELEKTROTEHNA 

oo Melodija 
tovarna glasbil in učil, p.o. 
Trdinov trg 4, 61234 Mengeš 

ELEKTROTEHNA — MELODIJA 
proizvaja svetovno 
priznane proizvode: 
— klavirske harmonike od 40 do 120 basov 
— diatonične harmonike 
— klasične kitare 
— električne kitare 
— notne zvočne table 
— orkestrsko elektroniko 
— pribor za glasbene instrumente 

PRIPOROČAMO S V O J E IZDELKE! 

GOZDNO GOSPODARSTVO 
LJUBLJANA 

TOK GOZDARSTVO DOMŽALE 

splošna gradbena dejavnost 
beton, zagorje ob savi, n. sol. o. 
zagorje ob savl, cesta 20. julija št. 2c 

TOZD Gradnje Domžale 
Ljubljanska 72 a 

Priporoča svoje storitve 
in čgstita k prazniku! 

D O M Ž A L E 
Antona Skoka 20/a 

ČESTITA ZA DAN OF IN PRAZNIK DELA VSEM 
DELOVNIM LJUDEM IN OBČANOM 

ter priporoča ob tej priložnosti svoje storitve. 
V poslovni enoti je občanom na voljo stavbno pohištvo, stenske in zidne 
obloge, parketi vseh vrst, izolacijski materiali in gradbeni materiali. 
Istočasno ob nakupu nudimo strankam strokovne nasvete. 

p g ® s D a w D 

Tovarna farmacevtskih in 
kemičnih izdelkov, n. sol. o. 
61107 Ljubljana 
Verovškova 57, p. p. 81 

Čestitamo ob prazniku dela! 



& kmetijska zadruga emona P-domžale 

61230 Domžale, Kidričeva 14 

Se priporoča! 

in čestita 
za praznik! 

OBRTNA ZADRUGA PREVOZ 
PE DOMŽALE, Metelkova 2 
tel.:721-452 

ČESTITA VSEM POSLOVNIM PARTNERJEM 
IN OBČANOM ZA PRAZNIK! 

Se priporočamo! 

Obrtna zadruga 

ZORA mmiZMM p.o. 
61234 MENGEŠ, Prešernova 33 

Kooperantom, poslovnim partnerjem ter vsem 
delovnim ljudem in občanom čestitamo 
ob prazniku dela. 

A ~ S DOMŽALE 
ČESTITA VSEM DELOVNIM LJUDEM IN OBČANOM 
OBČINE DOMŽALE ZA PRAZNIK DELA 1. MAJ 
ter obenem predstavlja svojo dejavnost 

Dejavnost delovne organizacije je: 
— izdelava karoserij ter delov karoserij za tovornjake, avtobuse, priklopna vozila ter delovne stroje; 
— nakup in prodaja rezervnih delov na drobno; 
— proizvodnja kovinskih stavbnih in drugih konstrukcij; 
— nakup, popravilo in prodaja rabljenih in poškodovanih vozil 

papirnica količevo 
količevo, Papirniška 1 * 
61230 Domžale 
PREMAZNI, TRIPL£X in DUPLEX 
RAZNI TEHNIČNI PAPIRJI in KARTONI 
SPECIALNE LEPENKE 
Telefon: (061)721011, 721209, 721409 
Telex: 31215 YU KARTON 

Proizvajamo: 
KARTONE: premazne, nepremazne dupleks in tripleks ter specialne vrste kartona 
PAPIRJE: težko propustne, ovojne in embalažne 
LEPENKE: specialne vrste za potrebe obutvene, elektro in tekstilne industrije 

ČESTITAMO ZA PRAZNIK 

» J Tu« 
LJUBLJANSKA CESTA 18 TEL.: 061-721-502, 721-374, 721-249 

TELEGRAM "TERMIT", . POSTA 61230 DOMŽALE 

RUDARSKO PODJETJE KREMENOVIH PESKOV 
IN OPLEMENITENJE NEKOVIN n. sol. o. 

v 

Čestitamo za praznik 
in želimo obilo delovnih uspehov! 

m > Sloveniiales le8n?n&JS8fJltvena 

R A D O M L J E 
• visoko kvalitetno sedežno pohištvo za izvoz in 
domači trg • usnjene počivalnike in sedežne garniture 
• žagan les • viseče stropove 

Čestitamo za praznik vsem občanom domžalske občine! 

INDUSTRIJSKI KOMBINAT 
»PLANIKA« KRANJ 
TOZD TOVARNA OBUTVE 
»MOJCA« LUKOVICA 

Čestita za dan O F 
in praznik dela 

^ 3 T O S A M A 
vsem poslovnim prijateljem, 
delovnim kolektivom in občanom 
čestitamo za 27. april — dan O F in 
I. maj — praznik dela! 

PRIPOROČAMO SVOJE IZDELKE! 

l/l/llinabifoal 
Tovarna strojev Domžale 

p. O. 

Vsem občanom čestitamo ob prazniku 
in želimo veliko delovnih uspehov! 

VO 
Komunalno 
podjetje 
Domžale 
61230 Domžale, Ljube Šercerja 4 
telefon: (061)721-426 

Vsem porabnikom naših storitev, poslovnim prijateljem, 
delovnim kolektivom in občanom 

čestitamo ob 27. aprilu — dnevu O F in 
I. maju —prazniku dela! 

• 
i n d u p l a t i 

Čestitamo k prazniku! 

Industrija platnenih izdelkov 
INDUPLATI r. o. JARŠE, 
p. DOMŽALE 



Domžalska pomladna 

Pomlad spet trka nam na vrata 
snega ni več in ne ledu, 
z nesnago je prekrita trata; 
občan gre mimo brez sramu. 

Peščica se ljudi zdaj trudi, 
da polepša ves izgled, 
večina v občini pa tudi — 
da pokvari naš ugled. 

Vesel napev nam ptiček poje 
četudi polno je smeti, 
mladina se tišči v dvoje; 
okolica je ne skrbi. 

Nam čar ljubezni vnema srca 
po deklici fant hrepeni, 
čez mesece pod srcem brca — 
bilanca teh pomladnih dni. 

Ustavil mlinar je kolesa 
se v skrinji moka ne praši, 
in solza kane mu z očesa, 
ko se spominja lepših sni. 

Mesar ne dela več klobase 
ljudje več v repu ne stoje, 
zaradi cen in prazne kase 
mu »klini« prazni še vise. 

Medu nabira si čebela 
v satovju se redi ji trot, 
bo žena možu jih napela 
če bo preskočil kdaj čez plot. 

Še vedno so prenizke plače, 
da bi moderen bil in sit 
je v dobi »kamna« b 'lo drugače 
ko vsak je hodil »golorit«. 

Ureja davkar paragrafe 
nabira novih lovorik, 
svet obiskuje fotografe, 
da si ustvari boljši lik. 

S športom se ves svet ukvarja 
vsak zdaj za žogo se podi, 
mars'kdo poklic svoj zanemarja, 
da kakšno »rib'co« ulovi. 

In če nesreča kje nastane 
pri roki brž je policaj, 
če »ostanke« le grobar prevzame 
v življenje ni poti nazaj. 

Naj bo tako ali drugače 
naprej vrti se naš planet, 
četudi ženska nosi hlače 
roditi mora spet in spet... 

Honorarna domžalska pesnica 
SAŠA 

Končano je tekmovanje v košarki TRIM liga za sezono 
1986/87: 

ZTKO Domžale je v okviru pro
grama množičnosti organizirala 
zimsko TRIM ligo v košarki, v kateri 
je od 8 prijavljenih 7 ekip končalo 
tekmovanje. 

Začelo se je prvi teden v decem
bru 1986 in tako vsak teden po en 
igralni dan, vse do 10. aprila, ko se 
je tekmovanje končalo. 

Za razliko od nekaj minulih let, 
moramo zapisati, da so udeleženci 
dokaj resno pristopili k posamez
nim igram. Na žalost je ekipa Slo-
venijalesa (Radomlje) v drugem de
lu izstopila (premalo igralcev). 

Igralo se je po dvokrožnem liga 

1. Ekologi 
2. Helios 
3. Inst. J. Štefan 
4. ŠD Belinka 
5. KK Domžale 79 
6. TVD Mengeš 
7. Jaka bar 

12 11 
12 
12 
12 
12 
12 
12 

1 (580:480} 22 točk ( + 100) 
5 (454:436) 14 točk ( + 18) 
5 (509:490) 14 točk ( + 19) 
6 (429:415) 12 točk ( + 14) 
6 (484:496) 12 točk (-12) 
7 (478:442) 10 točk ( + 36) 

12 (451:626) 0 točk (-175) 
Ranko CUKROV 

sistemu, tako je bilo v prvem delu odigranih 26 tekem (2 nista igrani), 
v drugem pa po izstopu Slovenijalesa 20 (1 ni igrana). 

Udeležba in pristop k tekmovanju, je pokazala, da so tovrstne pri
reditve potrebne. 

Vse tekme — razen prvih dveh kol—je vodil, oziroma sodil zvezni 
sodnik, košarkarski zanesenjak Tomaž Strickberger, kateremu se 
ob tej priliki iskreno zahvaljujemo za korektna opravljeno delo, ki ni 
vedno prijetno. 

Slamice iz 
slamnika 

Glede na popularnost no
vega domžalskega hotela, o 
katerem so se razpisali že 
domala vsi slovenski časo
pisi, vključno z revijo Te
leks, se je v našem mestu 
ustavil popotnik in vprašal, 
kje vodi najbližja pot — do 
hotela. . . 

Ne vemo mu povedati, 
lahko mu pa recipročno za
stavimo vprašanje mi: 

Kje vodi najbližja pot do 
denarja za njegovo postavi
tev? 

Ceste cvetijo... 
V tem lepem pomladan

skem času se dogaja pojav, 
ki mu lepo po vrtnarsko re
čemo cvetenje c e s t . . . 

Kaj bodo rekli pristojni, 
kaj bodo rekli občinski mo
žje, kaj bo rekel glavni horti-
kulturni mojster... za ce
ste. Prizadetih bo več, kdo 
pa je to^ve že sam . . . 

Izjava uredniškega odbora 
K trem članom uredniške

ga odbora so prišli dimni
karji . . . K dvema prvič, k 
enemu drugič. 

Pohvalno: ko smo pregle
dali stroške, smo ugotovili, 
da je bila prakticirana za 
enako delo — enaka cena. 

Bravo dimnikarji... Vsaj 
vam je uspelo ohraniti — 
enotnost trga . . . 

Cvetličnjaki odplavali 
Zadnja vest: Zvedeli smo, 

da se vendarle da naučiti 
plavati tudi betonske cvet-
ličnjake. Le-ti so po dolgem 
času odplavali po razbreme-
nilniku Pšate proti jugu. Uči
telj — inovator plavanja je 
neznan, domnevamo pa, da 
združuje delo v izrazito ne-
športni ustanovi. . . 

Pesek rabijo . . . 
Za šolo Šlandrove briga

de je ostal pesek, ki so ga s 
snegom navozili komunalci. 
Snega ni več, — peska pa 
tudi ne . . . 

Niso ga pospravili komu
nalci, pač pa tisti ki nekje v 
bližini že pridno betonirajo. 

Komu priznanje . . . 
Ob 35-letnici dela mojstra 

Ivana Debevca se nihče od 
mengeških veljakov ni 
spomnil, da bi mu izročil en 
sam samcat šopek za nje
gov prispevek kraju . . . 
Ne skrbite mojster, šopek 
boste že dobili drugod, vaši 
Mengšani pa tudi niso nič 
krivi. 

Kje pa ste še videli, da se 
je nagrade podeljevalo — 
za delo!? 

Gostišče »Pri pošti« s kvalitetnim delom spet pridobiva goste. Uspešno 
delo nekaj pridnih gostincev že odmeva v naši družbeni gostinski ponudbi, 
prav pa bi bilo, da bi pred sezono v Napredku skušali enako uspešno zasta
viti tudi delo na senčnatem vrtu. Bomo hoteli, znali, zmogli? 

O p r a v i č i l o ! 

V zadnji, 6. številki Občin
skega poročevalca z dne 6. 
IV. 1987 smo na 10. strani 
v rubriki »Mala Domžalska 
kronika« objavili tudi infor
macijo o nezgodi v prostorih 
Elektro Ljubljana na Pod-
rečju. 

Obiskal nas je poškodo
vani delavec Š. J. in ocenil 
objavo tega prispevka kot 
žaljivo. Z objavo mu nismo 
želeli škodovati, enako ni bil 
naš namen sramotiti ga. 

Opravičujemo se. 
Uredništvo 

Antinikotinski 
kotiček 

Da je kajenje škodljivo zdravju, ni nič novega. Glede učinkov tako ime
novanega pasivnega kajenja, to pomeni bivanje v zaprtih in zakajenih pro
storih, pa so bila mnenja doslej deljena. Po najnovejših raziskavah je tudi 
pasvino kajenje zelo škodljivo, zlasti za delovno mizo in še posebej pri 
otrocih in mladini. Raziskave so temeljile na merjenju formaldehida, ki ga 
vsebuje tobačni dim. Za formaldehid je zdaj nesporno ugotovljeno, da 
povzroča rakasta obolenja. Po šestih pokajenih cigaretah nastane v pri
bližno 50 kub.m velikem prostoru in pri običajnem zračenju vsako uro. 
0,1 ppm koncentracija formaldehida, kar je gornja meja obremenitve. Pri 
pasivnem kajenju je torej najbolj nevaren strupen plin formaldehid. 

A n t i n i k o t i n s o n g 

Če cigarete bi 
koristne bile, 
v lekarni bi se 
— na recept dobile... 

Nič drugega ne izuči 
kot le bolezen, 
ki se jo dobi: 
Korist? Nobena! 

Svinjarija! 
Da kašelj te že zjutraj zvija — 
priznal kadilec ni noben, 
da je nagravžno zasvojen... 

Komur je še naprej vseeno: 
— imaš še pamet — zakaje
no... 

Alpinistične novice 

Plezalna tekmovanja. Mengeški alpini
stični odsek ima že lepe uspehe na prven
stvu v plezanju. Leta 1985 so v Paklenici 
prvič organizirali tekmovanje v hitrostnem 
plezanju. Za nas je to leto pomembno, ker 
je Cveto Jagodic zasedel tretje mesto. Na
slednje leto v aprilu mesecu je bilo v Splitu 
tekmovanje v prostem plezanju. Prvo me
sto je zasedel Tadej Slabe. Metod Škarja 
je bil drugi. Na II. prvenstvu v hitrostnem 
plezanju je Škarja zavzel prvo mesto. V le
tu 1987 so kar tri tekmovanja. Aprila v Spli
tu, maja v Paklenici in junija v stenah Uč-
ke. Vsa ta tekmovanja bodo mednarodna 
in se bodo udeležili tudi odlični plezalci iz 
tujine. Mengeški plezalci že nekaj mese
cev trenirajo v Črnem Kalu, ki je tudi tre
ning za srečanje alpinistov v Paklenici. 
Vsako leto je za 1. maja srečanje alpini
stov Jugoslavije in Mengšani se ga udele
žujejo že vrsto let. 

Lhotse Šar In Kllimandžaro. Iz AO 
Mengeš je v odpravi na Lhotse Šar (8300 
m) odšel tudi Janez Šušteršič. Financijsko 
so ga podprle nekatere delovne organiza
cije, večji del pa si je zagotovil iz svojega 
žepa. Miro Štebe pa je bil februarja v afri
ških hribih (Kilimandžaro). 

Mladinski odsek. Je že nekaj let slabo 
deloval pri RD Mengeš. V letu 1987 je vod
stvo prevzel Boris Mušič. Veliko je mladih, 
ki sicer hodijo v gore, toda stika z mati
čnim planinskim društvom, razen plačeva
nja članarine, nimajo. Škoda, da se ne 
vključijo v delovanje društva, da bi jih 
združilo z ljudmi, ki imajo iste cilje in skup-

Prosto plezanje v Paklenici smer K< 
rabore (VI-) (Foto: S. Božič) 

no bi organizirali oziroma naredili prav t 
nimive izlete, vnesli bi v društvo nove id 
je, sklenila bi se nova prijateljstva in d« 
bi še bolj zaživelo. Nič drugega ni trel 
kot obiskati društvene prostore PD Janj 
Trdina Mengeš na Kolodvorski 2c-kleU 
torkih ob 20h. Škoda, saj je to ena od $ 
javnosti, ki ne zahteva veliko materija^ 
stroškov — gore imamo pred nosom M 
je dostopna širokemu krogu ljudi. 

Dare Božič 

Predstavitev 
TVD Partizan Domžale 

Na zanimivi telesno kulturni prireditvi — prikazu aktivnosti 
TVD Partizan Domžale je spregovoril tudi predsednik društva Stane OmaC 
na. (Foto: Vili Majhenič) 

Na uspeli domžalski prireditvi, ki jo je pripravil domžalski karate klub, sta' 
demonstracijskem nastopu prikazala veščine karate športa Dare Kotar Jj 
Slavko Šorotar. Večer, ki mu je podobo dala skupina Agropop je lepo usp' 


